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ÚVOD 
Co v knize najdete?

„Česko InsPIRATIvní“, jak již název napovídá, nabízí 37 inspirativních příkladů z pirátského působení na 
radnicích a v komunální politice. Čerpat z nich mohou zastupitelé i běžní občané, kteří chtějí změnit svou 
obec k lepšímu. Nejde o představení nějakých abstraktních vizí, ale o reálné příklady, jak na lokální úrovni 
podpořit místní obyvatele, firmy či krajinu. Kniha je složená z krátkých rozhovorů doplněných o nápady 
nebo praktické návody v graficky oddělených boxech. Nechybí zde ani informace o tom, jak se komunální 
témata promítají do práce našich poslanců ve Sněmovně. Věnuje se pestrému spektru oblastí od školství, 
životního prostředí či otevřené správy obce po podporu aktivních seniorů nebo zabydlování ohrožených 
rodin s dětmi.

Všechny kapitoly vznikly na základě otevřené výzvy ve spolupráci s pirátskými zastupiteli a členy, tímto 
jim mnohokrát děkujeme za ochotu se na knize podílet!
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PŘEDMLUVA 

Olga Richterová, 1. místopředsedkyně Pirátů

Jak jsem se dostala do politiky?

Kvůli chybějícím nádobám na bioodpad. Jsem z venkova, kde měl každý na zahradě kompost. Proměna 
bioodpadu v cennou hlínu byla mým prvním motivem pro komunikaci s úřadem i ve městě. A povedlo se. 

Zásadnější změny ale člověk nezvládne sám. Proto jsem se postupně dostala až k Pirátům, které jsem 
zprvu sledovala jako aktivní občanka. Na přechod do celostátní politiky jsem ale vůbec nemyslela. Mým 
hlavním cílem byla péče o místo, kde s rodinou žiju. Na radnicích lze totiž změnit k lepšímu celou řadu 
věcí: starat se o vodu, stromy a krajinu, podpořit učitele, a zajistit tak dětem lepší vzdělávání, ušetřit 
lidem hromadu peněz dobrým hospodařením i zapojením moderních technologií, ale také pečovat o často 
opomíjené ohrožené rodiny a děti.

Díky statisícům lidí, kteří dali šanci Pirátům ve volbách, mohly desítky pirátských zastupitelů a radních  
po celé republice udělat spoustu téhle „masarykovské drobné“, ale v součtu docela velké práce. A dnes  
na mnoha místech prospívají nejen celá sousedství, ale i městské rozpočty. Z radnic se málokdy dostane-
te do novinových titulků, ale dopad na kvalitu života můžete mít zásadní. Zejména pokud tuto práci děláte 
poctivě.

Právě o věcech, které se podařilo změnit obyčejným lidem, je tato knížka. Na základě otevřené výzvy 
jsme posbírali 37 příběhů dobré praxe z radnic menších i větších měst. Vyzpovídali jsme ty, kteří se  
o dobré nápady zasadili, a připravili jsme jednoduché návody pro každého, kdo by si chtěl odnést recept  
i pro svoji obec. Protože to jde. Tato knížka je toho důkazem.

Tato knížka ukazuje i to, jak široká je paleta nápadů, které Piráti a jejich příznivci realizují. A že je možné 
řadu z nich zopakovat. Stejně potřebnou práci postupně začínáme dělat i v krajích. A řadě užitečných 
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změn také napomáhá práce Pirátů v Parlamentu. I k těmto souvislostem jsou v knížce odkazy. Nadto  
je uvedeno několik příkladů z doby koronakrize, které inspirují zapojením mnoha různých týmů a oborů  
za jedním cílem.

Jednotlivec může zvládnout prosadit malou věc – třeba kompostér pro své sousedy. Společně toho ale 
zvládneme mnohem víc. A v inspirativní zemi, kde se všichni učíme jeden od druhého, se bude lépe žít 
nám všem. 

Přeji příjemné čtení – a inspiraci pro činy tam, kde je každý z nás doma. Knihu lze užívat i jako protilék  
na nedůvěru, zda má veřejné působení smysl.
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Když technologičtí 
mágové vyhlásí boj 
koronaviru

Patrick Zandl, zastupitel Brandýsa nad Labem

Jarní pandemie přinesla jednu dobrou věc – ukázala, jak obětaví a soli-
dární dovedou lidé být, když jde opravdu do tuhého. Příkladem může být 
i skupina COVID19CZ složená z technologických expertů a stovek dobro-
volníků, která pomáhala vyvíjet klíčové nástroje pro boj s koronavirem. 
Šlo například o informační linku 1212, Chytrou karanténu, aplikaci  
eRouška, ale i nový typ plicních ventilátorů nebo ochranných štítů.  
Na třech projektech se podílel i pirátský zastupitel Brandýsa nad Labem 
Patrick Zandl. 
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Patricku, do jakých projektů ses během pandemie zapojil a jak ses na nich přesně podílel?

Měl jsem na starost koordinaci linky 1212, projekt Chytré karantény a řešení ochranných masek a štítů 
pro zdravotníky. Na začátku jsem pomáhal hlavně se sestavováním týmů, komunikací a nastavováním 
postupů, aby všechno fungovalo. Celá skupina COVID19CZ vznikla velmi živelně, takže zprvu musel někdo 
určit, kdo má co dělat a jak začít. V pozdější době, když už se věci trochu usadily, jsem zajišťoval hladkou 
spolupráci mezi jednotlivými projekty a členy týmu i komunikaci navenek k veřejnosti.

Jak hekticky to vypadalo první dny, je dobře vidět třeba na příkladu naší infolinky 1212. Původně jsme  
o ničem takovém nepřemýšleli, jenže po vypuknutí nákazy začala být zoufale přetížená oficiální tísňová 
linka 112. Volaly tam hromady lidí a chtěly informace o covidu. Tím pádem se na ni nemohli dovolat obča-
né, kteří potřebovali sanitku nebo chtěli nahlásit požár. Takže jsme se rozhodli postavit novou infolinku. 

Jak jste postupovali?

Projektu se ochotně chopila řada zkušených odborníků, hlavní vedení převzal IT expert Honza Slavík. 
Dokázali zdánlivě nemožné – zprovoznili linku za dva dny, zatímco normálně to trvá několik měsíců.  
K lince jsme museli vytvořit kromě softwaru také databázi odpovědí, které budeme poskytovat veřejnosti. 
Musely být fakticky správné, a především je bylo nutné sjednotit, aby se třeba volající nedozvěděl dvě 
rozdílné odpovědi na stejný dotaz. Už tak panoval velký chaos, tak jsme ho nechtěli zhoršovat.

Linku 1212 si nakonec přebralo pod sebe ministerstvo zdravotnictví, jak k tomu došlo?  

Nejdřív dělali infolinku čistě dobrovolníci. Jejich podíl se ale postupně snižoval, až si celý projekt v létě 
ministerstvo přebralo pod sebe. Když se začala zdravotní situace zlepšovat, tak infolinku po více než 
stech dnech fungování resort ukončil. Respektive ji převedl pod jinou oficiální linku pro veřejnost: mimo-
chodem hrozně dlouhé a nezapamatovatelné číslo. I když byla linka zrušena, alespoň se nadále používají 
nastavené technologie a hlavně zmíněná databáze.

Tušíte, kolik hovorů jste zhruba dokázali odbavit?

Od 20. března do léta operátoři vyřídili zhruba 25 tisíc hovorů. Není divu, třeba po zasedání vlády nám 
volávaly tisíce lidí denně. V největších špičkách jsme tak měli na směně desítky pracovníků. 
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Je nepřijatelné plošně 
zamrazit celé Česko. 
Proto vznikl koncept 

Chytré karantény.
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Co další projekt, na kterém ses podílel – masky a ochranné štítky COVID19CZ? 

Zásadní roli u obojího hrál 3D tisk. Díky němu jsme mohli vytvořit speciální redukci, která umožňovala pů-
vodně šnorchlovací masky připojit k ochranným filtrům. Co se týká štítů Prusa Research, v jejich případě 
jsme 3D tiskem zhotovili opěru hlavy i spodní díl pro ztužení štítu a zajistili jsme vyříznutí průhledné části 
štítu laserem. Vše probíhalo za přísných hygienických podmínek, aby dodávaný štít nemohl být kontami-
nován, tedy aby byl sterilní a použitelný v lékařském prostředí. 

„Průša štíty“ se rychle staly mediální senzací. Co dalo impulz k jejich vzniku?

Za vším byl obrovský zápal Pepy Průši, což je vývojář 3D tiskáren. Když se ukázalo, že pro zdravotníky  
v podstatě nejsou žádné ochranné pomůcky, hned svolal konstruktéry a začali řešit, jak nějaké efektivně 
a snadno vyrobit. Během jednoho dne udělali návrh, ten byl následně otestován ve Všeobecné fakultní ne-
mocnici v Praze, a protože se osvědčil, začala výroba. To proběhlo třetí den po vyhlášení karantény. Štíty 
chrání před potřísněním tělními tekutinami a ve spojení s respirátorem i před infekčními kapénkami. 

Díky jednoduchosti a funkčnosti se z nich rychle stal hit a začaly se svépomocí vyrábět ve firmách po 
celém světě. Používají je lékaři při jednoduchých zákrocích nebo třeba pracovníci záchranky. Kvůli vysoké 
poptávce se začaly prodávat i soukromníkům, kteří projevili velký zájem zejména v červnu. Začala se 
totiž rozvolňovat opatření a nebylo jasné, zda některé služby jako kadeřnictví nebudou muset nějaké štíty 
používat.  

Kdo to celé financoval?

Několik desítek tisíc štítů jsme vyrobili zdarma, za peníze Prusa Research. Ty dostali zdravotníci. Prodá-
vat se začaly až později soukromníkům.

Řekneš nám něco také o projektu Chytré karantény?

Považujeme za nepřijatelné plošně zamrazit celé Česko. Proto vznikl koncept Chytré karantény, která 
měla díky chytrým technologiím zachytit jen nemocné a lidi, u kterých je důvodné podezření na nákazu. 
Tím pádem by mohl zbytek země i ekonomiky začít zase normálně fungovat. 
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Od 20. března do léta operátoři

vyřídili zhruba 25 tisíc hovorů.

Není divu, třeba po zasedání vlády

nám volaly 
tisíce lidí denně.
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Hlavním předpokladem byla co nejvyšší míra automatizace vyhledávání ohrožených jedinců, a to při 
zachování co nejvyšší míry anonymity a soukromí. Za tím účelem se vyvinuly nástroje jako Vzpomínkové 
mapy nebo eRouška. Nakonec se ale koncept nerozjel v takové míře, jak jsme doufali. Hygienickým sta-
nicím se zatím příliš nedaří systém používat, i když jsme je masivně proškolovali. Řada pracovníků měla 
tendenci zůstávat stále u papírové evidence, se kterou měli zkušenosti. I tak ale věřím, že se snad časem 
projekt využije a splní účel, pro který jsme ho stvořili, tedy ochránit lidi a firmy.
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JAK ZAPOJIT SENIORY ZPÁTKY  
DO ŽIVOTA A KOMUNITY?  
INSPIRACÍ MŮŽE BÝT  
VÍRSKÁ UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU 

Ladislav Stalmach, starosta obce Vír

Senioři bývají leckdy osamělí, mívají problém zapojit se do společnosti 
a chybí jim smysluplná činnost. Toho si je dobře vědom i Ladislav  
Stalmach, starosta malé obce Vír na Vysočině, který se proto rozhodl  
pro místní starší občany uspořádat pravidelné výlety a založit  
tzv. univerzitu třetího věku. Od roku 2014 tak vyráží jednou za 14 dní  
skupina vírských seniorů doplněna o vrstevníky z okolních pěti obcí  
do kulturního domu a účastní se širokého spektra přednášek i aktivit. 
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Jak Vírská univerzita třetího věku vypadá?

Na přednáškách již vystoupili lékaři, cestovatelé, politici, spisovatelé, kněží i lidé bez domova. Podělili se 
o své zážitky, znalosti a zkušenosti. Senioři se seznámili s některými novými sporty, které si mohli i sami 
vyzkoušet. Zkusili jsme s nimi už bowling, pétanque, diskgolf, ale i aquaaerobik, judo, šerm či dokonce 
krav-maga. Vírská univerzita třetího věku si klade za cíl nejen rozšiřovat obzory všech občanů, ale také 
jim umožnit vzájemné setkávání, a to napříč věkovým spektrem.

Co dalšího kromě přednášek senioři podnikají?

Součástí našich aktivit jsou celodenní exkurze, výlety a promítání dokumentárních filmů. Vyjeli jsme také 
za obyvateli Domova důchodců v Bystrém a celodenní program spojili se soutěžemi a společným poseze-
ním. Závěr každého roku je korunován slavnostní „promocí“, na kterou je pozván speciální host, a studen-
tům jsou předávány diplomy.

Jaké jsou náklady na projekt?

Roční náklady na Vírskou univerzitu třetího věku se pohybují v rozmezí 100 až 150 000 korun.

Kdo a kdy přišel s nápadem univerzitu vlastně založit?

Když si v roce 2013 na setkání starostů s Radou kraje krajský radní stěžoval, že nečerpáme z programu 
na podporu proseniorských aktivit dotace, snažil jsem se využít tuto „díru na trhu“, a prostě to nějak 
přišlo.

Jak probíhaly začátky? Bylo těžké přemluvit seniory k aktivitě?

Náš model byl od začátku přijat velmi kladně. Myslím, že venkovští senioři trochu závidí lidem z měst 
možnost navštěvovat univerzitu třetího věku, a tak když na venkově něco takto nazvete, má to dobrý 
ohlas. Nabídli jsme navíc studentům vstřícný přístup, před začátkem přednášky dostanou vodu  
ve džbáncích, kávu, čaj. Přednášky jsou zdarma. Po přednášce mnozí posedí na našem bowlingu, takže 
mají zvýšenou příležitost pro setkávání. 
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Nejen za vírskou 
univerzitu třetího věku 
získala obec v roce 2019 

ocenění Obec 
přátelská seniorům.
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Mají společenská setkání i další dopady na zdraví a psychiku seniorů?

Těžko bych to měřil. Je ale příjemné vidět, jak dvacetkrát ročně přichází do kulturního domu pětina 
našich občanů. Myslím, že univerzita seniorům velmi pomáhá. O prázdninách přednášky nepořádáme, ale 
slýcháváme, jak se studenti těší na září.
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JAK ZAPOJIT SENIORY DO DALŠÍHO 
VZDĚLÁVÁNÍ I U VÁS?

Sdílejte databázi přednášejících. Velmi zajímavá přednáška může 
stát 3 až 5 tisíc, není tedy nutné zvát známé tváře za 30 tisíc a více.

Vytvářejte komunitu, pocit pospolitosti. Například oslovujte seniory:  
„Vážení studenti Vírské univerzity třetího věku“.

Zaveďte indexy, do kterých dostanou účastníci na každé přednášce 
razítko.

Uspořádejte promoci, na které studenti dostanou diplomy, a spojte  
ji s přednáškou zajímavého hosta.

 
Více tipů vám poskytne přímo Ladislav, napište mu na e-mail 
ladislav.stalmach@pirati.cz.



PIRÁTI SPUSTILI WEB, KTERÝ OBČANY PROVEDE BLUDIŠTĚM 
SOCIÁLNÍHO SYSTÉMU: POMÁHÁ I NA VENKOVĚ
Český sociální systém je neuvěřitelně složitý. Pro běžného občana je takřka nemožné se v něm 
pořádně zorientovat. Na stejnou obtíž narazila i poslankyně Pirátů Olga Richterová se svým ex-
pertním týmem. Začali si proto pro názornost dělat přehled jednotlivých dávek a podpor. Napadlo 
je, že by se podobné shrnutí hodilo i veřejnosti. Tak vznikl web www.socialnisystem.cz. 

Web ale nabízí i „kalkulačku sociální pomoci“. Naklikáte si životní situaci, která vám nejlépe odpo-
vídá, a vyběhne vám výsledný přehled dávek, na něž můžete mít nárok. V praxi to funguje tak, že 
zaškrtnete třeba „nemoc, úraz“ nebo „ztrátu zaměstnání“ a dozvíte se, na jaký úřad máte jít  
a jaký formulář si vyplnit elektronicky. Přehledné a praktické zpracování dávek sociálního systé-
mu považuje Olga za jednu z prvních vlaštovek, jak by Piráti fungovali ve státní správě. Že jde  
o krok dobrým směrem, potvrzuje i využívání aplikace lidmi v nouzi a terénními pracovníky. Díky 
„kalkulačce“ mohou i v malých obcích, jako je Vír, poskytovat lidem lepší informace a pomáhat jim.

29



30

DOSTÁVÁME CHUDÉ RODINY  
S DĚTMI Z UBYTOVEN

Adam Zábranský, radní magistrátu hlavního města Prahy

Nejmladší pražský radní Adam Zábranský se v Praze zabývá hlavně byd-
lením. Právě nedostatek dostupného bydlení je dnes problémem mnoha 
měst. Potíže s byty trápí obyvatele na každodenní bázi a nejhůře jsou  
na tom rodiny s nízkými příjmy. Dnes díky Adamovi bydlí v pražských 
městských bytech 43 rodin z ubytoven či azylových domů. Adam ale není 
ve své snaze mezi Piráty zdaleka osamocen – například jihlavská zastu-
pitelka Eva Nováková využila program Housing First a v „metropoli Vyso-
činy“ již pomohla zabydlet 12 rodin v sociální nouzi. 
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Adame, jak se ti daří spravovat městské byty?

Jako radní mám správu městských bytů na starosti – ovšem právě obecní byty tvoří jen malý podíl bytů  
v Praze. Dostupnost bydlení v Praze sám o sobě nevyřeší. Magistrátní bytový fond tvoří totiž jen 7 700 bytů 
z celkových 600 000 bytů v Praze. Naštěstí nám ale pomáhá řešit situaci lidí, kteří jsou nejvíce ohroženi.

Díky městským bytům můžeme také nalákat do města lidi z důležitých veřejných profesí, například hasi-
če, policisty nebo učitele. Nově jsme navíc vyčlenili padesát bytů pro sociální pracovníky, kteří pak  
v městských bytech mohou bydlet za nájem výrazně nižší, než je ten tržní. Veřejní zaměstnanci totiž mají 
v Praze tabulkově stejné platy jako v Prostějově nebo Humpolci, ale pražské životní náklady jsou bohužel 
někde jinde. 

Jak vlastně funguje bydlení pro lidi v sociální tísni?

Na magistrátu jsme museli zcela změnit systém sociálního bydlení. I když se město tvářilo, že tady nějaké 
dostupné sociální bydlení existuje, ve skutečnosti o něm nemohla být řeč. Pro osoby v sociální tísni 
naopak platila absurdní podmínka, že musely prokázat relativně vysoké příjmy, aby mohly o byt vůbec 
požádat. Takže tu nejohroženější skupinu lidí to předem vyloučilo.

Když jsem nastupoval, využívalo se pro sociální bydlení asi 350 bytů, tedy zhruba 5 % z městského 
bytového fondu. A to je velmi málo. Okamžitě jsme začali pracovat na změně pravidel a nastavili je tak, 
aby lidé s vyššími příjmy již nespadali do nejohroženější skupiny, protože si spíš dokážou zajistit bydlení 
sami. Rozhodli jsme se otevřít možnost sociálního bydlení právě pro ty Pražany, kteří mají velmi nízké 
příjmy. Jen za toto volební období jsme podle nových pravidel pronajali už 160 sociálních bytů.

Současně bylo samozřejmě nutné provázat sociální bydlení s terénní prací. Pokud bychom někomu v tíživé 
životní situaci jen pronajali byt, hrozí, že si ho moc dlouho neudrží. Ať už kvůli nehrazení nájemného nebo 
kvůli sousedským sporům. Před tím nezavíráme oči. Proto jsme vymysleli mechanismus, jak v rámci kraj-
ské sítě sociálních služeb vytvářet kapacitu mezi neziskovými organizacemi, aby byla zajištěna podpora 
pro naše budoucí nájemníky. Již se přihlásily první neziskové organizace, které našly zaměstnance a 
mohou takovou podporu našim nájemníkům poskytovat. Jejich práce nám pomáhá dále navyšovat počty 
městských sociálních bytů a úspěšně tak dostávat chudé rodiny z ubytoven.
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Jedna rodina byla ubytována
v krizovém bytě, protože 
její bytová situace byla

tak strašná, že jsme museli

jednat OBRATEM.
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Kdo v současné době obývá magistrátní byty?

Asi 30 až 40 % nájemníků patří mezi skupiny, pro které mají být určeny, tedy senioři, zdravotně postižení, 
lidé v sociální tísni nebo zástupci potřebných profesí. Zbylé byty jsou pronajaté na základě jiných, histo-
rických pravidel někomu jinému. Bohužel často ani nevíme, v jaké situaci jsou dnes jejich nájemníci a zda 
vůbec takovou podporu od města potřebují.

Dali jste si předvolební závazek koaličních stran, že dostanete všechny děti z pražských 
ubytoven do standardního bydlení. Jak se vám ho daří naplnit?

Podle našich údajů se to týká asi 250 dětí ve 150 rodinách. Museli jsme zajistit sociální práci s rodinami, 
spolupráci s úřadem práce a ke konci roku 2019 jsme už rozeslali nabídky bytů 28 rodinám z ubytoven. 
Jedna rodina byla ubytována v krizovém bytě, protože jejich bytová situace byla tak strašná, že jsme 
museli jednat obratem. Pro nedostatek bydlení totiž dočasně přespávala na ubytovně mimo území Prahy 
a děti kvůli tomu nechodily do svých pražských škol. 

Dnes už v městských bytech bydlí 43 rodin z ubytoven či azylových domů, 6 dalším byl nabídnut konkrétní 
byt a pro 20 dalších vhodný byt hledáme. Myslím si, že se nám do konce volebního období podaří dostat  
z ubytoven všechny děti. Plánujeme sdílet jejich příběhy, aby Pražané viděli, komu pomáháme. Panují to-
tiž různé předsudky o tom, co je to za rodiny. Chceme věci vysvětlovat: sociálně citlivá politika totiž dává 
ekonomický smysl i pro celou společnost.

Zároveň se snažíme pomáhat pěstounským rodinám. Některé by si chtěly vzít do péče další dítě, ale ne-
udělají to, protože mají malý byt a s dalším dítětem by se do něj nevešly. Takovým rodinám pronajímáme 
byty, aby co nejvíce dětí znalo život a vztahy v rodině, a ne jen ústav.

Pomáhá město i lidem s psychickým onemocněním?

Ano. Někteří psychiatričtí pacienti jsou totiž dlouhodobě hospitalizováni jen proto, že kdyby je propustili 
z nemocnice, nemají kam jít a skončili by na ulici. Takoví lidé určitě potřebují podporu v bydlení od lidí, 
kteří umí pracovat s klienty s mentálními problémy. V tom spolupracujeme například s organizací Bona. 
Byl jsem se podívat, jak zabydlují dvě své klientky, které pobývaly úplně zbytečně v nemocnici jen proto, 
že se neměly kam vrátit. Veřejné rozpočty něco takového stojí spoustu peněz, protože náklady na hospi-
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Myslím si, že se nám do konce
volebního období podaří

dostat z ubytoven

všechny děti.
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talizovaného člověka jsou vysoké. Nemluvě o etické stránce celé věci. Psychiatrickým pacientům jsme 
pronajali již 12 bytů, 9 dalším byl nabídnut a pro 8 dalších vhodný hledáme. Kromě toho jsme pronajali 11 
bytů Domovu Svojšice, aby v nich tato městská organizace mohla provozovat chráněné bydlení. Snažíme 
se totiž Pražany z mimopražských zařízení pro osoby se zdravotním postižením dostávat do domácího 
prostředí, které mnozí z nich preferují.

Jak se získávají nové byty pro sociální bydlení?

Ročně se nám uvolní přes 100 bytů, ať už z důvodu úmrtí, nebo třeba stěhování. Další řada bytů se opra-
vuje. K červnu minulého roku měl magistrát asi 400 neopravených bytů, jež dlouho ležely ladem. Snažím 
se, aby ty byty byly co nejrychleji opravené a mohly se využívat. Chtěl bych, aby do konce roku 2020 bylo 
už všech 400 bytů k dispozici pro nové nájemníky. Za prvních 5 měsíců roku jsme opravili 154 městských 
bytů, což je třikrát více než o rok dříve.

Snažíme se také rozpohybovat městskou bytovou výstavbu. Česko má jeden z nejpomalejších povolo-
vacích procesů při výstavbě na světě. To se teď snaží změnit Piráti ve Sněmovně. Zatím jsme vytvořili 
specializovanou skupinu lidí, kteří připravují projekty bytové výstavby. Předběžné výsledky jejich práce 
jsou velmi rozumné, ale i kdyby všechno fungovalo jako na drátkách, tak u takových projektů bude trvat 
mnoho let, než se dostanou do podoby, kdy se bude moci kopnout do země. Českou legislativu a všechny 
její procesy zkrátka neobejdeme. Svou současnou činností můžeme situaci zlepšit spíše z dlouhodobého 
hlediska.

Jsi také radní pro transparentnost, Adame. Jak důležitá je v hospodaření s městskými byty?

Transparentnost pomáhá předcházet korupci a podivným manipulacím s penězi i majetkem města. 
Umožňuje vůbec nějakým způsobem kontrolovat, jak politická reprezentace naplňuje proklamované cíle. 
To dříve zdaleka nebylo pravidlem.

Povedlo se nám nasadit rozklikávací rozpočet města, tedy aplikaci CityVizor, v níž si každý může prohléd-
nout, jak se plní rozpočet v jednotlivých oblastech, a to až na úroveň faktur. Hned je jasně vidět, komu  
a za co dáváme peníze. Vývoj aplikace dnes zajišťuje platforma Otevřená města, navíc jde o software  
s otevřeným kódem, takže jej může nasadit a rozvíjet každý. S CityVizorem máme velké plány, chceme ho 
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nasadit v co největším počtu městských částí. Zatím ho s naší pomocí nasadilo 7 městských částí a více 
než 10 dalších městských částí na tom pracuje.

Přemýšlíme i nad analytickými nástroji pro porovnání nákladů, aby se pak městské části mohly podívat, 
kolik třeba jinde dávají za tisk, načež mohou oslovit lepšího dodavatele a dosáhnout úspor. Transparent-
nost zkrátka pomáhá efektivnímu nakládání s veřejnými penězi.



37

JAK UKONČOVAT BEZDOMOVECTVÍ  
V JIHLAVĚ?

Společně s Platformou pro sociální bydlení podalo město Jihlava projekt v rámci programu Hou-
sing First a jako partnera přizvalo Oblastní charitu Jihlava. Na dalších souvisejících projektech 
spolupracovalo i s Agenturou pro sociální začleňování.

Na odboru sociálních věcí si vzala celý projekt pod svá křídla zkušená koordinátorka, která zajistila 
spolupráci v rámci magistrátu, partnerů a neziskových organizací.

Ve spolupráci s bytovým oddělením v Jihlavě vytipovali 12 bytů na území města, které vyčlenili pro 
účely tohoto projektu a dlouhodobého zabydlení lidí v bytové nouzi. Těm bylo stanoveno snížené 
nájemné.

Jako první významnou ucelenou aktivitu realizovali takzvaný registrační týden, při kterém pracovní-
ci sociálních služeb spolu s dobrovolníky mapovali rodiny v bytové nouzi na území města. 
V praxi to vypadalo tak, že obcházeli předem vytipovaná místa, ubytovny, bytové či azylové domy 
a s rodinami i jednotlivci vyplňovali krátké dotazníky, pomocí kterých zjišťovali základní parametry 
jejich bytové situace.

Sečtené domácnosti, které splňovaly kritéria pro zařazení do projektu, rozdělili do skupin tak, aby 
počet členů odpovídal velikosti bytu. Ty, které budou zabydleny, pak za účasti notáře vybrali losem 
na jednání Komise pro neziskovou a sociální oblast.

Zajímá vás víc? Ozvěte se Evě na e-mail eva.novakova@pirati.cz.
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JAK ZAJISTIT BYDLENÍ PRO LIDI  
V SOCIÁLNÍ TÍSNI?

V oblasti sociálního bydlení doporučuje Adam Zábranský opřít se  
o neziskový sektor. Platforma pro sociální bydlení, s níž Praha spolu-
pracuje, dělá poradenství pro cca dvacítku dalších českých měst.

Zábranský dokonce dva její odborníky angažoval jako své poradce. 
Využijte schopné lidi!

Zajímá vás práce neziskového sektoru? Podívejte se na web  
ukoncovani-bezdomovectvi.cz.

Zajímá vás, jak skutečně vyřešit situaci s bydlením u ohrožených 
lidí? Ozvěte se Adamovi na e-mail adam.zabransky@pirati.cz.
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PIRÁTI ŘEŠÍ PROBLÉMY MĚST S PRONAJÍMÁNÍM BYTŮ 
PŘES PLATFORMY AIRBNB A BOOKING.COM
Digitální služby na pronájem ubytování přinesly Praze nejen příležitosti, ale i řadu problémů. Obyvatelé žijící 
v blízkosti pronajímaných nemovitostí si stěžují na hluk, nepořádek a neustálé střídání nájemníků. Problémy 
způsobuje i vyšší počet lidí v bytech oproti původně nahlášenému. Turisté navíc neberou příliš ohled na 
místní, a tak v řadě metropolí vedly služby Airbnb či Booking.com k postupnému vylidňování centra města.

Praze není v této oblasti příliš nápomocná legislativa, a tak Piráti pracovali ve Sněmovně na úpravě 
zákonů týkajících se digitálních platforem. V roce 2016 otevřel téma pražský zastupitel Jakub Michálek. 
Ve Sněmovně pak z opozice prosadil návrhy, díky kterým se sousedi včas dozvědí o novém bytě pronají-
maném přes Airbnb v jejich domě a nebudou doplácet na ubytované v rozúčtování služeb. Soud mezitím 
potvrdil (zatím nepravomocně), že společenství vlastníků může pronajímání bytů přes Airbnb či Booking 
v domě zakázat, pokud dělá nepořádek. Společnou silou jsme také prosadili zvýšení stropu na místní po-
platek, takže obec může získat od turistů až 50 korun za noc. Praha se také připojila k výzvě evropských 
měst Evropské komisi, protože je třeba změnit i příslušné předpisy Evropské unie. Služby Airbnb, Bookin-
gu a podobných digitálních platforem z právního hlediska spadají pod služby informační společnosti, 
jednotlivé státy tedy mají jen velmi omezenou možnost jejich regulace.

Po tříletém úsilí se Pirátům a nové pražské koalici konečně podařilo přesvědčit vládu a prosadit zákon 
 o důsledném hlášení sdíleného ubytování. Stát si posvítí na pronajímatele bytů přes Airbnb či Booking.com, 
kteří tak ve velkém činí nelegálně, tedy bez nahlášení, vedení knihy hostů a placení turistických poplatků 
obci. Sněmovna schválila návrh zavádějící povinnost online zprostředkovatelů ubytování, jako je Airbnb, 
hlásit data o jejich podnikání živnostenským úřadům. Jenom v Praze by mělo jít o částku přes 120 milio-
nů korun za rok. Tento návrh navíc narovnává prostředí na ubytovacím trhu.
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Piráti v Jihlavě dokazují, že bezdomovectví je možné ukončit

Zastupitelka Jihlavy Eva Nováková měla odvahu otevřít v Jihlavě složitou otázku bytové nouze 
rodin i jednotlivců, na kterou pracovníci sociálních služeb dlouhodobě upozorňovali. 
Systém hospodaření s městskými byty vyčleňoval pro osoby v nepříznivé životní situaci spojené 
se ztrátou bydlení 20 bytů. Ovšem podobně jako dříve v Praze byl způsob přidělování bytů nejas-
ný a jeho bariéry nastaveny poměrně vysoko – žadatel musel mít trvalé bydliště na území města 
po dobu tří let a zároveň nesměl mít žádné dluhy vůči městu. Paradoxně mělo město v některých 
dobách problém byty obsadit. Nebyla navázána systematická spolupráce se sociálními službami, 
chyběla podpora zabydlování a služby zaměřené na prevenci ztráty bydlení.

Pirátka Eva Nováková spolu s uvolněným radním pro sociální oblast Danem Škarkou (Fórum Jih-
lava), proto zahájili spolupráci s neziskovým i vládním sektorem. Přínosné bylo i zapojení do sítě 
měst, která chtějí řešit bytovou nouzi na svých územích a čelí podobným výzvám. Eva a Dan se 
nemohli obejít bez znalosti situace ve městě, úzkého kontaktu s lidmi z praxe i terénu a přehledu 
o kapacitách podpůrných služeb a dostupném bytovém fondu města. Dnes má i díky nim už 12 
rodin důstojné bydlení.

Děti pomáhá dostat z ubytoven i Kontaktní centrum bydlení

Na Praze 10 funguje i za podpory Pirátů Zuzany Freitas a Petra Beneše Kontaktní centrum bydle-
ní. Pokud řešíte obtížnou situaci s bydlením a nevíte, co dál, s klidem se na centrum obraťte: po-
skytuje informace o státní pomoci, právní a dluhové poradenství a další důležité služby. Případně 
vám poradí, co dělat dál. Klíčové je propojit obec a poskytovatele asistenčních služeb v bydlení,  
a nastavit tak společný postup – zejména, když jde o včasné hrazení nájmu. Zajímá vás víc? Na-
pište na zuzana.freitas.lopesova@pirati.cz.
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ČESKO STÁLE NEMÁ ŘEŠENÍ BYDLENÍ PRO RODINY A LIDI 
V SOCIÁLNÍ NOUZI, PIRÁTI MNOHOKRÁT NABÍZELI POMOC

Řešení pro chudé rodiny, zdravotně postižené, lidi v sociální tísni či se-
niory se současná vláda rozhodla odpískat. Je to velká škoda. Pirátští 
poslanci Olga Richterová a Ivan Bartoš se problematice dostupného a so-
ciálního bydlení dlouhodobě věnují, zúčastnili se řady odborných setkání 
a na téma připravované legislativy uspořádali expertní panely za účasti 
desítek specialistů, odborníků i politiků, včetně zástupců ministerstev. 
Zatím ale chybí širší vůle prosadit koncepční celorepublikové řešení byd-
lení pro ohrožené lidi a ve výsledku také ušetřit státní prostředky. Vidíme 
tu velký prostor pro nápravu, Piráti už ji s odborníky připravují. Inspiraci 
najdete na webu bydlimevsichni.cz.
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V OSTRAVSKÝCH ŠKOLNÍCH  
JÍDELNÁCH SE UŽ NEVAŘÍ BLAFY

Andrea Hoffmannová, náměstkyně primátora  
města Ostravy

Nový projekt Fajne školní bistro vyhání blafy ze školních jídelen. Jak  
to dělá? Stejně jako v pořadu Ano, šéfe! jídelnu navštíví šéfkuchař. Jeho 
úkolem však není břitké hodnocení, po kterém kuchařky dají výpověď. 
Šéfkuchař přichází jako partner: radí, jak vařit moderně, chutně, a přitom 
zdravě. Kuchařkám pomůže s organizací i s přípravou pokrmů a vyladí 
servírování, aby byla jídla lákavá už na pohled. Děti pak přicházejí domů  
s tím, že chtějí od rodičů přesně to, co dnes obědvaly ve školní jídelně. 
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Jak se zrodil nápad na projekt Fajne školní bistro – mohou za to vzpomínky na dětství?

Musím přiznat, že jsem do školní jídelny nechodila. Vařila mi babička, proto mě celé školní stravování 
minulo, což je možná jeden z důvodů, proč se ten nápad zrodil. A pak přišlo setkání s kuchařem Davi-
dem Valíčkem v jeho Food Atelieru, které se odehrálo shodou okolností v době, kdy jsem na magistrátu 
přezkoumávala stávající program pro školní jídelny. V rámci té revize jsem totiž zjistila, že utrácíme po-
měrně velké peníze za školení pro kuchařky, a to bez jakéhokoliv reálného výsledku. Přemýšlela jsem, jak 
zužitkovat peníze jinak, lépe, efektivněji. Drahé školení na magistrátu kuchařky neoslovovalo a nezajíma-
lo. Celé vzdělávání bylo třeba postavit úplně jinak a udělat ze školení praktický workshop. Oslovila jsem 
Davida s nápadem udělat něco podobného jako Ano, šéfe!, ale pro školní jídelny.

Jak probíhá Fajne školní bistro? A jaké cíle má?

Školství a vzdělávání, to podle mě nejsou jen děti, ale i školští pracovníci – pedagogičtí i nepedagogičtí. 
Interaktivní a zajímavá výuka se zkrátka týká všech. Proto jsme spolu s Davidem Valíčkem připravili  
pro kuchařky sérii praktických – zajímavých a interaktivních – workshopů. David kuchařky navštíví  
v jejich přirozeném prostředí a pomůže jim s recepty, vařením i servírováním. Spolu s kuchařkami  
se do projektu zapojí i studenti středních škol. Naším cílem je představit moderní způsob stravování, 
který bude atraktivní a chutný pro děti a zajímavý i pro personál v kuchyni. Věřím, že tím ušetříme  
i část financí za jídlo, které dosud končilo ve zbytcích. A především chceme motivovat kuchařky našich 
základních škol, aby vařily zdravě a chutně. 

Vnímáte tedy Fajne školní bistro jako formu vzdělávání pro dospělé, kteří pracují s dětmi? 

Vnímám, že nenásilnou formou reformujeme systém ve školních jídelnách, zároveň komunikujeme  
s dětmi a ukazujeme jim, že k jídlu lze přistupovat jinak. Jsem ráda, že s projektem souzní jak kuchařky, 
tak strávníci. Projekt Fajne školní bistro navíc vedle kuchařek zapojuje i studenty hotelových střed-
ních škol, budoucí kuchaře, kteří spolu s nutričními terapeuty pomáhají s přípravou jídel při samotném 
workshopu. Během něho tedy spolupracují kuchařky, studenti i budoucí kuchaři...
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Místo předraženého školení
na radnici jsme za kuchařkami 

vyslali špičkového 

šéfkuchaře. 
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… a čtvrtá skupina, což jsou děti – koncoví spokojení strávníci.

Děti, které se ve školních jídelnách stravují, jsou posledním, ale zásadním článkem řetězu. Ty se snažíme 
podpořit v tom, aby se dokázaly rozhodnout, jaké jídlo chtějí a jak velká má být porce, aby se pak jídlo 
zbytečně nevyhazovalo.

Proč je důležité, aby bylo v jídelnách kvalitní jídlo?

Myslím si, že kvalitní jídlo je důležité všude a pro všechny, nejen ve školních jídelnách. Ovšem v určitém 
věku si k jídlu vytváříme vztah a budujeme si stravovací návyky, které si s sebou neseme celý život. Dnes 
dětem v jídelnách často nechutná, nechodí tam a nejí pravidelně, což je asi nejhorší. Peníze na obědy 
a stravenky si šetří na rychlé občerstvení nebo je utratí za něco jiného a nejí vůbec. Takový přístup ke 
stravování se pak s člověkem táhne celý život.

Jak je projekt v tuto chvíli rozšířený a jak dobře funguje?

Máme velmi dobrou zpětnou vazbu – od dříve zapojených, ale i od nových škol. Od dětí, kterým v jídel-
nách chutná, i od veřejnosti. Těší mě, když třeba slyším, jak dítě nadšeně přišlo domů s tím, že chce uva-
řit přesně to, co obědvalo ve školní jídelně. Ozvala se nám i řada měst v našem kraji, která by se chtěla 
stát součástí projektu. 

Fajne školní bistro už funguje jeden školní rok, ale i tak se neustále učíme a snažíme se ho zlepšit. 
Především nám jde o zjednodušení přípravy jídel. Vycházíme z podmínek škol – každá má trochu jiné vy-
bavení a vaří pro jiný počet strávníků. Zatím za sebou máme 10 jídelen, ale naším cílem je objet všechny 
ostravské základní školy a školky. Na některé se v tomto období zřejmě nedostane, proto jim nabídneme 
jednodenní workshop vaření. David Valíček pozve kuchařky pro změnu zase do své kuchyně. Tam společ-
ně stráví celý den a budou si zkoušet nejrůznější recepty.



48

Během základní školy si vytváříme
vztah ke stravování. 

Pokud děti vymění obědy za fast food 

nebo nebudou obědvat vůbec, 

vybudují si nezdravé 
stravovací návyky 

na celý život.
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JAK ZLEPŠIT STRAVOVÁNÍ 
VE ŠKOLÁCH?

Je nutné najít kuchaře s pozitivním přístupem, zkušenostmi a motivací něco měnit. Pokud 
do jídelny přijde někdo zvenku a začne radit kuchařkám, které tam pracují léta, co mají 
dělat jinak, musí mít autoritu.

Je třeba velmi dobře připravit menu. Musí jít o jídlo pro každodenní vaření, takže recepty 
byly připraveny s ohledem jak na nutriční hodnoty, tak i na finance. V několika školách 
pomohl David Valíček kuchařkám správně využívat moderní kuchyňská zařízení, které školy 
zakoupily, ale kuchařky často neznaly všechny jejich možnosti.

Poslední podstatná složka je marketing. V rámci projektu nechali vyrobit zástěry do kuchy-
ně i speciální tácy na servírování, aby ten projekt celá jídelna opravdu přijala za svůj. Je to 
určitá odměna za to, že do toho šli, a taky na památku – aby nezapomněli, co se naučili.

Chcete, aby děti u vás nejedly blafy, a nevíte, jak na to? Můžete se poradit s Andreou, napiš-
te jí na e-mail andrea.hoffmannova@pirati.cz. 

 



Ostravský Pohlreich se jmenuje David Valíček

Populární ostravský šéfkuchař David Valíček získával inspiraci  
v hotelu Burj al Arab v Dubaji, v restauraci Fig and Oliv na Manhattanu,  
v KPMG u michelinského kuchaře Stacey Harrise nebo v londýnské Ber-
ners Tavern u šéfkuchaře Jasona Athertona. Ve svém Food Atelieru  
v Dolních Vítkovicích vaří pro malý počet hostů, plně se jim při tom věnu-
je a chce se s nimi podělit o chutě, které poznal na svých cestách. V jeho 
gastronomii se spojuje tradiční česká kuchyně s moderními technikami 
vaření a asijskými vůněmi. Díky projektu Fajne školní bistro se michelin-
ský kuchař vydává pomáhat kuchařkám ve školních jídelnách.

KUCHAŘKA PRO KUCHAŘKY

Úsilí završí pomyslná třešnička na dortu – naše vlastní kuchařka. Roz-
hodli jsme se vydat knihu s recepty, které jsme i vyzkoušeli na jednot-
livých školách. Každé jídlo bude popsané, krásně nafocené a bude spl-
ňovat nutriční i cenová kritéria, takže bude pro školy dostupné. Kromě 
receptů na zdravé a moderní pokrmy bude naše kniha i „kuchařkou“  
pro to, jak celou změnu stravování na škole zvládnout a zorganizovat.
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UŽ V PÁTÉ TŘÍDĚ MUSÍME VĚDĚT, 
V ČEM JE DÍTĚ DOBRÉ

Andrea Hoffmannová, náměstkyně primátora 
města Ostravy

Čím být, a čím nebýt, toť otázka, která by si zasloužila víc pozornosti zku-
šených učitelů s vzděláním kariérních poradců. Volba povolání  
se totiž v rámci českého vzdělávání často odbude třemi hodinami v osmé 
a deváté třídě. Identifikovat vlohy a nadání každého žáka by škola měla 
ale mnohem dřív. Díky diagnostickým testům a individuální práci s dítě-
tem může kariérní poradce rodičům doporučit, jaké zájmy dítěte podpo-
rovat, kam ho přirozeně směrovat a na jaké kroužky ho přihlásit. Kariérní 
poradenství může působit i jako pozitivní motivace dítěte: to vidí,  
že se o něj někdo zajímá, a lépe zjistí, co ho baví. Přesně o to usiluje 
Andrea Hoffmannová, která se 15 let pohybuje v oblasti vzdělávání a nyní 
situaci mění jako náměstkyně primátora za Piráty. 
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Proč se věnuješ kariérnímu poradenství na školách?

Na středních školách tyto pozice fungují díky krajským akčním plánům, ovšem na základních školách  
se kariérní poradenství podceňuje a až na výjimky se mu věnuje tzv. výchovný poradce, ten ale má práce 
nad hlavu s kázeňskými problémy žáků. Ve dvou až třech hodinách v osmé a deváté třídě s dětmi z rych-
líku projede téma „Život a kariéra“. Ale kariérní poradenství není jen o tom, že by měl výchovný poradce 
včas doporučit dítěti vhodnou volbu střední školy – to je jenom jedna jeho součást.

Jak by tedy kariérní poradenství mělo vypadat?

Důležité je nejprve najít nadání a vlohy každého žáka, jestli je nadané na přírodní vědy, nebo mu jdou jazy-
ky. Nápomocné mohou být i jeho školní výsledky, ale doporučuji se na ně dívat i v kombinaci s diagnos-
tickými testy. Díky tomu může škola rodičům doporučit vhodné kroužky, pomoci správně podchytit volný 
čas dítěte. Kariérní poradce by měl přirozeně podporovat jeho zájmy, směrovat ho k tomu, co ho baví  
a co mu jde, aby na konci základní školy vědělo, kam jít v životě dál.

Podstatným rozměrem kariérního poradenství je motivace žáka: ten vidí, že se o něj někdo zajímá, někdo 
se mu věnuje a sleduje jeho studijní trajektorii. I to může snížit procento dětí, které v osmé či deváté třídě 
vypadávají ze systému. Většinou jsou to žáci, kterým se nikdo nevěnuje, a oni tak nedokončí ani základní 
školu. Nepracujeme ale jen s dětmi, podstatné je do procesu dostat také rodiče, kteří nám mohou výrazně 
pomoci. A my můžeme pomoci jim.

Jaké jsou zatím ohlasy?

Výtečné. Chodím se dívat na jejich setkání, na školách jsem mluvila s žáky i s řediteli a všichni hodnotí 
projekt opravdu pozitivně. Na škole existuje člověk, který má čas se věnovat žákům i mimo vyučovací ho-
diny a ukazuje jim, v čem jsou dobří. To pomáhá rodičům i dětem s výběrem kroužků i s dalšími aktivitami 
podporujícími jejich rozvoj. Děti to také velmi oceňují, protože je pro ně škola rázem zábavnějším místem. 
Poradce zajišťuje i exkurze do podniků a debaty s různými odborníky. V době koronakrize jsme fungovali 
samozřejmě online.



5454
Aktuálně pro nás pracuje 33 poradců. Například v obvodu Poruba, kde je pirátský místostarosta Martin To-
mášek, máme pokryto všech 12 škol. Proto se Poruba stane dobrou částí města pro vyhodnocení výsledků. 

Náš projekt vnímám jako tlak zespodu na ministerstvo školství. Funkce kariérního poradce je totiž ne-
smírně důležitá, ale stále velmi podceňovaná. 
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NA CO SI DÁT POZOR PŘI ZAVÁDĚNÍ 
KARIÉRNÍCH PORADCŮ?

Učiteli v roli kariérního poradce je nutné zajistit kontinuální vzdělá-
vání. Kariérním poradcem se člověk nestane během pěti dnů. Nejde 
tedy o nějaké jedno sezení, ale o ucelený systém školení, mentorin-
gu, monitoringu a zpětné vazby.“ 

Školy nutně potřebují zajistit odpovídající financování kariérních 
poradců. Jinak se poradcem stane učitel, který dostane jenom „práci 
navíc“ bez náležitého finančního ohodnocení. 

Město Ostrava podporuje zavádění kariérních poradců, vzdělávání 
pedagogů či organizaci exkurzí pro žáky základních škol. Více infor-
mací najdete na webu talentova.cz/projekty-mesta/karierove-pora-
denstvi/

Rádi byste přivedli kariérní poradce i do škol u vás a chcete se dozvě-
dět víc? Ozvěte se Andree na e-mail andrea.hoffmannova@pirati.cz.



56

ZASTAVILI JSME ZBYTEČNÉ KÁCENÍ 
STROMŮ I STAVBU VILEK  
V CHRÁNĚNÉM ÚZEMÍ

Lukáš Blažej, zastupitel Ústí nad Labem

Zastupitel Lukáš Blažej je právník v oboru životního prostředí. Trápilo ho, 
že v jeho kraji není příroda pod dostatečnou ochranou. Proto založil spo-
lek Ústecké šrouby, který se ochraně přírody a krajiny věnuje. Již zachrá-
nil aleje před zbytečným kácením, ale chrání i biotopy a prosazuje změnu 
vodního zákona, aby nebylo tak snadné vypouštění odpadní vody do řek.
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Lukáši, proč jsi založil spolek Ústecké šrouby?

Když jsme se dostali do zastupitelstva Ústí nad Labem, velmi rychle jsme zjistili, že ani přesto nejsme 
schopni zajistit životnímu prostředí takovou péči, jakou bychom si přáli. Kácely se zcela zdravé stromy,  
o městskou výsadbu se nepečovalo a neodborné prořezávky často vedly k nevratným poškozením 
stromů. Abychom vůbec měli přehled o tom, co se v oblasti životního prostředí děje, založili jsme spolek 
Ústecké šrouby.

K čemu takový spolek je?
 
Vláda dlouhodobě omezuje možnosti, jakými se může veřejnost podílet na rozhodování. To se Piráti ve 
Sněmovně snaží opravit například při přípravě nového stavebního zákona. Naštěstí spolkům stále zůstaly 
způsoby, jak veřejné dění ovlivňovat. Mohou se například účastnit všech řízení týkajících se posuzování 
vlivů na životní prostředí: povolování kácení, vydávání výjimek ze zákazů u zvláště chráněných druhů 
živočichů, vodoprávních řízení a dalších. Díky spolku tak může mít veřejnost nejen přehled o tom, co se 
v okolí děje, ale především má stejná práva jako ostatní účastníci povolovacích procesů – může se účast-
nit jednání, předkládat důkazy i podávat odvolání.

Jaká rozhodnutí se Ústeckým šroubům povedlo zvrátit?

Například stavbu protekčních vil na atraktivním stanovišti pro obojživelníky v oblasti Habrovického 
rybníka. Ten byl unikátním spojením přírodního koupaliště s cenným biotopem zvláště chráněných druhů 
živočichů. V letech 2005–2007 byl za 34 milionů z prostředků města a evropských dotací dokonce revita-
lizován. Všichni se shodli na tom, že šlo o atraktivní a cennou lokalitu.
Jenže: Celý areál habrovického koupaliště, včetně funkčních chatek, restaurace, sociálního zařízení a par-
koviště, byl na základě usnesení zastupitelstva prodán za 1 010 000 Kč kontroverzní firmě Spobyt (dnešní 
CPI Group). Prezenční listina z hlasování se podle sdělení Magistrátu ztratila.

Naznačuje to možný klientelismus?

Firma Spobyt areál v roce 2008 prodala další kontroverzní společnosti, kterou v řízeních reprezentoval 
zastupitel pro územní plán. No a právě změnou územního plánu došlo ke změně pozemků na stavební, 
čímž byla jejich cena zhodnocena více než dvacetkrát. Ten samý zastupitel je vlastníkem jedné z vil, ale 
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Město vůbec nekonzultovalo
svůj záměr s místními obyvateli.

Ti by se o kácení dozvěděli, 

až by je jednoho rána 
probudil zvuk motorové pily.
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politiky a osoby spjaté s danou společností nalezneme i u dalších domů, které se teprve staví. Podobným 
způsobem probíhalo i vydávání stavebních povolení. Spolky zabývající se ochranou přírody a krajiny měly 
být z důvodu výskytu řady ohrožených živočichů ze zákona účastníkem stavebních řízení. Magistrát ale 
stavby povolil v tajnosti a vůbec se vlivem staveb na zvláště chráněné živočichy nezabýval. Stejně tak 
přistupoval i k různým podnětům – za zpřetrhání kořenů 14 stromů v okolí staveb uložil směšnou pokutu 
500 Kč. Nezákonný zábor pláže zcela odmítl řešit.

Jak tedy Ústecké šrouby zasáhly?

Nebýt spolku, kauza by tím skončila. Z pozice zastupitele nebylo možné nic dělat, pozemky byly prodány 
a územní plán změněn. Stejně tak nemohla nic dělat policie, protože ačkoliv k trestnému činu došlo, bez 
prezenční listiny nelze zjistit, kdo jak hlasoval. Spolek se ale mohl účastnit povolovacích řízení na stavby 
jednotlivých vil a za finanční podpory Nadačního fondu proti korupci a Nadace VIA jsme podali proti sta-
vebním povolením žaloby. Soud žalobám v roce 2020 vyhověl. Bez stavebních povolení se budou muset 
protekční vily odstranit. 

Ale to nebyl jediný případ, kdy Ústecké šrouby zabojovaly ve prospěch přírody. V čem 
ještě byly úspěšné?

V zastavení kácení nejstarší aleje v ulici Elišky Krásnohorské. Vnímám ji jako nejvýznamnější ústecké 
stromořadí lemující původně úvozovou cestu. Byla to jediná zeleň, která přežila výstavbu panelového síd-
liště Skřivánek. Proto mě překvapilo, když město podalo žádost o povolení kácení 24 lip a 2 javorů. Podle 
projektu je kácení první fází zamýšlené „kompletní výměny stromů“ v této aleji. Kácení bylo obratem 
povoleno, ale díky spolku jsme se mohli tohoto řízení účastnit a proti povolení podat odvolání. 

Za účelem posouzení stavu stromů jsme si objednali znalecký posudek u soudního znalce v oboru ochra-
ny přírody se specializací na dendrologii. A z něj jasně vyplynulo, že z celé aleje je nutné pokácet pouze 
několik stromů. Po potřebných zásazích by podle odborníka mohly stromy zůstat na místě další desítky 
let. 

Rozhodnutí, které povolovalo kácení, bylo na základě našeho odvolání Krajským úřadem nakonec zrušeno 
a alej nadále zpříjemňuje život všem, kteří v její blízkosti bydlí nebo jen procházejí.



PIRÁTI OTEVÍRAJÍ RADNICE LIDEM

Nejen pro ochranu životního prostředí je zásadní mít důležité informace 
od veřejné správy. Někde jsou radnice stále zašpuntované, a následky se 
pak bohužel obyvatel měst přímo dotýkají. Proto všude, kde najdete Pirá-
ty na radnicích, dochází zároveň k jejich otevírání lidem. V Telči  
a v Mariánských Lázních Piráti Hana Hajnová a Petr Třešňák prosadili 
online přenosy z jednání zastupitelstev jako standard. V Mariánských 
Lázních také s velikým ohlasem otevřeli veřejnosti jednání komisí. Zavést 
takové nástroje je snadné a politika je díky tomu pod vyšší kontrolou 
veřejnosti. Zároveň jsou samozřejmostí otevřené diáře, otevřené hospo-
daření města a například v Brně dokonce úspěšně Piráti zapojují občany 
do rozhodování o rozpočtu města.
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Lukáši, máš své zkušenosti s takzvaným „byrokratickým ping-pongem“, mohl bys přiblí-
žit, o co jde?

Jasně. Změna koalice v Ústí proběhla za značně podezřelých okolností, které se týkaly i odměn pro úřed-
níky. Požádal jsem tedy o sdělení odměn, které dostali jednotliví vedoucí odborů magistrátu, abychom se 
dozvěděli víc. Následující vývoj je natolik neuvěřitelný, že si zaslouží uvést v úplnosti:

Rozhodnutím ze dne 19. 2. 2016 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 3. 3. 2016 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 4. 4. 2016 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 28. 4. 2016 Magistrát žádost odmítl. Toto rozhodnutí mi bylo doručeno až poté, co 
Ministerstvo vnitra přikázalo v opatření proti nečinnosti ze dne 20. 7. 2016 rozhodnutí doručit. 
Dne 28. 7. 2016 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 23. 8. 2016 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 9. 9. 2016 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 12. 9. 2016 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 7. 10. 2016 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 27. 10. 2016 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 31. 10. 2016 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 5. 1. 2017 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 2. 2. 2017 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 2. 2. 2017 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 9. 3. 2017 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 7. 4. 2017 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 10. 4. 2017 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 11. 5. 2017 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 26. 5. 2017 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 26. 5. 2017 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 14. 6. 2017 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 7. 7. 2017 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 7. 7. 2017 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 3. 8. 2017 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 21. 8. 2017 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 21. 8. 2017 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 11. 9. 2017 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 26. 9. 2017 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 26. 9. 2017 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 19. 10. 2017 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 9. 11. 2017 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 9. 11. 2017 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 11. 12. 2017 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 27. 12. 2017 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 28. 12. 2017 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 19. 1. 2018 zrušil. 
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Díky zákonu prosazenému Piráty nebudou mocI
úřady tutlat informace

Vymáhání práva na informace bylo od roku 2020 výrazně posíleno.  
Platí totiž nový zákon o informačním příkazu, který prosadil Pirát Jakub 
Michálek. Ten zabrání tutlání informací. Posílí veřejnou kontrolu fungová-
ní úřadů. Víme, o čem mluvíme: takzvaný „byrokratický ping-pong“  
na pirátské zastupitele před lety zkoušela celá řada úřadů, aby nemusely 
poskytovat informace například o trafikách pro některé prominentní  
politiky.



Rozhodnutím ze dne 5. 2. 2018 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 12. 2. 2018 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 13. 3. 2018 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 4. 4. 2018 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 5. 4. 2018 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 24. 4. 2018 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 12. 6. 2018 Magistrát žádost odmítl.
Dne 18. 6. 2018 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 23. 7. 2018 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 7. 8. 2018 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 27. 8. 2018 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 17. 9. 2018 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 5. 10. 2018 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 18. 10. 2018 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 9. 11. 2018 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 29. 11. 2018 Magistrát žádost odmítl. 
Dne 30. 11. 2018 jsem podal odvolání, na základě kterého Krajský úřad rozhodnutí dne 20. 12. 2018 zrušil. 
Rozhodnutím ze dne 22. 1. 2019 Magistrát žádost odmítl.

Ačkoliv úřad dosáhl svého, protože informace dodnes neposkytl a odměny z roku 2015 už by dnes stejně 
nikoho nezajímaly, podařilo se alespoň vysoudit od Magistrátu za tento ping-pong odškodnění ve výši  
65 250 Kč. Rozsudek je zatím nepravomocný, ale pokud peníze obdržím, budu prosazovat, aby byla tato 
škoda vymáhána Magistrátem po úředníkovi, který ji způsobil. Celou částku pak použiju k prosazování 
práva na informace, které dlouhodobě patří mezi priority Pirátů.

Zajímá vás víc? Kontaktujte Lukáše na lukas.blazej@pirati.cz.
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OHROŽENÝM DĚTEM UKAZUJEME,
ŽE LIDÉ MOHOU MÍT FAJN VZTAHY

Júsuf Traore, vedoucí odboru sociálních věcí, zdravot-
nictví a školství ve Vodňanech a zastupitel Prachatic

Pirát Júsuf Traore se už přes 15 let zabývá sociální pomocí ohroženým 
dětem a rodinám. Za tu dobu zjistil, že vedení měst mnohdy sociálním 
věcem příliš nepřejí sluchu (Vodňany jsou zářnou výjimkou). Přitom jde 
o tak důležitou a citlivou problematiku, jako je svěřování dětí do rodinné 
péče či péče státu. Prací na odboru sociálních věcí ve Vodňanech se  
Júsuf snaží vytvářet laskavé a vstřícné prostředí, ve kterém by se děti, 
které neměly to štěstí vyrůstat v úplných rodinách, cítily líp.
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Júsufe, na odboru, který vedeš, jsi zavedl řadu změn, aby se lépe žilo ohroženým dětem. 
Jaká byla potřeba nejvíce?

Je třeba dělat věci s citem. Například příchod na orgán sociálně-právní ochrany dětí, takzvaný OSPOD, je pro každé-
ho člověka velmi nepříjemným okamžikem. Dobře se tam necítí dospělí, natož děti. Proto jsem chtěl, abychom jim 
alespoň poskytli komfort příjemného prostředí. To pak musí jít ruku v ruce s lidským přístupem našich úředníků.

Při práci s rodiči se snažíme o variaci na Cochemskou praxi*, kterou jsem založil na přívětivém přístupu 
k lidem a na maximální snaze o rozhodování rodičů, nikoli soudců či úředníků. 

Kromě koncepčních změn bych vypíchl i jednu podstatnou drobnost. Každý rok vyjíždím na tábory s dětmi, 
které jsou v péči OSPODu. Každý rok se mi daří zajistit finance na ubytování a stravu, aby mohly být tábory 
pro děti zdarma. Podstatou tábora je ukázat dětem, že mezilidské vztahy mohou fungovat i bez řvaní  
a hádek. Snažíme se, aby viděly, že se k sobě lidé mohou chovat i hezky a že každý člověk má svou hodnotu.

Tvojí pravomocí ve Vodňanech je i spolupráce se školami – jak se ti daří tam?

Vzpomínám na začátky spolupráce: bylo to těžké, protože jsem nezačínal na zelené louce, ale v bažina-
tém Mordoru. Odbor školství jsem dostal na starosti měsíc po nástupu do funkce. Byl jsem na úřadě 
cizák z jiného města, černý týpek s těmi „drdy“ (takto se mnohdy vyjadřovali o mých rastech). Lidem se 
moc nechtělo spolupracovat. Došlo ke sloučení dvou odborů, z nichž mi ani jeden nikdo nepředal, a jako 
třešničku na dortu jsem dostal na starost i slučování škol, které všichni ve městě – včetně pedagogů 
– kritizovali. Učitelé mi při setkání ani neodpověděli na pozdrav, na ulici si přede mnou lidé odplivávali, 
nejednou na mě pořvávali, abych táhnul, odkud jsem já, „černá svině“, přišel. 

A tak jsem začal budovat vztahy se školami. Ledy prolomilo až to, když jsem pomohl přesvědčit kouřící 
děti před školními budovami, aby nedávaly špatný příklad ostatním. Učitelé i vedení škol viděli výsledky,  
a tak jejich důvěra postupně sílila a s ní i naše spolupráce. Zařídil jsem školního psychologa, pořádáme 
besedy o sociálních službách pro děti a rodiny, setkáváme se s rodiči nad aktuálními tématy a řešíme 
praktické záležitosti, jako je třeba záškoláctví. Ustanovili jsme i komisi pro sociálně-právní ochranu dětí. 
Dnes se podílíme na strategických dokumentech a naši zástupci se účastní ředitelských porad. Stálo to 
mnoho času, úsilí, kreativity a opravdu velké dávky pokory a odříkání, aby dnes všechno fungovalo parádně.



Každý rok vyjíždím na tábory 

s dětmi, které jsou v péči OSPODu. 

Každý rok se mi daří zajistit  

finance na ubytování a stravu, 

aby mohly být tábory
pro děti zdarma.

66



67



68

JAK PROSAZOVAT ZÁJMY 
OHROŽENÝCH DĚTÍ?

V sociální sféře jde především o citlivou práci s lidmi. Řešení mnoh-
dy vyžadují trpělivost, čas, úsilí, kreativitu a pokoru. Mnoho problé-
mů lze vyřešit dříve, než nabobtnají.

Každá dobrá radnice by pak měla mít někoho, kdo se ve školství  
a sociální oblasti skutečně dlouhodobě pohybuje a dobře orientuje.

Přívětivé prostředí mnohdy vyřeší více než stovka slov.

Nedaří se vám prosazovat změny v sociální sféře? Máte nápad 
a potřebujete poradit? Obraťte se na Júsufa na e-mail 
jusuf.traore@pirati.cz.

 



*Co je to Cochemská praxe?

Cochemská praxe je model spolupráce profesí zapojených do řešení ro-
dičovského konfliktu od advokátů přes soudce až po sociální pracovníky. 
Název je odvozen od soudního okrsku německého města Cochem, kde 
praxe na počátku 90. let vznikla. Jejím smyslem je zajištění skutečného 
prospěchu pro dítě a staví na předpokladu, že nechce přijít ani o jednoho 
z rodičů. Proto je třeba usilovat o to, aby mu oba rodiče zůstali i po pří-
padném rozchodu či rozvodu. 

Ježíškův pomocník Júsuf Traore

V rámci projektu Pomůžeme Ježíškovi zprostředkovává Júsuf dárky dě-
tem z azylových domů. Nikdy s přáním o příspěvek neoslovuje anonymní 
davy, ale konkrétní lidi, kteří ho znají. Pokud mají sami dost, mohou po-
moci. Júsuf Traore překonal počáteční odmítání, nedůvěru a v prvním roce 
financoval mnoho dárků z vlastních peněz. Teď už ho ovšem lidé začínají 
oslovovat sami a ptají se, zda budou moci i letos „pomáhat Ježíškovi“.
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DIGITALIZACE GRANTŮ: 
MÍSTO POSOUVÁNÍ PAPÍRŮ 
SE ÚŘEDNÍCI MOHOU VĚNOVAT  
TŘEBA POŘÁDÁNÍ SPORTOVNÍCH 
AKCÍ PRO DĚTI

Štěpán Štrébl, místostarosta Prahy 3

Pokud jste někdy žádali o grant, víte, kolik nervů stojí papírování. Mís-
tostarosta Štěpán Štrébl se proto úspěšně pustil do digitalizace granto-
vých žádostí. Než se tak stalo, tři úředníci prováděli stále dokola tytéž 
úkony, jejichž výsledkem byly jen zbytečné papíry a plné skříně. Počítačo-
vý program nyní dělá to, co dřív zastali tři úředníci. Ti se nyní na radnici 
věnují smysluplnějším věcem. 
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Piráti uspěli ve volbách na Praze 3 i díky plánům na digitalizaci. Jak to s ní vypadá?

Začali jsme digitalizací grantového řízení. Ukázali jsme, jak nahradit úředníky roboty! To si dělám legraci, 
nicméně díky digitalizaci ve finále ušetříme tři pracovní místa ze tří. První místo jsme ušetřili hned po 
zavedení částečné automatizace, protože žadatelé už nemusí docházet na úřad a shánět různá potvrzení. 
Chytrý dotační program si totiž všechno ověří sám. Původní proces dotačních žádostí byl plný zbytečné-
ho papírování. V elektronickém systému na webu městské části jste museli vyplnit žádost, a pak ji fyzicky 
odnést na podatelnu. Tam ji přijal úředník a opět ji přepisoval do elektronické podoby. Papíry se vršily na 
sebe jeden na druhý a nakonec toho byla plná skříň. Po zavedení elektronických žádostí nám paní úředni-
ce užasle ukazovala, že je ta skříň prázdná, protože už nepotřebuje stohy dokumentů.

Jak jste k řešení přistoupili?

Nakreslili jsme si mapu procesů a hledali prostor pro automatizaci a možnosti napojení na další pro-
gramy, které už používáme. Nakonec jsme dospěli k závěru, že od žadatelů nepotřebujeme fyzicky nic. 
Vytvořením vlastního programu na podávání žádostí jsme odbourali všechna potvrzení a dopisy. Program 
jsme kvůli ověření nasadili na datovou schránku a bylo hotovo.

S jakými komplikacemi jste se museli potýkat?

Komplikace vlastně nenastaly. Spíše jsme museli řešit to, aby občané začali používat datovou schránku, 
protože to pro většinu lidí stále není samozřejmost. Nyní řešíme druhou fázi. Ta spočívá v napojení na 
systémy radnice. Celé agendě se bude na půl úvazku věnovat jeden úředník – jeho přínos bude především 
v zákaznickém servisu a samotná agenda mu nezabere čas.

Jak má digitalizace na radnici fungovat v praxi?

Chceme, aby úředníci nedělali úkony, které může dělat stroj. Po příchodu na úřad jsem byl překvapený, 
kolik práce je stále postaveno na přepisování a posouvání papírů. Lidé by se měli věnovat záležitostem  
s přidanou hodnotou, nebo za ně můžeme ušetřit mzdové prostředky. Buď snižujeme stav úředníků, nebo 
přesouváme pracovníky na důležitější místa. Úředníci se mohou místo posouvání papírů věnovat třeba 
učitelům, přípravě sportovních akcí pro děti nebo starosti o mládež v nepříznivé sociální situaci.



Měli jsme papírů plnou skříň. 
Teď nám ji úředníci 

užasle ukazují prázdnou

a mají čas
věnovat se občanům. 
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Jak ušetřit za tisk podkladů pro zastupitele? 
 

Nejde jen o množství spotřebovaného papíru a toneru na vytisknutí. Vět-
šina podkladů po zasedání skončí hned v koši, což představuje zbyteč-
nou ekologickou zátěž i odpad navíc. Brněnský zastupitel Ondřej Kotas 
proto zřídil pro zastupitelstvo města Brna dostupné materiály v online 
úložišti. Stačí se spojit s odborem informatiky či tajemníkem úřadu  
a zřídit úložiště na potřebné materiály – ideálně ve formě otevřené (open 
source) platformy. Například NextCloud umožňuje jednoduché sdílení 
souborů, kontaktů a kalendářů mezi uživateli a je rozšiřitelný o další 
funkce. Zároveň je zdarma a díky otevřenému kódu nehrozí problém 
závislosti na jednom dodavateli. Není ani problém ověřit, jak přesně tento 
software nakládá s daty. Zajímá vás víc? Napište přímo Ondřejovi 
na ondrej.kotas@pirati.cz.

Jak na digitalizaci veřejné správy? 

O pirátských návrzích se dozvíte více v Akčním plánu podpory otevře-
ného softwaru. Můžete také mrknout na web profant.eu, kde poslanec 
Ondřej Profant pravidelně reportuje o novinkách, nebo Ondru přímo kon-
taktujte: ondrej.profant@pirati.cz.
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JAK SE DÍKY DIGITALIZACI 
ŽÁDÁ O GRANT NA PRAZE 3?

Jediné, co musíte mít, je datová schránka. Pokud ji ještě nemáte, její zřízení pro fyzické 
osoby je na většině pošt otázkou několika minut. U právnických osob může vyřízení trvat 
o něco déle. Datová schránka je pro všechny zcela zdarma.

Žádost o dotaci se odesílá přes grantový program, který najdete na webu dotace.praha3.cz. 
Ve chvíli, kdy držíte v ruce tuto knížku, by už měl být dotační program propojen se spisovou 
službou městské části, aby dokumenty obíhaly automaticky. 

Jediný okamžik, kdy se na úřad dostavit musíte, nastává u podpisu smlouvy. To ale zabere 
asi jen pět minut a týká se to až úspěšného žadatele o dotaci. 

Ani při vyúčtování projektu už není třeba nikam chodit. Vyplňuje se skrze program na webu 
městské části, kam nahrajete i doklady.

Chcete ušetřit čas digitalizací i u vás v obci? Místostarosta Štěpán Štrébl na otevření soft-
waru spolupracuje s organizací Otevřená města. Více informací o projektu včetně kódu 
k dotačnímu softwaru i s příslušnou dokumentací najdete na www.otevrenamesta.cz/
projekty/dsw. Všem zájemcům, kteří by chtěli digitalizovat a ušetřit tak čas občanům, rád 
předá své zkušenosti. Ozvěte se mu na e-mail stepan.strebl@pirati.cz.



Veřejnou správu v Česku čeká digitální revoluce

Podobné kousky, jaké představil Štěpán Štrébl, v budoucnosti uvidíme 
napříč celou veřejnou správou. Legislativním procesem totiž úspěšně 
prošel zákon o právu na digitální službu přezdívaný „digitální ústava“, 
díky které občané získávají právo do pěti let komunikovat se státem  
a úřady dálkově, tedy z pohodlí domova nebo prostřednictvím mobilního 
telefonu. Zákon vznikal pod Výborem pro veřejnou správu, kterému před-
sedá lídr Pirátů Ivan Bartoš. Ten také spolu s některými dalšími politiky 
převzal za „digitální ústavu“ cenu Zákon roku. Zákon je dílem široké 
spolupráce politiků, úředníků, odborníků i zástupců komerčního sektoru. 
Nyní musí přijít na řadu automatizace řady postupů – tak jako s ní přišel 
třeba pirátský místostarosta Štěpán Štrébl na radnici Prahy 3.
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PODCENIL STÁT RIZIKA  
KORONAKRIZE NA KARVINSKU?  
VĚCI SE DAJÍ ROZHÝBAT  
I ZE ZASTUPITELSTVA OBCE

Zuzana Klusová, zastupitelka Karviné

Zatímco stát kvůli koronavirové krizi vypnul ekonomiku, zavřel školy  
i malé obchůdky, situaci horníků ve státních dolech OKD dlouhé měsíce 
nikdo neřešil. Horníci přitom společně každý den jeli namačkaní v kleci, 
několik desítek se jich najednou sprchovalo a trávili spolu spoustu času 
v uzavřených vlhkých a prašných prostorech, které lze jen obtížně des-
infikovat. Na riziko vzniku lokálního ohniska v dolech OKD upozorňovala 
Pirátka a karvinská zastupitelka Zuzka Klusová už na začátku první vlny,  
v březnu 2020. Vláda ani hejtman ji ale neposlouchali a blahosklonně 
Zuzce vzkazovali, ať si své rady nechá pro sebe. Brzy se ale ukázalo, že 
Zuzka má pravdu, a vláda byla nucena konat. Zásah bohužel přišel pozdě, 
protože problém OKD přerostl v problém celého Karvinska a následně 
i kraje. 
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Zuzko, dnes jsi silným hlasem za Karvinsko. Jak se stalo, že jsi se začala zabývat situací 
horníků v OKD?

Jako rodačka z Karviné mám mezi horníky řadu přátel. Když vláda vyhlásila nouzový stav, ptala jsem se, 
zda mají obavy z šíření nákazy a jaká opatření udělala společnost OKD, aby je ochránila. Když mi začali 
detailně popisovat, v jakých podmínkách pracují, bylo mi jasné, že takový provoz je časovaná bomba.

Problematice OKD se věnuji už od roku 2012 v rámci spolku S.O.S. Karviná, kde se zaměřujeme na pomoc 
lidem v lokalitách postižených důlní činností a dopady těžby na životní prostředí. Horníci mi mnohokrát 
líčili, že některá bezpečnostní opatření se v dole nedodržují. Kupříkladu jde o povinnost nosit respirátor 
při rubání jako ochranu před prachem. Horníci je sice oficiálně při práci nosit musejí, při teplotě nad  
30 °C, vlhku a fyzické námaze je to ale takřka nemožné. Většina horníků jej na ústech po celou dobu 
nemá. Během nouzového stavu byl navíc respirátorů nedostatek, a horníci tak měli na celou směnu pouze 
jeden, který se promočí asi po hodině.

Co všechno jsi pro karvinské horníky ve spojení s koronakrizí udělala?

Nejdříve jsem na rizika upozornila krajskou hygienickou stanici a OKD, pak také hornické odbory. Odpo-
věď byla ale velmi vágní. Opatření prý jsou dostatečná a dál je to už na osobní odpovědnosti jednotlivců. 
Rozhodla jsem se tedy využít sociální sítě, abych sesbírala co nejvíce svědectví, jak to v dolech reálně 
vypadá. Ozvaly se mi desítky zaměstnanců, kteří popisovali, že se rozšíření koronaviru v dolech velmi 
obávají a opatření rozhodně dostatečná nejsou. Společně s kolegou karvinským zastupitelem Petrem 
Letochou jsme se proto rozhodli nečekat a 23. března jsme zaslali otevřený dopis přímo premiérovi Babi-
šovi a tehdejšímu předsedovi krizového štábu Romanu Prymulovi. Vyzývali jsme k dočasnému přerušení 
provozu, pokud nelze zajistit bezpečnost. Odpověď sice přišla, ale byla v zásadě stejná jako ty předchozí: 
„Opatření jsou dostatečná, zaměstnavatel je konzultuje s hygieniky a dál je to na osobní odpovědnosti 
jednotlivce.“

Přibližně za měsíc se objevily první případy nákazy na Dole Darkov.



Jak náročné bylo prolomit ledy, aby se tvým hlasem někdo zabýval?

Když počet nakažených horníků dál rostl, ale nic se nedělo (nedošlo ani k plošnému testování na všech 
dolech), rozhodli jsme se zaslat další dopis ministryni financí Schillerové. OKD je státní podnik, jeho akcie 
vlastní PRISKO, a to řídí právě ministerstvo financí. V dopise jsme opět upozorňovali na rizika šíření koro-
naviru v dolech a potenciální hrozbu pro celé Karvinsko. Viděli jsme, jak se situace zhoršuje v sousedním 
Polsku, kde se nakazily tisíce horníků. Požadovali jsme plošné testování zaměstnanců všech dolů, aby se 
černému scénaři včas předešlo. Na tento dopis už jsme ale nedostali odpověď vůbec. 

Znovu jsem se tedy dotazovala krajské hygienické stanice. Tentokrát už mi tam vysloveně odmítli dotazy 
zodpovědět. Když se v sousedním Polsku nakonec uzavřelo všech 12 dolů a zaměstnanci zůstali doma se 
stoprocentní náhradou mzdy, bylo jasné, že provoz přerušit lze, jen se do toho OKD, vládě ani hygienikům 
prostě nechce. Potřebovala jsem celou věc rychle dostat do médií a také do Sněmovny, než z toho bude 
velký průšvih, na který doplatí celý region. Hejtman kraje i primátor města Karviná mě místo řešení situa-
ce obviňovali z šíření poplašných zpráv.

Nakonec se situací Sněmovna musela zabývat, a to i díky iniciativě Pirátů. Jak se to stalo 
a jak funguje spolupráce pirátských politiků od obcí až po Parlament?

Sebrala jsem se a jela do Prahy požádat o pomoc pirátské poslance. Obrátila jsem se na poslance Lukáše 
Černohorského z našeho kraje a Olgu Richterovou. Olga se zeptala na Zdravotním výboru, proč mi nebyly 
poskytnuty informace ohledně OKD. Hlavní hygienička slíbila, že odpovědi zašle. Ani po písemné urgenci 
se tak ale nestalo. Olga Richterová tedy interpelovala ministra zdravotnictví ve Sněmovně, ze strany vlád-
ních poslanců se jí ovšem dostalo pouze nevybíravých slov o tom, že žádný problém není, situaci zvládají 
a nepotřebují rady od Pirátů. 

Vzhledem k tomu, že se situace na Karvinsku dále vyhrocovala a nakažených přibývalo po stovkách, 
rozhodli jsme se k situaci na Karvinsku iniciovat mimořádnou schůzi Sněmovny a uspořádat tiskovou 
konferenci. Na tiskové konferenci jsem popsala situaci v Karviné i kroky, které jsem ve věci podnikla. Olga 
Richterová, Jakub Michálek a Ivan Bartoš pak představili hlavní požadavky na vládu. 
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Všechno zkrátka zafungovalo přesně tak, jak by mělo. Situaci jsem řešila nejdřív lokálně jako zastupitelka, a když 
nešlo postupovat dál, předala jsem věc poslancům. Ti pomohli s medializací a návrhy řešení na úrovní vlády.

V čem podle tebe vláda a kraj selhali?

Nefungovala a stále nefunguje chytrá karanténa. Systém Daktela je těžkopádný a hygienici zoufale 
nestíhají obvolávat kontakty. Horníci čekali na výsledky testů až devět dní. Jejich rodinní příslušníci zase 
čekali více než týden na samotný test a museli se dopravit místo Karviné do Ostravy nebo Opavy. Horníci 
na Dole Darkov po testu chodili společně dál do práce, přestože mezi nimi byli i někteří pozitivní. Lidé, 
kteří věděli, že byli v kontaktu s nakaženým, se sami hlásili hygieně, většinou se ale nemohli dovolat nebo 
dostali odpověď, že je nikdo neotestuje, pokud nemají příznaky a ať jdou na 14 dní dobrovolně do karantény. 

Ještě na konci července 2020 se vládě nepodařilo zajistit ani takovou banalitu, jako je zaslání každému 
testovanému SMS o výsledku. Nebyl dostatek testovacích kapacit, nedokázali účinně ochránit zdravotní-
ky, natož horníky. Doly nebyly zavřeny včas, zaměstnanci nebyli včas plošně otestováni i a státní podnik 
OKD se o zaměstnance nepostaral, ačkoli se nakazili v práci. A to vinou pochybení vlády, hygieniků i OKD.

Komunikace selhala na všech frontách, problém se dlouho tutlal, a dokonce i starostové obcí se infor-
mace dozvěděli nejdřív z médií. Zaměstnanci OKD ani dodavatelských firem nevěděli, zda a jak dostanou 
zaplaceno. Řada zaměstnanců dostává totiž v základu pouze minimální mzdu a zbytek výplaty pak v růz-
ných dietách, bonusech nebo příplatcích. Někteří tak zůstali nemocní doma s 8 tisíci, aniž by věděli, zda 
se vůbec do práce ještě vrátí. Spolu s analytikem Pirátů Januszem Koniecznym jsme proto u jednotlivých 
firem zjišťovali, jak zaplatí svým lidem.

Když to shrnu, bylo tedy potřeba zlepšit komunikaci směrem k občanům i samosprávám, dopracovat chyt-
rou karanténu, navýšit testovací kapacity, udělat pořádek v datech a zavést funkční pandemický „sema-
for“, který jasně určí stupeň nebezpečí a s ním spojená opatření. Tento náš návrh nakonec vláda
po třech měsících na konci července zavedla.
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Co dalšího je nutné udělat?

Především se z dění v Karviné poučit a předejít tomu, aby se problém lokálního ohniska rozšířil do celého 
okresu, kraje a nakonec republiky. Naslouchat lidem a nebrat na lehkou váhu jejich podněty. A když to 
vláda nezvládá, přicházet s konstruktivními návrhy, předávat informace novinářům a nenechat lidi ve šty-
chu. Karvinsko teď bude potřebovat výraznou podporu, region na tom nebyl koneckonců dobře ani před 
krizí. Bohužel politici promarnili řadu let, kdy se o blížícím se konci těžby na Karvinsku vědělo, OKD mělo 
finanční problémy, místo příprav a hledání nových investorů, raději před problémem zavírali oči. Koro-
nakrize všechno urychlila a dnes už vláda otevřeně mluví o konci těžby do roka či dvou. To je v současné 
situaci ale opravdu málo času na přípravu.

A co konec krize? Jakou roli bude hrát Moravskoslezský kraj v nastartování ekonomiky 
a co vše by mohli udělat v této věci Piráti ze zastupitelstev krajů?

Na Karvinsku je nutné rychle naplánovat záchrannou síť pro tisíce zaměstnanců: rekvalifikace a přípravy 
infrastruktury pro rozvoj podnikání. Vzorem mohou být nedávno zavřené Doly Darkov. Místo investičních 
pobídek pro globální investory bych se více zaměřila na podporu malých a středních firem v regionu. Na-
příklad formou sociálně odpovědného veřejného zadávání. Krize nám totiž ukázala, že tady máme spous-
ty firem, které umí v krizi skvěle reagovat a přinášet řešení.



Jak rozhýbat celorepublikovou 
problematiku i z malé radnice?

Problém popište a oslovte nejdříve instituce u vás v regionu. Zma-
pujte situaci a předneste data na zastupitelstvu.

Informujte občany i novináře. Nezapomeňte sepsat a rozeslat tisko-
vou zprávu a zveřejněte informace na sociálních sítích. Nepodceňuj-
te Twitter, sleduje ho spousta novinářů.

Pokud se vám nedostává odpovědi a problém se neřeší, napište ote-
vřený dopis premiérovi nebo ministrům. Případně zorganizujte petici 
a zapojte veřejnost.

Stále komunikujte s lidmi v regionu a informujte je o krocích, které 
jste v dané věci už podnikli.

Zajímá vás více? Kontaktujte Zuzku na e-mailu zuzana.klusova@pirati.cz. 
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DÍKY PROTIKORUPČNÍM OPATŘENÍM 
JIŽ NA RADNICI NEBUDOU MUSET  
ZASAHOVAT DETEKTIVOVÉ

Monika Lukášová Spilková, předsedkyně kontrolního 
výboru Brno-střed

Podivné zakázky bývalého  
místostarosty
Policie rozplétá korupční chobotnici na radnici Brno-
-střed. Seznam podivných zakázek, do kterých měla za-
pletená chapadla, se neustále rozrůstá. Dvě poslední  
za 140 milionů Kč aktuálně přihodil kontrolní výbor  
v čele s předsedkyní Monikou Lukášovou Spilkovou. 
Zároveň už je rozklíčován i princip, jak k machinacím  
ze strany bývalého místostarosty  docházelo.

Při zadávání veřejných zakázek nebyly dostatečně kon-
trolovány projekty, které obsahovaly mnoho agregova-
ných položek, v cenových nabídkách i od nejlevnějších 
zhotovitelů byly k nalezení předražené položky a tech-
nický dozor investora kvůli špatným smlouvám a nedů-
slednosti nekontroloval, co má. Taková situace vytvořila 

podhoubí pro korupční chobotnici. Městská část Brno-
-střed tak platila vysoké náklady na investiční akce, kte-
ré byly vysoutěženy spřátelenými subjekty korupčníků, 
kteří měli navíc nadstandardní informace v předstihu 
před ostatními soutěžiteli. 

Po policejní razii na radnici Brna-střed požádal staros-
ta předsedkyni kontrolního výboru Moniku Lukášovou 
Spilkovou, aby s kolegy prověřila tři probíhající zakáz-
ky v hodnotě přibližně 200 milionů Kč bez DPH, které 
předchozí vedení radnice připravilo a v době jejich za-
týkání byly rozpracovány. Dvě ze tří veřejných zakázek  
v hodnotě 140 milionů Kč bez DPH považují kontroloři  
za velmi problematické.

březen 2019
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Na jaká pochybení jste při kontrole veřejných zakázek přišli? 

Někteří soutěžitelé dostali v zadání víc informací než ostatní - s předstihem totiž získali kontrolní rozpo-
čet i s cenami. Většina firem se tak veřejných zakázek nemohla férově účastnit. Vedlo to k výběru draž-
ších, „spřátelených“ firem a plýtvání veřejnými penězi.

Druhým zásadním problémem zakázek byly předražené rozpočty. Radnice měla správně namítnout,  
že předložené rozpočty neobsahují ceny podle obecného ceníku. Důležité údaje navíc některé firmy 
nahradily kumulovanými součty. Takový nedostatek způsobí předražení zakázky již v úvodní fázi projek-
tu. I nejlevnější cenové nabídky zhotovitele stavby, který vyhrál výběrové řízení, obsahovaly tak absurdní 
položky jako jsou interiérové dveře po 56 000 korunách. Přitom podle kontrolního rozpočtu byla cena 
jedněch dveří stanovena na pouhých 9 500 korun.

Jaké jsou výsledky vaší kontroly?

Městská část již ušetřila přes milion korun rozporováním jednotlivých položek v rozpočtu (například zmí-
něných předražených dveří). Další částka, o kterou mohla být městská část ukrácena, bude definována  
v rámci řízení o náhradě škody. To určí výši škody. Ta se pak bude uplatňovat v trestním řízení. Podle 
odhadu může jít o částku okolo 10 % ceny realizace, tedy více než 10 milionů korun. Městská část samo-
zřejmě vymáhá náhradu škody tak, aby  získala zpět neoprávněně vynaložené prostředky.

Podepíše se vaše práce i na dalším fungování radnice?

Ano. Řadu z našich doporučení potvrdil také nezávislý audit spolku Oživení, který si úřad nechal zpraco-
vat. Naše doporučení se proto stala součástí organizačních procesů na úřadu či smluv. Veřejné zakázky 
nad 200 000 korun musí být nyní zveřejňovány elektronicky ve speciálním nástroji, kde je vidí více poten-
ciálních dodavatelů. Veřejné zakázky jsou tak více otevřené a snižuje se riziko korupčního chování. 
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Rozpočty nemají obsahovat
nejasné položky. 

Má být jasně kontrolovatelné, 
na co peníze jdou. Díky našim opatřením 

se omezí korupční prostředí, a policie 

tak příště nebude 
muset nic rozplétat.  
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JAK ZABRÁNIT KORUPČNÍM
ZAKÁZKÁM NA RADNICI?

Chcete, aby k podobným nepravostem při zadávání veřejných zakázek nedocházelo ani na 
vaší radnici? Doporučujeme následující systémová opatření:

Zřiďte na úřadě pracovní místo rozpočtáře. Tuto pozici musí zastávat odborník, který umí 
pečlivě zkontrolovat ceny v projektu, aby nevznikly radnici ani občanům žádné škody.

Ještě před soutěžením samotného zhotovitele zakázky vyberte profesionální a nezávislý 
technický dozor na straně investora, který by měl zamezit nejrůznějším nekalostem - dohlí-
žet musí na ekonomickou stránku projektu, ale i na technologický postup. 

Dejte si pozor na položky, pod které lze snadno schovat navýšené a předražené náklady. 
Tedy položky neodpovídající obecným ceníkům nebo položky, které nejsou řádně rozepsané 
a identifikovatelné.

Pečlivě dbejte na to, aby administrátorem veřejné zakázky byl důvěryhodný a nezávislý pro-
fesionál. Zkontrolujte, zda zadávací dokumentace neobsahuje diskriminaci vůči poctivým 
podnikatelům a zda je celkově zpracovaná férově a transparentně. 

Chcete vědět víc? Obraťte se přímo na Moniku na e-mailu monika.spilkova@pirati.cz. Ráda 
pomůže promítnout doporučení kontrolního výboru z Brna-střed i na vaši radnici.



DÍKY PRÁCI PIRÁTŮ VE SNĚMOVNĚ BUDE PŘÍŠTĚ  
JEDNODUŠŠÍ ZABRÁNIT KOMUNÁLNÍM TUNÝLKŮM  
I ŠPATNÉMU HOSPODAŘENÍ 

Pirát Lukáš Černohorský ve Sněmovně prosadil, aby Nejvyšší kontrolní 
úřad mohl kontrolovat také státní instituce, města a kraje. O tom, že jsou 
korupcí a klientelismem zasažena všechna patra politiky, hovoří dokonce 
zpráva Bezpečnostní informační služby. Rozšíření pravomocí Nejvyššího 
kontrolního úřadu je jednou z cest, jak ozdravit veřejné finance a dosáh-
nout vyrovnanosti veřejných rozpočtů. 
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I VE MĚSTĚ SE DÁ ŠETŘIT VODOU, 
SÁZET STROMY A CHRÁNIT PŮDU

Eva Tylová, místostarostka Prahy 12 za Piráty 
s podporou Zelených

Místostarostka Eva Tylová dělá z Prahy 12 zelenější a příjemnější místo  
k životu. Podnítila velkou výsadbu stromů na sídlišti i mimo něj a prově-
řila zemědělské pozemky městské části. Stará se také o jejich oživení: 
místo konvenční výsadby a běžného zemědělství dostává půda šetrnější 
zacházení a na pozemcích se budou pěstovat plodiny. Nevyužité plochy 
na území městské části nechává vykvést v louku. Praha 12 se díky Evě 
staví zodpovědně i k zadržování vody v půdě: využívá retenční nádrže  
a zalévání dešťovou vodou.  
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Na Praze 12 hospodaříte se zemědělskými pozemky. Jak se promění životní prostředí 
městské části?

Na pozemku, který byl pronajat jako první, nový hospodář zasel květnatou loukou, vysadil keře a chová 
zde včely. Namísto otrávených návnad pro hraboše umístil na pozemek hradílka, na kterých mohou sedět 
dravci, kteří hraboše chytají. Na dalších pozemcích se budou pěstovat plodiny, část pozemků bude zatrav-
něna, respektive zde bude zaseta květnatá louka. Na dvou pozemcích u Točné necháme vysadit ovocné 
stromy, například i původní druhy keřů, tedy šípků, trnek, bezu černého a hlohů. Jednotlivé meze  
a pásy budou vytvořeny po celé délce pozemku tak, abychom bránili erozi půdy a jejímu splachu. Takovým 
opatřením zamezíme odtoku vody z plochy pozemku, částečně ji zadržíme a nebude docházet k odvodu 
zbytkové vody ze zelených ploch. Tento způsob obdělávání půdy se nazývá agrolesnictví.

Některé pozemky zatravníme a necháme na nich zasít rozkvetlé louky. Jiné budou ponechány k pěstování 
zeleniny či jiných rostlin bez chemického ošetření. Tyto pásy budou sečeny a sklízeny v dostatečné vzdá-
lenosti od kořenů stromů zasazených na mezích.

Další pozemek jsme si nechali v péči městské části a letos na něm vysadíme permakulturní sad s různými 
druhy ovocných stromů, jedlých keřů a bylinek. Tento sad bude obhospodařován komunitně lidmi.

Často se mluví o návratu hospodaření na malé farmy, změnilo se něco v této věci? 

Ano, dříve na části pozemků hospodařila velká Agrofarma, nyní se o ně starají menší místní farmy 
i běžní lidé.

Jak sázíte stromy na Praze 12?

S pracovníky odboru životního prostředí i s občany jsme vybrali vhodná místa pro novou výsadbu. Připra-
vili jsme žádosti o dotace a hledali partnery také mezi firmami, občany a občanskými spolky. Díky tomu 
bylo na sídlištích Prahy 12 v průběhu roku 2019 zasazeno 120 stromů i desítky keřů a ve volné krajině 
vyrostla čtyři nová stromořadí, která čítají dohromady 160 stromů a 1 400 keřů. Soustředili jsme se na 
místa s vysokou potřebou zastínění, například okolí dětských hřišť a sportovišť, aby lidé zbytečně nebě-
hali na ostrém sluníčku.



Stromy nestačí jenom vysadit.
Proto jsme zajistili, 

aby byly dvakrát týdně 
od června až do listopadu 
zalévány všechny stromy

mladší pěti let.   
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Staráte se o stromy dál?

Víme, že stromy nestačí jenom vysadit. Proto jsme zajistili, aby byla v období, kdy neprší, dvakrát týdně 
zalévána veškerá městská výsadba mladší pěti let. Díky tomu byly ztráty stromů minimální. Vodu na zalé-
vání bereme zatím většinou z hydrantu, ale už máme několik menších nádrží na dešťovou vodu, tam, kde 
zůstaly na budovách v našem vlastnictví okapy.
 
Také chystáte akumulační nádrž na dešťovou vodu ze střechy nové radnice. 

Je to tak. Právě se staví a vodu z ní budeme používat i pro zalévání další výsadby na Praze 12, 
takže za ně nebudeme muset platit. Díky tomu, že z ní budeme zalévat i novou výsadbu, se nám náklady 
na nádrž za 10 let vrátí.

Kdo výsadbu stromů financoval?

Dvě stromořadí financoval stát. Také jsme zasadili větrolam, tedy stromy sloužící jako ochrana půdy před 
erozí a kryt před větrem. Stojí směrem z Cholupic k letišti Točná a finančně jej podpořil Magistrát hlavní-
ho města Prahy. Část stromů byla také vysazena prostřednictvím občanských spolků a s dobrovolnickým 
zapojením firem a občanů. 

Vědí občané, k čemu mají sloužit  menší zadržovací nádrže na vodu? Jak jim jejich funkci 
vysvětlujete? 

Myslím, že většina občanů si již význam vody uvědomuje. Informujeme o tom v našich Novinách Prahy 12, 
na webu a Facebooku. Informujeme i o konkrétních akcích, například o instalacích nových nádrží,  
ale i o dotacích a podobně.

Jak se dají upravit travní plochy, aby měly větší schopnost zadržet vodu?

V letošním roce jsme travní plochy sekali na 10 cm. Při suchu jsme nesekali vůbec. Jinak jsme sekali také 
mozaikově: tak se říká metodě, kdy při seči vynecháváte větší plochy, kam lidé nechodí. Tyto vynechané 
plochy jsme sekali jednou až dvakrát za rok. Díky našemu přístupu se na travních plochách rozmnožili  
i motýli a vykvetla celá řada květin. S Výzkumným ústavem rostlinné výroby jsme měřili vlhkost půdy  
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PŘÍRODA NESMÍ JÍT DO KYTEK!

Jsou tři oblasti, jež by neměl žádný zodpovědný politik, kterému leží na srdci životní prostředí, 
podceňovat:

Biodiverzita

V roce 2019 městská část Praha 12 prověřila stav zemědělských pozemků. Ve své správě má to-
tiž desítky parcel zemědělské půdy. I když pozemky zůstávaly nepronajaté, přesto na nich země-
dělci hospodařili. Jejich hospodaření však bylo konvenční a využívalo chemické postřiky a hnoji-
va. Nikdo se nezabýval biodiverzitou. Rozorané byly nejen některé polní cesty, ale také ochranné 
pásmo památného dubu v polích mezi Točnou a Cholupicemi. Řešením je nejen agrolesnictví, ale 
také využití pozemků pro plodiny, zatravnění či květnaté louky tak, jako to udělala Eva Tylová.

Stromy 

Stromy ochlazují své okolí a poskytují ochranu volně žijícím živočichům. Výsadba nových stromů 
byla proto pro Evu Tylovou jednou z priorit. Přesto jejich výsadbě a následné péči nebyla v minu-
losti věnována dostatečná pozornost. Praha 12 vysázela v roce 2019 na stovky nových stromů  
a keřů. Další stovky stromů a keřů vysází na podzim roku 2020.

Voda

Prohlubující se dopady sucha na městskou zeleň vedou Evu Tylovou i další zastupitele k tomu, 
aby hledali nové přístupy k využití dešťové vody. V průběhu roku 2019 Eva Tylová zorganizovala 
umístění menších nádrží na dešťovou vodu na budovách s okapy, které jsou ve vlastnictví měst-
ské části. V roce 2020 přibylo několik dalších. Takové nádrže jsou určeny na zálivku okolní zele-
ně. A co je nejdůležitější, staví se akumulační nádrž o objemu 76 m³ na dešťovou vodu ze střechy 
nové budovy radnice.
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pod vyšším i nižším trávníkem a zjistili, že pod nižším trávníkem je také sušší půda. Dále jsme udělali ně-
kolik průlehů, kterými vodu pod travnatými plochami zachytáváme. O naší činnosti jsme vydali edukativní 
a inspirativní brožuru, která je ke stažení na webu Prahy 12. Hledejte ji pod názvem Kvetoucí Praha.

Kde by měli začít zastupitelé, pokud se chtějí o přírodu a krajinu ve své obci starat, ovšem 
nic tam systémově nefunguje? 

Jejich partnerem je odbor životního prostředí, takže by se měli snažit, aby dobře fungoval a dalo se s ním 
spolupracovat. Všechna témata, o kterých si tu povídáme, by měli vymyslet radní a jejich odborní spolu-
pracovníci, ale podle jejich pokynů už by je měl realizovat zmíněný odbor. Proto je tak podstatné najít  
s ním společnou řeč. 

Z mé zkušenosti je poměrně bezproblémově vnímána výsadba nových stromů. Změna seče je naopak 
z nejrůznějších technických i organizačních důvodů považována za kontroverznější – u té bych doporu-
čila začít s nějakou menší plochou a vyčlenit ji na luční seč, která probíhá dvakrát do roka. Třeba se vám 
podaří přesvědčit ostatní, že to má smysl!

Ještě složitější je změna hospodaření na polích. Ta jsou na úřadě v gesci odboru majetku, který nemá 
odborníky na zemědělství a už vůbec ne na to ekologické. Odbor životního prostředí vykonává státní 
správu, jejímž cílem je ornou půdu chránit, ne na ní ekologicky hospodařit. Při koncepci změny hospoda-
ření na našich polích jsem proto spolupracovala s externími odborníky. Vyplatilo se a dnes se díky tomu 
na městských pozemcích hospodaří mnohem smysluplněji.
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JAK ŠETRNĚ VYUŽÍVAT 
ZEMĚDĚLSKÉ POZEMKY?

Díky kontrole zemědělských pozemků mohla Eva Tylová s odborníky vybrat vhodné plochy 
 k šetrnému zemědělství, které podpoří tradiční funkce krajiny. Ta bude lépe zadržovat vodu 
a vrátí se do ní život.

K těmto plochám byly vypsány záměry k pronájmu, které předem vymezují požadavek hos-
podařit šetrněji. „Například pro pozemek s památným dubem byla navržena citlivá revitali-
zace s cílem maximálně podpořit životaschopnost památného stromu. Byly určeny pozem-
ky pro vybudování polních cest, výsadbu nových stromořadí či remízků. Letos vysadíme 
společně se spolkem Sázíme stromy i komunitní sad,” vysvětluje místostarostka  
Eva Tylová. 

Také bylo upraveno řízení travních ploch s cílem zvýšit jejich schopnosti zadržet vodu. 
„V průběhu podzimu 2019 byly na dvou místech městské části vybudovány také vsakovací 
průlehy, tzv. svejly, jejichž cílem je zbrzdit a udržet na místě přívalový déšť. Další svejly 
jsme vybudovali letos na podnět občanů, kteří si všimli jejich funkčnosti. Tím, že zadrží pří-
valovou vodu, zabrání splachu půdy na chodníky. Kromě toho jsme projednávali možnosti 
rozsáhlejších opatření. Prioritní je pro nás vybudování nádrže pro zachytávání dešťové vody 
ze střechy nové radnice. Ta se již staví,“ uvádí Eva Tylová.

Chcete poradit se zlepšením stavu přírody a krajiny i u vás? Obraťte se na Evu na e-mailu 
eva.tylova@pirati.cz.
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Jak ozelenit česká města?

V Praze si Piráti stanovili cíl vysázet milion stromů během 8 let. A jsou na dobré cestě ten-
to vyznačený cíl splnit. V roce 2019 se jim podařilo vysadit 197 842 nových stromů. To je  
o 83 000 stromů více, než bylo původně plánováno. Navíc už nejdou cestou monokultur, ale 
upřednostňují druhově pestré výsadby. Díky tomu bude zeleň odolnější i v případě sucha  
a klimatických změn. Sázejí také nové lesy na okrajích Prahy, ale i přímo v centru města.  
V rámci rekonstrukce Václavského náměstí například vzniknou dvě úplně nová stromořadí. 

Strom je opravdu užitečný pomocník. Zachytává prach, snižuje teplotu ve městě a pohlcuje 
CO2. Proto má smysl, aby naše města byla co nejzelenější. 

Nejúčinnější je přistoupit k sázení stromů s propracovaným celkovým plánem. To obnáší 
zpracovat si přehled, kde je vlastně vhodné a možné sázet. Velkou překážkou obvykle bývají 
inženýrské sítě, které není možné narušit. Poté je dobré spojit výsadbu například  
s nutnou opravou těchto sítí, kdy je třeba ulice tak jako tak lidově řečeno „rozkopat“. 
Je to hospodárné, protože se tak může udělat více věcí zároveň. Vypracovat si podrobný 
plán i s cíli a časovou osou jejich plnění se prostě vyplatí.

Nezapomínejte, že stromy potřebují vaši odbornou péči i po vysazení, a to vlastně napořád. 
Započítejte si proto náklady na jejich údržbu do budoucích výdajů, často přesahují násob-
ně samotnou pořizovací cenu stromu. Zpočátku je důležité stromy zalévat a chránit proti 
škůdcům nebo plísním. Je také třeba soustavně kontrolovat jejich stav. Jednak aby nebyly 
nebezpečné pro okolí, jednak aby dobře prospívaly. Pokud je nutné strom pokácet (to musí 
být vždy až krajní možnost), je vhodné ho nahradit novou výsadbou. 



Zapojte do sázení veřejnost! Města jsou sdíleným prostorem, takže společné sázení stromů 
může posílit sousedské vazby i vztah občanů k městu. Pamatujte ale na bezpečnost  
a zajistěte pro akci dostatek nástrojů, ochranných pomůcek a dohled odborníků, kteří lidem 
při sázení pomohou. 

Vytvořte program adopce stromů. Funguje to tak, že se člověk stará o vybraný strom  
ve svém okolí a kontroluje, jestli se mu správně daří. Obec musí akorát nabídnout lidem sys-
tém, přes který se adopce zaznamená a přes který se mohou občané do programu přihlásit. 

Zajímá vás víc? Ozvěte se primátorovi Prahy Zdeňku Hřibovi na e-mail zdenek.hrib@pirati.cz.
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JAK ŠETRNĚ VYUŽÍVAT 
ZEMĚDĚLSKÉ POZEMKY?

Od vyprahlých trávníků k rozkvetlým loukám i v Ostravě!

Obyčejná louka dokazuje, že si příroda umí poradit sama, pokud jí dáte šanci. Tu jí dal i místosta-
rosta Moravské Ostravy a Přívozu Rostislav Řeha, který v městském obvodu vytipoval vhodné 
lokality pro louky, připravil plán a představil jej občanům, zvolil vhodné osivo a zapojil odbornou 
veřejnost.

Bez sečení trávy to v okolí bytových domů nejde. Lidé tam venčí mazlíčky, hrají si tam děti, a proto 
se rodiče obávají klíšťat. Pro louky je třeba vybrat vhodné oblasti, dostatečně vzdálené od obydlí,  
a označit je vysvětlujícími cedulkami. 

Dostaňte informace ke všem skupinám obyvatel. Komunikace je klíčová. Sucho a změna klimatu už 
jsou výrazná témata, což informování usnadňuje.

Zvolte lokality, kde se již zajímavé byliny nacházejí. Naplánujte zhruba dvě seče, ideálně v druhé po-
lovině července a v září. Pak pozorujte výsledek, a pokud bude potřeba dosít, zvolte vhodné osivo. 
Pomáhá zvolit takovou směs bylin, která vytlačí vysoké trávy a dá prostor lučnímu kvítí. Skvěle se 
na to hodí například malá rostlinka jménem kokrhel.

Zapojte odbornou veřejnost. Ve vaší obci může sídlit agentura ochrany přírody, přírodovědecká fa-
kulta nebo aktivní kroužek mladých přírodovědců. Je možné udělat pro ně třeba dva kontrolní dny 
(v červnu a potom na konci srpna), obejít všechny lokality a podrobně studovat, jak se do lokalit 
navrací původní druhy bylin i hmyzu. Také je možné pomocí časosběrného snímku sledovat, jak se 
bude louka během roku chovat a proměňovat.



Zajímá vás víc? Ozvěte se Rosťovi na e-mail rostislav.reha@pirati.cz nebo si prohlédněte web 

www.zelenvcentru.cz.
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SE ZÁPISY ROMSKÝCH DĚTÍ 
DO ŠKOLEK A ŠKOL ÚSPĚŠNĚ
POMÁHAJÍ ASISTENTKY Z KOMUNITY

Martin Tomášek, zastupitel a místostarosta Ostravy-
-Poruby, vysokoškolský učitel a kandidát do Senátu

Děti potřebují vzdělání, ale stává se, že chudé romské rodiny promeškají 
zápis nebo o kvalitní vzdělání pro své děti ani aktivně neusilují. To si uvě-
domil pirátský místostarosta Ostravy-Poruby Martin Tomášek a vymyslel 
jednoduchý, ale úspěšný plán: ke spolupráci přizval romské asistentky  
z organizace Awen Amenca. Ty začaly v místní komunitě oslovovat rodiny 
s dětmi, které budou brzy školkou či školou povinné. Spolupracovnice 
rodičům vysvětlují, co pro ně a jejich děti znamená povinná docházka, 
připravují je k zápisu a také je k němu doprovázejí. Díky tomu jsou všech-
ny romské děti řádně zapsány, což pomáhá komunitě i obci. A protože 
skutečné hvězdy jsou právě spolupracovnice, nabízíme rozhovor se dvě-
ma porubskými koordinátorkami – Lucií a Anastázií Bandyovými. 
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Co bylo vaší motivací pro spolupráci s porubskou radnicí? 

Na základě průzkumů a zkušeností jsme došly k závěru, že je potřeba řešit nejen stav, v jakém se romská 
komunita nachází, ale především příčiny problémů. Proto neposkytujeme klasickou sociální službu, ale 
organizujeme romskou komunitu. Nejprve jsme v terénu pracovaly samy, postupně ale získáváme další 
spolupracovnice, které zaškolujeme pro práci organizátorek romských komunit. Naší i jejich prioritou  
je vzdělanost romských dětí a Romové, kteří jsou aktivní ve svých životech i společnosti.

Fungujete pouze v době zápisu do škol a školek, nebo celoročně? 

Celoročně. Prvotním cílem je s rodičem pracovat tak, aby měl důvěru ve vzdělávací systém a usiloval  
o co nejlepší vzdělání pro své dítě. Na začátku sbíráme v rodinách informace, kolik mají dětí a jestli 
se jich týká povinná docházka. Poté, co jejich děti začnou chodit do školek či škol, se na ně průběžně 
obracíme a snažíme se, aby jejich dítěti na cestě ke vzdělávání nestálo nic v cestě. Jako prevenci i řešení 
záškoláctví zjišťujeme, zda děti skutečně docházejí do školy, případně co jim v tom brání. Průměrně dva-
krát měsíčně se uskutečňují akce pro rodiče nebo pro rodiče i děti – karnevaly, Mikuláš... 

Sledujete, zda děti školu či školku navštěvují pravidelně?

Cílem naší práce je uschopňování rodičů, aby se dokázali starat sami. Nevedeme evidenci docházky dětí, 
tu vedou školy, které si dokážou s běžnou absencí poradit. Pokud se objeví problém komplikující zdárný 
průběh vzdělávání (zvýšená absence, šikana, problém v rodině), dokážeme jak s rodinou, tak se školou 
spolupracovat na jeho úspěšném řešení. 

Víte, proč někteří rodiče neposílají děti do škol a školek? Nevědí, že je docházka povinná? 
Nepovažují vzdělávání za důležité? Nebo je v tom něco jiného?

To je hodně individuální. Setkali jsme se s rodiči, kteří neznali své povinnosti (vůbec nevěděli, kdy má 
jejich dítě  nastoupit do školy), ale vyskytly se i případy, kdy nám rodič řekl, že vzdělání nemá smysl, pro-
tože „Roma stejně nezaměstnají, i kdyby měl vysokou školu“. Také jsme měli případ, kdy rodiče nechtěli 
dát dítě do školky, protože se báli, že mu budou nadávat do „cikánů” a jejich dítě na to „ještě není zvyklé”. 
Chybně nastavený byl ale i přístup vedení školek a škol, odkud byli romští rodiče posíláni do segregova-
ných zařízení s tím, že tam „bude dítě v bezpečí, mezi svými“. Proto bylo potřeba přesvědčit rodiče, že ta-



Vyskytly se i případy, 
kdy nám rodič řekl, že vzdělání 

nemá smysl, protože 
„Roma stejně nezaměstnají, 

i kdyby měl 
vysokou školu“. 
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ková cesta nemá budoucnost, začít připravovat děti na zápisy do běžných škol a všechny naučit neuhýbat 
před těžkostmi. Uvědomujeme si překážky, které jsou i na straně rodičů, a pracujeme s nimi, ale naším 
prvotním úkolem je vytvořit rovný přístup ke vzdělání. 

Důležitá je oboustranná důvěra a trpělivost. Spolupráce s obvodem Ostrava-Poruba vedla k postupnému 
převádění romských dětí do běžných škol a naše aktivity podpořené systémem spádovosti zabraňují 
vzniku dalších segregovaných škol.

 S jakými konkrétními činnostmi jako asistentky pomáháte před zápisem? 

V prvé řadě jde o probírání situace s celou rodinou. Potom následují informace o školském systému, prá-
vech a povinnostech rodičů. Pořádáme společná setkání, kde si povídáme o každodenních problémech. 
Potom organizujeme semináře ke vzdělávání a rozvoji rodičovských kompetencí. Zároveň posilujeme  
i sebevědomí potenciálních lídryň a povzbuzujeme jejich ochotu se zapojit. Vždy reagujeme na konkrétní 
potřeby a problémy dané lokality a ukazujeme, jak se dají odstraňovat různé překážky. Každá lokalita má 
jiné problémy a vyžaduje jiná řešení. Můžeme říct, že v Ostravě-Porubě jsme díky dobré spolupráci  
s vedením města mnohem dál než v jiných lokalitách. vzniku dalších segregovaných škol.

103



10
4

Jak zapojit romské děti 
do vzdělávání?

Mějte důvěru v romské komunity a najděte spolupracovníky a spolu-
pracovnice, které komunita respektuje.

Zaměstnejte je na dohodu o provedení práce s jasně domluvenými 
úkoly a poskytujte jim informace nezbytné k jejich práci.

Pravidelně se setkávejte a získávejte přehled o průběhu asistenční 
práce.

Záleží vám na lepší spolupráci s romskými komunitami? Romské 
asistentky z Awen Amenca vám poradí. Kontaktujte je na:
info@awenamenca.cz.

S originálním řešením zapojování romských komunit do života obce 
vám pomůže pirátský místostarosta Martin Tomášek: 
martin.tomasek@pirati.cz.



„Než jsme začali s asistencí, chodila většina romských dětí v Ostravě-Pří-
vozu do tří segregovaných škol. Do školek chodilo jen každé páté dítě.  
Po několika letech našich kampaní je stále více romských dětí zapsáno  
v běžných školách a do školek chodí víc než 90 % dětí.“ 

asistentka Denisa (lokalita Přívoz)
 

 „V Porubě byla po naší aktivitě jedna segregovaná škola uzavřena, proto-
že ztrácela žáky a už nebyla potřeba. Teď chodí všechny romské děti  
do kvalitních nesegregovaných škol. Přineslo to i velmi pozitivní dopad 
na změnu ambicí našich dětí. Dříve snily o tom, stát se řidičem pope-
lářského auta nebo kadeřnicí, dnes je zajímá povolání lékaře, právníka, 
veterináře. Evidujeme stále více přihlášek na střední a vysoké školy 
a pomáháme některým studentům získat stipendia.“

asistentka Lucie (lokalita Poruba)
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CHYBÍ PLICNÍ VENTILÁTORY?  
TAK SI JE VYROBÍME! ANEB JAK SE 
EXPERTI, FIRMY I OBČANÉ ROZHODLI 
ZACHRAŇOVAT ŽIVOTY

Tomáš Kapler, Pirát a zakladatel a koordinátor  
projektu CoroVent

Koronavirus Covid 19 napadá nejčastěji dýchací systém, pro záchranu 
pacientů s těžkým průběhem nemoci jsou tak klíčové plicní ventilátory. 
Těch je ale v nemocnicích omezené množství i v běžném režimu, natož 
během pandemie. Tomáš Kapler, zakládající člen iniciativy COVID19CZ, 
odmítl riskovat, že by se na nějakého nemocného nemusel přístroj do-
stat. Inicioval proto vývoj stovek unikátních plicních ventilátorů, které lze 
rychle sestrojit a nejsou tak finančně nákladné. Na projektu CoroVent se 
podílela právě skupina COVID19CZ, Fakulta biomedicínského inženýrství 
ČVUT a soukromé firmy. Zapojila se i veřejnost, která darovala na realiza-
ci záměru víc než 14 milionů korun.   
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Co tě vlastně přesně inspirovalo k tomu, abyste se pustili do výroby plicních ventilátorů? 

Na začátku března se začaly objevovat znepokojivé zprávy o tom, jak v Itálii, Španělsku nebo Číně chybí 
plicní ventilátory. Počet nakažených byl příliš vysoký, a nemocnice neměly dost přístrojů. Někde se to 
dostalo do tak kritického stádia, že museli lékaři při příjmu rozhodovat, komu ventilátor dají, a komu ne. 
Třídili pacienty třeba podle věku, nadváhy, přidružených nemocí a odhadovali, kdo má jakou šanci na 
přežití.

Něco takového jsem si u nás rozhodně nepřál vidět. Všechno ale nasvědčovalo tomu, že to tak bude. V té 
době jsme totiž s třítýdenním zpožděním kopírovali vývoj počtu nakažených v Itálii. Zprávy z Ministerstva 
zdravotnictví také nebyly moc uklidňující – jednou tvrdili, že máme stovky ventilátorů, pak zase tisíce, 
byl v tom zmatek a informacím se nedalo věřit. Oslovil jsem proto své známé, zda bychom nemohli začít 
rychle vyrábět další ventilátory, aby jich byl v nemocnicích dostatek. Podařilo se mi nakonec propojit 
s profesorem Karlem Roubíkem z Fakulty biomedicínského inženýrství ČVUT, který se vývojem těchto 
přístrojů zabývá už 25 let. Byl to právě on, kdo se svým týmem dokázal CoroVent navrhnout.

Kdo všechno se tedy na vzniku podílel?

Do projektu se celkově zapojily desítky lidí z téměř dvaceti firem a škol. Všichni pracovali několik měsíců, 
a to i během víkendů a většinou zcela zdarma. Pomáhala také řada lékařů z několika nemocnic, překlada-
telé, právníci, dopravní služby, piloti se svými letadly, kteří převáželi součástky, i spousta jednotlivců.

Z podniků bych jmenoval především českou společnost MICo, která zajišťuje řešení konstrukčního návrhu 
pneumatické části, kompletaci, logistiku, průběžné financování i vývoz ventilátorů do zahraničí. Majitel 
věří projektu natolik, že do nákupu dílů už investoval desítky milionů korun. Důležitý je také podnik Bec-
khoff, který dodává pro CoroVent „mozek“, tedy mikropočítač a další elektroniku.

V čem se CoroVent liší od jiných plicních ventilátorů?

Vývoj medicínského ventilátoru trvá obvykle tři až šest let. Náš ventilátor jsme vyvinuli za pár týdnů velice 
intenzivního nasazení. Je totiž vytvořený speciálně pro Covid-19 a jemu podobná onemocnění, proto je 
o něco zjednodušený a má jen jeden režim (jmenuje se objemově řízená ventilace), který je vhodný pro 
pacienty s touto specifickou chorobou. 



Náš ventilátor je sestavený 
z kusů původně určených 

třeba pro výrobu klimatizací. 
Během pandemie totiž 

nebyly zdravotní 
součástky k sehnání.
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Je jedinečný hlavně v tom, že není sestavený ze zdravotních dílů, ale ze součástek běžně používaných  
v jiných oborech. To bylo zásadní z toho důvodu, že během pandemie nebyly zdravotní součástky k se-
hnání vůbec nebo za velmi vysokou cenu. Bylo nám proto jasné, že pokud chceme ventilátory začít dělat 
ve velkém, musíme je sestavit ze součástek, které jsou sehnatelné v milionech kusů. Popřípadě z dílů, 
které jsme sami schopni ve velkém objemu vyrobit. I tak ovšem náš ventilátor musel splnit ty nejpřísnější 
požadavky lékařů a úřadů. V žádném případě jsme nechtěli riskovat ničí životy.

Jak je to s cenou – je srovnatelná s běžnými plicními ventilátory?

To je další obrovská výhoda, CoroVent je výrazně levnější. Běžný profesionální ventilátor s plnou škálou 
funkcí stojí zhruba milion korun. Základnější verze, která už dovede zachránit pacienta s covidem, se  
v normálních dobách pohybuje od půl milionu výš. My jsme nákladově na třetině až pětině těchto částek.

Proč je váš plicní ventilátor levnější než běžné verze?

Protože je ventilátor specializovaný na Covid-19, mohli jsme vynechat některé složitější technologie,  
což snižuje jednak cenu, jednak náročnost jeho obsluhy. Ventilátor lze ovšem softwarově i hardwarově 
snadno vylepšit, celý je totiž sestaven podobně jako stavebnice Lego. Navíc je vyroben velmi robustně,  
z kvalitních materiálů a dílů. To z něj dělá ideální přístroj například do fondů státních hmotných rezerv.

Vy jste s projektem uspěli tam, kde i slavné americké firmy jako Tesla pohořely. Čemu to 
přisuzujete?

Světové firmy jako Tesla, Dyson, McLaren či General Motors neuspěly proto, že během pandemie jsou 
zdravotní součástky prostě nedostatkové zboží. Představovaly si, že vezmou design existujícího ventilá-
toru a jednoduše jich vyrobí víc. Pochlubily se prototypem, získaly pozornost médií, finance od států, ale 
pak zjistily, že nemají z čeho ventilátory vyrobit.

Některé další koncepty zase chybně vycházely z deset let starého studentského projektu z Massachuset-
ského technologického institutu, kde pohotovostní ventilátor vznikne z ručního resuscitátoru doplněného 
o motorek. Jenže tento přístroj byl určený jako levná náhrada plicního ventilátoru do sanitek v rozvojo-
vých zemích. Ne jako něco, na čem by mohl být pacient závislý řadu dní.
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Kde jste získali finance na vývoj?

Zahraniční projekty získaly ve své domovině finanční podporu od státu. My jsme kromě planých slibů 
nedostali od vlády naprosto nic. Od počátku jsme pracovali zcela zdarma a ještě jsme kolikrát investovali 
vlastní peníze. Nejvíce, řádově desítky milionů, do projektu vložila zmíněná společnost MICo. Několik 
milionů přispěly i další velké firmy. V počáteční fázi jsme rovněž museli požádat o pomoc veřejnost  
v crowdfundingové kampani.

Veřejná sbírka byla obrovský úspěch. Překvapila tě taková vlna solidarity a zájmu?

Reakce lidí na naši kampaň byla neuvěřitelná. Na první ventilátory jsme potřebovali vybrat 10 milionů ko-
run. Během necelého dne se nám sešlo ještě o 4 miliony víc! Přispělo víc než 7,5 tisíce lidí. Navíc se díky 
medializaci přihlásilo také několik větších partnerů. Rád bych všem ještě jednou mnohokrát poděkoval.

V tu chvíli se nám také ozvala vláda a slibovala podporu. Kampaň jsme tak zastavili v domnění, že by 
vybavení nemocnic měl primárně platit stát. Pan premiér nám také hned na začátku slíbil zajistit výjimku, 
aby bylo možné naše ventilátory využít v nemocnicích ještě před tím, než budou certifikované, protože to 
mnohdy trvá velice dlouho. Nezajistil ale nic. To bylo přitom klíčové nejen pro Česko, ale také pro prodej 
přístrojů do zahraničí. Právě vývoz části výrobků nám mohl pomoci pokrýt obrovské investice v řádech 
desítek milionů korun. Samozřejmě se prodej netýká těch přístrojů, na které se skládala veřejnost – ty 
poputují do českých nemocnic.

Vývoj CoroVentu musel probíhat na dálku. Znamenalo to velkou komplikaci a zdržení?

Paradoxně vše probíhalo možná ještě rychleji než za normálního režimu. Lidé pracovali z domovů, kance-
láří a dílen. Byli jsme v dennodenním kontaktu přes internet. Jediným problémem byla přeprava dílů  
a hotových prototypů mezi jednotlivými výrobci a laboratoří ČVUT. I zde pomohla platforma COVID19CZ, 
díky které prakticky každý den několik dobrovolných řidičů i pilotů letadel převáželo díly mezi Prahou, 
Kladnem, Brnem, Plzní, Třebíčí a Prosetínem.
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Kolik ventilátorů tedy nakonec vzniklo? Původně jich mělo být 500…

Oněch 500 byl spíš odhad na základě velké poptávky z českých i zahraničních nemocnic. Bohužel se záhy 
ukázal velký problém v potřebě lékařských certifikací – ty se běžně vyřizují zhruba rok a půl. EU či Spoje-
né státy proto během pandemie vydaly doporučení, aby jednotlivé země udělovaly pro výrobce ventilátorů 
výjimky, pokud splní základní požadavky. Jen tak by se totiž mohly přístroje dostat do nemocnic včas. 
Jenže se zmírněním nákazy k těmto výjimkám nikdy nedošlo.

Zatím jsme vyrobili 380 přístrojů, výroba dalších je zastavena a usilovně pracujeme na certifikacích, jde 
ale o zdlouhavý proces. Navíc bez dalších finančních prostředků, ať už z prodejů nebo třeba ze státní pod-
pory, nemůžeme vyvíjet pokročilejší funkce, jak jsme měli v plánu. Každopádně všech 186 přístrojů, na 
které přispěla česká veřejnost a partneři, dodáme do tuzemských nemocnic, hned jak dostaneme výjimku 
nebo certifikaci. Další přístroje se pak testují v několika zemích Evropy i Severní a Jižní Ameriky.

Budou lékaři a sestry v nemocnicích připravení s CoroVentem okamžitě zacházet, nebo je 
předtím budete muset nějak vyškolit?

Každý ventilátor musí instalační technik nainstalovat a předvést. Naše přístroje jsou ale záměrně vymyš-
leny tak, aby se podobaly zařízením, která se už v nemocnicích používají. Zaškolení by tedy nemělo trvat 
déle než půl hodiny. Máme i instruktážní video a další materiály, které všem pomohou se s CoroVentem 
dopředu seznámit.

Mnohem větší problém je nedostatek lékařů a sester, kteří by obecně uměli s plicní ventilací zacházet. 
Tam pak školení už musí být opravdu důkladné. Právě kvůli chybějícímu personálu, který by disponoval 
těmito znalostmi, došlo v řadě zahraničních zemích k mnoha zbytečným úmrtím. U nás bohužel nevidím 
žádné snahy ministerstva zdravotnictví toto možné budoucí riziko řešit.

I přes všechny komplikace jsem ale moc rád, že jsme se do projektu pustili. Zvládli jsme vyrobit stovky 
unikátních přístrojů, které jsou schopné okamžitě pomoci pacientům. Pokud by se objevila druhá vlna 
covidu nebo jiné nákazy, můžeme je poskytnout nemocnicím, a tentokrát bychom snad onu slibovanou 
výjimku dostali. Doufám ovšem, že k žádné další krizi nedojde. I tak naše ventilátory najdou uplatnění, jen 
budeme ještě muset trpělivě čekat na certifikaci. 
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KONEC POLITICKÝCH TRAFIK! PIRÁTI 
PŘIPRAVILI OTEVŘENÁ VÝBĚROVÁ 
ŘÍZENÍ DO DOZORČÍCH RAD MĚST

Michaela Krausová, zastupitelka hlavního města Prahy

Zastupitelský klub Pirátů v Praze vyhlásil otevřená výběrová řízení do 
dozorčích rad městských firem za pomoci zkušeného personalisty. Do 
výběrových řízení se přihlásili uchazeči se zkušenostmi z vrcholového 
managementu v soukromém i veřejném sektoru, renomovaní auditoři  
i konzultanti. V šibeničním termínu tým pod vedením Michaely Krausové 
zrealizoval výběrová řízení, věnoval se 230 uchazečům a na organizaci 
výběrových řízení vznikla metodika, kterou je možné kdykoli v budoucnu 
využít. 
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S otevřenými výběrovými řízeními do dozorčích rad jste neměli žádné předchozí zkuše-
nosti. Neexistoval žádný návod. Jaké cesty jste zvažovali?

Když jsem od klubu dostala mandát k vedení výběrových řízení do dozorčích rad městských firem v Praze, 
bylo to poprvé, co před námi stála výzva v takovém rozsahu. Možnosti se nabízely v zásadě dvě: buď jsme 
mohli o zpracování „výběrek“ požádat profesionální agenturu, kde byla ovšem v sázce důvěryhodnost vý-
běru uchazečů třetí stranou a cena v řádech několika set tisíc korun, nebo jsme si výběrka mohli uspořá-
dat sami. To s sebou samozřejmě neslo zvýšené riziko procesních chyb a větší náročnost. Rozhodli jsme 
se pro druhou možnost.

Jak jsi postupovala?

Začala jsem sestavováním odborné komise. Klíčové bylo mít zkušeného personalistu, který ví, jak se dělá 
kvalitní výběrové řízení, a umí rozpoznat potenciál i slabá místa uchazečů.  Proto jsme oslovili Matěje 
Kubíčka, který za sebou měl přes tisíc pohovorů s uchazeči na různé pozice, od ajťáků až po vrcholové 
manažery. Ten s námi na výběrových řízeních spolupracoval převážně jako dobrovolník po své pracovní 
době.

Také bylo důležité mít v komisi odborného analytika, který rozumí fungování městských firem a dokáže 
rozklíčovat i pozadí přihlášených uchazečů (dalo se totiž předpokládat, že se přihlásí i lidé s problematic-
kými vazbami, a bylo nutné uchazeče důkladně prověřovat). 

Do výběrových řízení se přihlásilo 230 uchazečů – jak se vám povedlo tak enormní zájem 
zvládnout?

Poprosila jsem o spolupráci další kolegy z magistrátu. Zapojila jsem je do odpovídání na přihlášky, vyro-
zumění uchazečů, pozvánek na pohovory a kompletování materiálů. Uchazečům postupujícím do druhého 
kola jsme rozesílali formulář s podrobnějšími otázkami, na které by se během třicetiminutového rozhovo-
ru nemuselo podrobněji dostat. Snažili jsme se vše zorganizovat, jak nejlépe jsme uměli, ale nevyhnutelně 
došlo k několika komunikačním šumům. S tím je u nového procesu bohužel nutné počítat.



Dařilo se nám identifikovat  
talenty a po roce a půl fungování  

v městských firmách nás  
většina kandidátů přesvědčila,  

že jsme vybrali dobře.  
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Máte nějakou zpětnou vazbu na výběrová řízení přímo od uchazečů?

Někteří vybraní uchazeči se nám svěřili, že vůbec nepočítali s možností, že by uspěli, protože vycházeli ze 
zkušenosti s minulou politickou reprezentací. Měli za to, že výběrka děláme pouze „na oko“ a že kandidáti 
na pozice jsou už dávno předvybraní. V jiném případě jedna neúspěšná uchazečku v internetové diskuzi 
konstatovala, že díky zveřejněným profilům uchazečů může potvrdit, že jsme vybrali na pozici, kam se 
sama hlásila, kvalifikovanějšího člověka. 

Také se občas objevily různé administrativní zádrhele způsobené obyčejnou lidskou chybou, nebo třeba 
i tím, že vládnoucí koalice v Praze rozhodla v průběhu výběrových řízení o změně způsobů obsazování. 
Podněty od lidí včetně nevybraných uchazečů jsme se snažili vzít v potaz při zlepšování práce za chodu.

Jak těžké je vybrat si mezi renomovanými auditory a konzultanty ty pravé lidi?

Vzhledem k času na pohovor a funkci dozorčí rady nemá člověk několik výběrových kol, jako by měl při 
pořádání výběrového řízení ve velké firmě, ale jen třicet minut. Bylo tedy obzvlášť důležité klást ty správné 
otázky. V komisi jsme navíc měli rozdělené úkoly a každý z nás se soustředil na zkoumání kandidáta z jiné 
perspektivy. Personalista se zaměřoval na motivace a povahy uchazečů, analytik testoval jejich odbor-
nost (zejména kladl praktické dotazy na odbornost ve vztahu ke kontrole městské firmy) a také integritu 
a mě zajímal soulad s hodnotami, pro něž jsme šli do politiky. Přece jen jde o lidi nominované za Piráty. 
Důležité je si uvědomit, že funkce člena dozorčí rady je především kontrolní. Když jsme vybírali lidi např. 
do představenstva, což je funkce exekutivní, byl v komisi také odborník na danou oblast firmy.

Mrzelo vás, že jste museli někoho vyloženě skvělého pro velký počet uchazečů odmít-
nout? Dovedete mu například nabídnout jinou vhodnou pozici?

Od počátku jsem chtěla, aby každý, kdo projeví zájem pomáhat svému městu a má vlastnosti a doved-
nosti, které mohou pomoci, byl do fungování zapojený. Během výběrových řízení jsme používali techniku 
organického výběru, kdy jsme se snažili o optimální umístění uchazečů do dozorčích rad tak, aby co 
nejlépe využili své dovednosti a abychom měli dozorčí rady pokryté těmi nejlepšími. Proto jsme některým 
uchazečům doporučovali zvážit i jiné dozorčí rady, než o které projevili zájem v dotazníku. I díky tomu se 
nám v mnoha případech povedlo maximalizovat zapojení těch nejlepších.
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Nevybraní kandidáti od nás dostali e-mail s dalšími možnostmi spolupráce. Jsem ráda, že i po odchodech 
některých našich nominantů z dozorčích rad stále máme v záloze špičkové kandidáty, kteří jsou důstoj-
nými náhradníky. Přesto mám pocit, že potenciál těchto uchazečů není dostatečně využitý a že chybí 
aktivní péče o kvalitní lidi i využití jejich talentů obecně. To je ovšem výzva na další roky: odborníků totiž 
není nikdy dostatek, a o jejich zapojování usilujeme i mimo městské firmy.



Hodnotící kritéria ve výběrových řízeních 
do pražských firem

• Odbornost 30 %

• Praxe v oblasti správy majetku, řízení podniku nebo práva 20 %

• Celkový dojem 20 %

• Hodnotový a názorový soulad s pirátskou politikou 15 %

• Reference členů a příznivců Pirátů 15 % 117
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PROČ MÍT MANUÁL K OTEVŘENÝM 
VÝBĚROVÝM ŘÍZENÍM?

Na základě zkušeností z rozsáhlých výběrových řízení v Praze  
a dalších měst vznikla obecná metodika pro výběr nominantů  
do odborných funkcí.

Pro budoucí výběrová řízení tohoto typu tak zastupitelé získali cenné 
poznatky a tipy na vylepšení postupu a vzor, o který se bude moci 
každý další budoucí organizátor opřít. 

Jasná a předem nastavená pravidla zabrání pochybnostem ohledně 
výběrových řízení. Transparentností musíme jít dále příkladem.

Chcete více informací? Napište na e-mail misa.krausova@pirati.cz.
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OMEZENÍ KUMULACE PLATŮ OMEZÍ I POLITICKÉ TRAFIKY

Řada politiků byla dřív zároveň hejtmany, starosty či právě členy správ-
ních rad městských firem na plný úvazek, ačkoli je zřejmé, že svou práci 
nemohli vykonávat naplno. Podle Pirátů by se lidé ve veřejných funkcích 
měli věnovat jedné práci pořádně a nesbírat platy. Pirátský poslanec Ja-
kub Michálek proto úspěšně prosadil ve Sněmovně snížení odměn politi-
ků, kteří kumulují funkce. Za druhou politickou funkci bude nově odměna 
snížena na 40 % platu. Tito sběratelé funkcí a platů tak budou mít výraz-
ně sníženou motivaci je sbírat, což ruku v ruce s otevřenými výběrovými 
řízeními povede k vyšší otevřenosti a funkčnosti veřejné správy.

Pro Piráty jsou otevřená výběrová řízení standardem. Na základě zkuše-
ností z Prahy a dalších měst vznikla metodika, kterou naleznete na webu 
metodikavyberka.jdem.cz. 
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V Mariánských Lázních měl výběrová řízení na starosti Šimon Barczi. Co 
doporučuje?

Mariánské Lázně byly prvním městem, kde se Piráti dostali na radnici, a výběrovým řízením tam věnovali 
velkou pozornost. Už před jejich vypsáním konzultovali metodiku mimo stranické kolegy i s několika  
personalisty. Jejich expertíza byla pro celý proces velmi důležitá. 

Radnici se podařilo oslovit kandidáty z Plzně, Karlových Varů  i Prahy. I přes nižší počet přihlášených je 
úroveň členů dozorčích rad velmi vysoká. To se podařilo zajistit díky širokému odbornému týmu, který 
tento relativně náročný proces zaštítil. I tak je ovšem třeba mít na paměti, že výběrové řízení je složitý 
proces, který jen výjimečně proběhne bez jakýchkoliv zádrhelů. Práce personalistů je náročná a otevřená 
výběrová řízení jsou velká výzva. 
 

Mezi dozorčími radami jsou velké rozdíly. Jak to dělají v Ostravě?

Každá městská firma má jiné stanovy a jinak definovanou roli a pravomoci dozorčí rady. Obecně se řídící 
a dozorčí orgány městských firem výrazně liší, někdy i v rámci téže obce. Podle místostarosty Moravské 
Ostravy-Přívozu Rosti Řehy se v Ostravě osvědčuje model představenstva na plné úvazky vybraného  
v otevřeném výběrovém řízení za pomoci odborné komise. Naopak dozorčí rady bývají složené ze všech 
zvolených stran, včetně opozice.

Obecně je proto vhodné vyhodnotit, v které městské společnosti je v pořádku nechat politiky (za měsíční 
odměnu v řádu jednotek tisíc korun) a otevřená výběrová řízení dělat na výkonné orgány společnosti, kde 
jsou dozorčí rady trafikou za příliš mnoho peněz. Tam je pak na místě revidovat statut městských firem 
tak, aby firmy s většinovým příjmem z obce neměly bonusový systém podle zisku, ale spíš podle dosaho-
vání strategických záměrů.

Celkově je důležitá schopnost kontrolovat ekonomické výstupy, znalost oboru a důvěra ve vybrané lidi: 
člen dozorčí rady jedná vždy sám za sebe a ručí celým majetkem, nad to musí primárně jednat v zájmu 
městské firmy.
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STOPKA PRO PODEZŘELÉ  
KAMARÁDŠOFTY I ZÁCHRANA  
SPORTOVIŠTĚ: BOJ PROTI NEVÝHOD-
NÝM ZAKÁZKÁM MÁ SMYSL

Lukáš Mareš, zastupitel Českých Budějovic  

Opoziční pirátský zastupitel Lukáš Mareš se postavil snaze několika kon-
troverzních podnikatelů vybudovat v Českých Budějovicích za podezře-
lých podmínek novou multifunkční halu. Ta by vyšla město na 700 milionů 
a navíc by se kvůli ní musel zbořit stávající a plně funkční sportovní areál. 
Občané by tak přišli o peníze, a navíc by neměli několik let kde cvičit. 
Lukáše v jeho snaze podpořila široká veřejnost i odborný posudek profe-
sora architektury z ČVUT. Nakonec se mu tak povedlo investiční záměr 
zvrátit. 
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Lukáši, jak to s tou sportovní halou v Českých Budějovicích vlastně bylo?

Někteří podnikatelé se rozhodli, že postaví novou sportovní halu, nakreslit jim ji měl jejich kamarád 
architekt. Říkali, že bude sloužit všem, nebyla to ale pravda. A protože nenašli vhodné místo, chtěli kvůli 
tomu zbourat stávající sportovní halu, která je naprosto funkční a do které obyvatelé Českých Budějovic 
chodí rádi. Celá tahle akce měla stát 700 milionů a hradit ji mělo město. Aby nemuseli nic transparentně 
soutěžit, domluvili se navíc s některými politiky na tom, že projekt zadá volejbalový klub a následně ho 
daruje městu. 

Občanům původně záměr na novou halu nevadil, jenže nechtěli, aby ta stávající šla k zemi. Před volbami 
jim vládnoucí politici říkali, že se to nestane. Po volbách bylo samozřejmě všechno jinak. Bourání  
a výstavba byly náhle hlavním bodem programu koalice, jenže my řekli dost. 

Jakým způsobem jste se proti záměru postavili?

Neměli jsme už příliš prostoru k manévrování, rozhodli jsme se ale, že budeme halu bránit, dokud bagr 
nekopne lžící do země. Nasadili jsme tedy nejtěžší možný kalibr a vyhlásili záměr uspořádat místní refe-
rendum. Nahrávalo nám, že s demolicí nesouhlasilo zhruba 70 % občanů. Místní referendum se v Českých 
Budějovicích nikdy nekonalo a mezi politiky, veřejností i novináři vzbudila tato myšlenka velký ohlas. Jako 
odrazový bod jsme vytvořili internetovou stránku zachranhalu.cz.

Kromě toho jsme si pečlivě nastudovali všechny peripetie kolem haly, zejména vazby mezi vládnoucími 
politiky a podnikateli, a připravili si argumentaci. Na zasedání zastupitelstva města jsme měli proslov, 
kde jsme na všechny nesrovnalosti příběhu poukázali. Toho se radní zalekli a dopustili se velké „chyby“. 
Zadali si totiž nezávislé posouzení projektu u profesora architektury z ČVUT. Po několika měsících zjistili, 
že pan profesor vnímá slovo „nezávislý“ vážně, a že bude proto poukazovat na celou řadu problémů. To 
nečekali a pokusili se tedy jeho posudek zamést pod koberec.

Co se dělo dál?

Celou situaci jsme naštěstí monitorovali a pana profesora upozornili, že vládnoucí politici budou tvrdit, že 
posudek nevypracoval včas, a pokusí se listiny zbavit. On tak nelenil a městu dokument co nejrychleji 
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zaslal. Ani to ale nepomohlo. Nejdřív dokument ležel tři dny na podatelně úřadu, pak ho odpovědný ná-
městek sebral, zamknul do šuplíku a odjel z města. To bylo ve čtvrtek a klíčové zastupitelstvo se konalo 
v pondělí. Nezbývalo nám tak nic jiného, než pana profesora znovu kontaktovat a vysvětlit mu situaci. 
Uznal, že je třeba, aby posudek poskytl i nám, a tím se věci konečně daly do pohybu. 

Koalice na nás útočila na sociálních sítích a došlo k hádkám. Na zastupitelstvu byl pak konečně projekt 
demolice haly ukončen a odvolán náměstek, který měl posudek v šuplíku. Tím jsme přerušili několika 
podnikatelům penězovod, zbavili město kontroverzního politika a ušetřili občanům bezmála 700 milionů 
korun, které budou snad využity lépe.



Přerušili jsme penězovod 
několika kontroverzním

podnikatelům, zbavili
město kontroverzního politika 
a ušetřili občanům bezmála 

700 milionů korun. 
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Jak efektivně bojovat proti 
nevýhodným zakázkám, 
i když jste v opozici?

Hlavním důvodem úspěchu bylo, že za námi stáli obyvatelé, kterým se nelíbil záměr politi-
ků. Klíčové bylo téma, které rezonovalo společností. Většina občanů považovala bourání 
funkčního a využívaného objektu za zbytečné a novou volejbalovou halu by raději postavila 
někde jinde. 

Je třeba mít důkladně nastudovaná fakta a připravené argumenty. Jen díky tomu nás ve 
snaze podpořila řada lidí a dokázali jsme získat i klíčový posudek od pana profesora. Velmi 
nám pomohla i medializace celé kauzy, která zainteresované politiky znervózňovala a dala 
tématu potřebný impulz.

Vládnoucí politici se báli našeho webu zachranhalu.cz. Byl profesionálně vytvořený, srozu-
mitelný a lákavý. Nejvíce jim vadila jeho vysoká návštěvnost.

Pokud vás zajímají podrobnosti, napište Lukášovi na e-mail lukas.mares@pirati.cz.

 



Rozhodování musí jít zdola: Piráti zapojují občany do politiky i pomocí referend

Lidé tady nejsou pro politiku, ale politika pro lidi. Občané musí mít šanci se na ní napřímo podílet, na-
příklad formou referenda. Právě to byla jedna z motivací, která stála u vzniku Pirátské strany – vrátit 
rozhodování do rukou běžných obyvatel, aby mohli ovlivnit nejen svůj život, ale i svou obec, kraj a zemi. 
Pirátský místopředseda Vojtěch Pikal proto prosadil ve Sněmovně, aby se volby a referenda mohly konat 
ve stejnou dobu a ve stejných místnostech. Tím samosprávy ušetří miliony a zvýší se účast při hlasování. 

Jak je tenhle nástroj potřebný, je vidět třeba v Pardubicích, kde zastupitelé ANO prosadili obří stavbu fot-
balového stadionu za více než půl miliardy korun. Kvůli tomu by se město muselo hluboce zadlužit na 20 
let dopředu. Piráti spolu s dalšími stranami a spolky chtěli nechat o takto zásadním tématu rozhodnout 
místní obyvatele, začali proto sbírat podpisy pro referendum. Jejich snahu bohužel zastavila jarní pande-
mie a nyní už není dost času, aby se hlasování stihlo do voleb vypsat. 

„Neodradilo nás to. Přes neúspěch jde o jednu z největších petičních akcí v historii Pardubic. Bylo inspi-
rující vidět, že se občané o své město zajímají. Budeme dál upozorňovat na problémy a zapojovat lidi do 
rozhodování nejen o velkých investicích,“ dodává zástupce Pirátů v přípravném výboru Dominik Bečka.
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JAK DÍKY NÁKUPU NA BURZE  
UŠETŘIT NA ENERGIÍCH  
STATISÍCE ROČNĚ 

Ivan Mikoláš, předseda výboru pro strategické  
investice a veřejné zakázky Prahy 10 

Zastupitel Ivan Mikoláš si posvítil na nákup elektřiny a plynu na Praze 10. 
Přibližně půl roku s kolegy shromažďoval data a zvažoval možnosti ná-
kupu elektřiny a plynu. Nakonec se rozhodli pro jednorázový nákup na 
burze, díky kterému Praha 10 v roce 2020 výrazně ušetří. Až se připojí 
všechny organizace zřizované městskou částí, dosáhne úspora zhruba  
2,5 milionu korun ročně. Výrazně se také snížila administrativa a stabili-
zoval se rozpočet. 
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Jak jste postupovali při přípravě nákupu?

Shromáždili jsme data z více než 40 organizací: přibližně 230 odběrných míst elektřiny a plynu. Počáteční 
mapování smluv, odběrných míst a opravy chyb v datech i vypovídání starých kontraktů nám trvalo téměř 
půl roku. Teď už za sebou máme druhý nákup, na který nám stačily necelé tři měsíce.

Jak jste přistoupili k výběru dodavatele energií?

V zásadě se nabízí několik možností:

a) Ponechat organizace, aby si nákupy zajišťovaly samostatně. V tomto chaotickém
stavu jsme nákup přebírali a rozhodně si nemyslím, že je to ideální pro větší obce s více organizacemi.

b) Vypsat veřejnou soutěž na dodavatele energie. Výsledek soutěže je ovšem nepredikovatelný, nelze 
určit datum ukončení soutěže a tím cenovou hladinu. S jistými výhradami by se tato metoda dala použít  
v době stabilních cen. Další nevýhodou je časová a administrativní náročnost soutěže.

c) Soutěžit na burze, a to dvojím způsobem:

- Postupným nákupem se soutěžením přirážky dodavatele. Jedná se o dobrý a relativně bezpečný způsob, 
zejména pro zprůměrování nákupních cen.

- Jednorázovým nákupem se soutěžením dohodce. Z důvodu zacílení na očekávané období nízkých cen 
na burze a následného šetření času i administrativy jsme tuto variantu zvolili pro Prahu 10. Aktuálně 
máme nakoupeno až do roku 2022.

Přinesl nákup na burze i jiné než finanční úspory?

Významné je i ušetření administrativy do budoucna. Získaná data byla již také částečně použita pro vy-
hodnocování dalšího potenciálu úspor. Ten je ještě vyšší, než úspory z centrálního nákupu energií.

Narazil jste i na nějaké problémy, například špatně nastavené smlouvy?

Ano, ale díky intenzivnímu jednání se nám podařilo většinu odstranit.



Jedním z hlavních výdajů 
městské části či obce

bývají vysoké  
výdaje za energie. 

Přitom není tak těžké

je výrazně snížit. 
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V čem vidíte hlavní přednosti odběru Prahy 10 u jednoho poskytovatele energií?

Spolu s kolegyní Lucií Sedmihradskou jsme zmapovali odběry energie a plynu a máme v nich pořádek. 
V roce 2021 ušetříme při nákupu 2,5 milionu korun ročně a výrazně snížíme administrativu. Získali jsme 
podkladová data pro vyhodnocování potenciálu úspor energií a dokázali jsme stabilizovat položky výdajů 
za energie v rozpočtu městské části na další dva roky. Zároveň jsme odlehčili naším organizacím od 
administrativy. Celý záměr také potvrdil významnou potřebu energetika na městské části Praha 10. Tato 
funkce však několik let vůbec nebyla obsazena.
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JAK UŠETŘIT ZA ENERGIE 
VE VAŠÍ OBCI?

Shromážděte data z organizací spolufinancovaných obcí: například 
škol, školek a dalších.

Zmapujte odběrná místa elektřiny, plynu, vody a tepla a vhodně je 
evidujte. Snažte se o zavedení měření a rozumné regulace spotřeby 
energií a vody.

Soutěžte cenu elektřiny a plynu na burze. Než získáte zkušenosti, 
doporučujeme postupný nákup. 

Nemáte-li pozici energetika nebo jinou funkci s touto kompetencí, 
zaveďte ji a obsaďte ji motivovanou, znalou a odpovědnou osobou. 
Také můžete transparentně vysoutěžit kvalitní externí službu.

Chcete vědět, jak ušetřit za energie i ve vaší obci? Ozvěte se Ivanovi 
na e-mail ivan.mikolas@pirati.cz.



Nákup plynu v aukci funguje

Šetřit nejen veřejné prostředky za energie se daří i na Praze 3. Správa 
majetkového portfolia Praha 3 a.s. dlouhodobě utrácela značné peníze 
za plyn pro kotelny, které má ve správě od městské části. Předseda před-
stavenstva za Piráty Jiří Brůžek proto nechal vypsat elektronickou aukci  
a oslovil 10 největších dodavatelů plynu. Díky tomuto řešení městská 
firma ušetřila sobě a svým občanům 5 milionů korun. 
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POČÍTAČE PRO DĚTI V NOUZI, JÍDLO 
LIDEM BEZ DOMOVA I NÁKUP  
SENIORŮM: STOVKY DOBROVOLNÍKŮ  
SPOJILA VÝZVA NA INTERNETU

Jana Leitnerová, kandidátka do zastupitelstva  
Jihomoravského kraje

Pandemie koronaviru zasáhla těžce celé Česko. Na seniory, chudší rodi-
ny nebo lidi bez domova ale dopadla ještě o něco tvrději. To si hned na 
počátku nouzového stavu uvědomila i Jana Leitnerová, vedoucí mediál-
ního odboru Pirátů Jihomoravského kraje. Začala proto skrz sociální sítě 
spolu s dalšími lidmi organizovat pomoc pro nejohroženější obyvatele 
a svolávat dobrovolníky. Společnými silami například uspořádali sbírku 
teplého oblečení, spacáků a dek pro charitu nebo rozdávali potravinové 
balíčky pro lidi bez domova. Shromáždili také starší, ale funkční note-
booky, tablety a počítače pro děti ze sociálně slabých rodin.  
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Kdy a jak tě napadlo, že začneš na internetu svolávat dobrovolníky ochotné pomáhat?

Pamatuji si to přesně – bylo to v pátek 13. března po vyhlášení nouzového stavu. Tehdy se začal v Česku 
koronavirus opravdu vážně řešit. Všude byly výzvy, ať lidé zůstávají doma, obzvláště pokud jde o seniory. 
Školy se uzavřely, rodiče najednou neměli hlídání, lidem chyběly roušky, spousta občanů byla v nejistotě. 
Na Pirátské fórum jsem napsala, zda bychom nezkusili v rámci Brna propojit dobrovolníky s občany, kteří 
potřebují pomoc. Nakonec jsme se s kamarádkou rozhodly výzvu vyvěsit na Facebook, kde jsme založily 
skupinu „Dobro v době korony – Brno a JMK“. Mám velkou radost, že je skupina ještě stále aktivní a lidé  
v ní i nadále nabízejí a poptávají pomoc. 

Byl o nápad velký zájem? Kolik lidí se vám povedlo do projektu zapojit?

Už během prvního dne se spustila lavina zájmu. Následně se hlásili další a další dobrovolníci, celkem 
jsme jich za ty měsíce zapojili něco mezi 500 a 600. Šlo o opravdu úžasnou vlnu solidarity a důkaz, jak je 
řada lidí nesobeckých a chce něco udělat pro druhé. 

Mezi těmi prvními bylo mnoho Pirátů a Pirátek, kteří mají obecně k dobrovolnictví blízko. Hlásila se ale  
i spousta lidí mimo stranu. Díky poslanci Tomáši Vymazalovi jsme se třeba spojili s Probační a mediační 
službou a do dobrovolné pomoci zapojili i zájemce, kteří se vrátili z vězení či jsou v podmínce.

S čím vším dobrovolníci pomáhali? 

Spektrum činností bylo a je obrovské. Rozdělila bych to na pomoc na dálku a na aktivity v terénu. Pod on-
line pomoc spadá třeba doučování dětí, lekce jazyků, úpravy fotografií nebo práce s grafickými programy. 
Také psychologické, finanční či daňové poradenství. Přidala se k nám například hygienička, která radila 
lidem, jak si nejlépe chránit zdraví, a mírnila jejich obavy či paniku. Zapojil se rovněž kněz, který lidem 
nabízel duchovní podporu. 

Dělali jsme i osvětu, s Bolkem Polívkou jsme třeba natočili video cílené na starší občany. Sděloval jim, 
aby zůstali doma a nebáli se říct si o pomoc. S tím souvisel i rozjezd vlastní infolinky, na kterou lidé mohli 
volat o radu a kterou zajišťovali dobrovolní operátoři a psychologové.



Celkem se zapojilo až 600 dobrovolníků.
Šlo o úžasnou vlnu solidarity a důkaz,  

že řada lidí je nesobeckých

a chce něco udělat 

pro druhé. 
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Jaké jste spustili aktivity v terénu?

To bylo ještě pestřejší. Zorganizovali jsme například několik takzvaných „bezkontaktních dobrosbírek“ 
teplého oblečení, spacáků a dek pro charitu. Fungovalo to tak, že lidé doma nachystali pytle s věcmi, vy-
zvedl je kurýr a zavezl do centra charity. Vše tedy probíhalo bez kontaktu a s minimálním rizikem přenosu 
koronaviru. Zapojili jsme se do sbírky spojené s neziskovou organizací IQ Roma servis, která sbírá staré, 
ale funkční notebooky, tablety a PC pro děti ze sociálně slabých rodin. 

Pomohli jsme také balit potravinové balíčky pro lidi bez domova a podíleli jsme se na rozjezdu denního 
komunitního centra v Brně pro jedince bez střechy nad hlavou. To mimochodem stále běží. Další dobro-
volníci šili roušky, venčili psy a nosili nákupy seniorům. Posledně jmenované ale dost dobře funguje  
i v rámci komunit či měst, takže tam jsme se spíš podíleli na propagaci. Pomáhali jsme také místním 
zemědělcům sklízet z polí a sadů. Propojil nás s nimi pirátský poslanec Radek Holomčík.

Našli jste pro dobrovolníky využití i po rozvolnění karantény?

Určitě, vždycky tu budou lidé, kteří potřebují pomoc. Nyní budujeme občanské krizové zázemí, což má 
být platforma, která bude sdružovat jedince schopné zasáhnout v krizových situacích. V kraji je pro ni 
obrovský potenciál. Chceme skrz ni propojovat poskytovatele sociálních služeb, dobrovolníky a ty, kteří 
potřebují podporu. V současnosti mimo jiné sepisujeme „manuál pomoci“: jde o rady a tipy, jak se zapojit, 
jak pomáhat nebo nějakou akci zorganizovat. 

Ve spolupráci se Společností Podané ruce děláme speciální online kurzy a školení pro dobrovolníky od 
odborníků z praxe. Určitě budeme i nadále spolupracovat s organizacemi Charitou Brno a IQ Roma servis. 
Máme v plánu také šířit osvětu, co vlastně sociální služby či neziskové organizace dělají. 
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Jak vybudovat komunitu 
dobrovolníků?

Nejrychlejší cesta je dnes přes sociální sítě. Vyvěste výzvu na Face-
book, požádejte o její sdílení i vaše známé. Nebojte se oslovit také 
cizí lidi! Řada z nich chce pomáhat, jen neví, jak začít a na koho  
se obrátit. Janě Leitnerové se pro přihlašování osvědčily také Google 
formuláře.
 
Zastupitelé by měli dlouhodobě budovat dobrovolnické zázemí. 
Zkuste kontaktovat místní univerzity, spolky či firmy. Mnohé  
z nich budou určitě rády spolupracovat.

Chcete se dozvědět víc o tom, jak pomáhat nebo zorganizovat něja-
kou dobrovolnou akci? Ozvěte se Janě, která se ráda podělí o zkuše-
nosti. Napište jí e-mail: jana.leitnerova@pirati.cz.

 



Dobrovolnickou INICIATIVU
Dobro JMK tvoří především 
mladé ženy, které věnují 

práci pro druhé obrovské 
množství volného času 

bez nároku na jakoukoli 

finanční odměnu. 
J. L. 
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STOP PLASTŮM A ZBYTEČNÉMU  
ODPADU: MĚSTO MÁ JÍT PŘÍKLADEM

Jiří Jaroš, radní Zlína

Ačkoli města často apelují na občany, aby třídili a omezovali odpad, ne-
bývají v tomto ohledu sama zrovna vzorem. Ve Zlíně například radnice 
používala během komisí i zasedání plastové kelímky, které se po jednom 
použití musely vyhodit. Pirátský radní Jiří Jaroš proto prosadil jejich na-
hrazení sklem, které se po skončení jednání jednoduše umyje a na dalším 
setkání znovu použije. Následovaly i další kroky směrem k tomu, aby šla 
radnice konečně příkladem a inspirovala občany Zlína k přemýšlení 
o zbytečné produkci odpadu. 



141
Co vás vedlo k tomu, aby začala radnice jednat ekologičtěji?

Myslím, že by město mělo jít občanům příkladem, proto jsme začali u sebe. Snažíme se obecně ome-
zovat plasty a zbytečný odpad, protože to považujeme do budoucna za nutné a nevyhnutelné. Na každé 
zasedání se například zbytečně tiskla řada materiálů, ovšem většina zastupitelů si je stejně studovala na 
počítači. Takže se tisk snažíme omezit s tím, že bohatě stačí zaslat materiály online. 

Snažíte se řešit i odpady vznikající na akcích města?

Na všech akcích konajících se pod záštitou města usilujeme o omezení plastových kelímků. Rovněž 
chceme jejich počet snížit během letní sezóny u bazénů provozovaných městskou společností. V tomto 
případě ovšem sklo není přijatelnou variantou, protože hrozí poranění. Pravděpodobně – kvůli spotřebě 
vody – skončíme u recyklovatelných kelímků, talířů a příborů.

Jaké byly ohlasy na to, že město začalo s ekologickými kroky samo u sebe?

Vesměs pozitivní, dokonce i úředníci chtěli, aby se dbalo na dodržování nových pravidel.

Inspirovali jste instituce k většímu zapojení?

Velmi dobře funguje nakládání s odpady na hokeji, vánočních trzích a věřím, že tomu tak brzy bude  
i v městských organizacích.

Jak jste podpořili občany při nakládání s odpady?

Nově jsme ve městě zavedli též nádoby na použitý olej. Vylévání olejů do kanalizační sítě je totiž z hle-
diska ekologie a údržby, diplomaticky řečeno, problematické. Oleje lze přitom ještě zpracovat a používat 
například v průmyslu. Ohlas od občanů je velký: dotazují se po nádobách v blízkosti svého bydliště. Před-
pokládám tedy, že se tato služba ujme a široká veřejnost ji bude využívat.



PIRÁTI SBÍRAJÍ TUNY ODPADKŮ V RÁMCI AKCE 
„UKLIĎME ČESKO, UKLIĎME SVĚT“ 

Piráti po celé republice se každoročně zapojují do dobrovolnické ekolo-
gické akce „Ukliďme Česko, ukliďme svět“, v rámci které pomáhají uklízet 
veřejné prostory. Odpadky sbírají zastupitelé, členové Pirátů, dobrovolníci 
i občané. Během úklidu na podzim 2019 nasbírali jen ve Zlínském kraji 
téměř tunu odpadu a mnohdy nalezli opravdové kuriozity – například 
dámské spodní prádlo, držák na televizi, vodovodní potrubí, ale také 40 
kelímků od jogurtu. Iniciativa probíhá v řadě měst, jako jsou například 
Zlín, Kroměříž či Valašské Meziříčí. 
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TECHNOLOGIE VE ZLÍNĚ POMÁHAJÍ ZLEPŠIT SITUACI S PARKOVÁNÍM I VYNÁŠET ODPAD

Jiří Jaroš je IT pracovník a jako radní ve Zlíně se snaží zavádět chytrá řešení „všude, kde to jde“. 
Podařilo se mu například nastartovat projekt rozšíření a modernizace informačních tabulí  
o dostupnosti parkovacích míst v reálném čase. Ve Zlíně mají také dvě sestavy chytrého veřejné-
ho osvětlení, které se v budoucnu může využívat po celém městě: lampy mají svůj vlastní solární 
panel, a nepotřebují tak napojení na rozvody elektřiny. 

Ve městě už nainstalovalI i první chytré koše, které díky energii ze solárních panelů dovedou  
stlačovat vhozený odpad. Umí také hlásit, že je koš naplněn, jejich konstrukce je navíc odolná 
proti vandalům. Tento systém umožňuje snížit četnost svozu odpadu minimálně o 80 %.

S RADNICÍ MOHOU OBČANÉ JEDNAT PROSTŘEDNICTVÍM APLIKACE

Piráti také chtějí ve Zlíně zlepšit informovanost občanů, aby jim neunikly důležité informace  
o stavu ovzduší či uzavírkách. Proto prosadili zapojení města do aplikace „Mobilní rozhlas“, která 
umožňuje jednoduše přejímat oznámení z radnice a také dává obyvatelům možnost hlásit černé 
skládky, poškozený veřejný majetek nebo jiné události. Ty jsou pomocí aplikace následně posílá-
ny vedení Zlína a občan nemusí svůj podnět řešit osobně nebo dlouhým dopisováním s úředníky. 
Aplikace umožňuje také průzkumy, na jejichž základě může vedení radnice v reálném čase konzul-
tovat svá rozhodnutí s občany.
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JAK ODPLASTOVAT RADNICE

 
Podobným způsobem jako město Zlín se může začít zbavovat plastů 
jakákoli radnice. Stačí jenom získat pro takový návrh některého 
z radních či zastupitelů. 

„Začal bych od zákazu plastových výrobků na radnici, pak na kultur-
ních akcích, ve městských společnostech a na závěr na sportovních 
akcích,“ doplňuje radní Zlína Jiří Jaroš.

Chcete se zbavit plastů i na vaší radnici? Napište Jiřímu na e-mail 
jiri.jaros@pirati.cz.

 



PIRÁTI PROSADILI EKOLOGICKÉ CHOVÁNÍ I VE SNĚMOVNĚ

Pirát František Elfmark prosadil zavedení ekologických opatření i v pro-
storách Sněmovny. Dolní komora tak díky Pirátům lépe třídí odpad – ve 
všech budovách i u jednacího sálu se nacházejí speciální koše, a to i na 
plechovky.  
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LIDÉ VĚDÍ NEJLÉPE, CO VE MĚSTĚ 
POTŘEBUJÍ: ZAPOJTE JE DO  
ROZHODOVÁNÍ O ROZPOČTU

Tomáš Koláčný, náměstek primátorky města Brna

Dva lidé. Přesně tolik občanů se v roce 2015 přišlo podívat na veřejné 
projednávání brněnského rozpočtu ve výši 11 miliard korun. Ve městě 
přitom žije 308 tisíc lidí. Tento nepoměr si dal za cíl změnit Pirát Tomáš 
Koláčný, který zde působí jako náměstek primátorky a člen Rady města. 
Zasadil se proto o vznik online nástroje, díky kterému se veřejnost může 
snáze podílet na rozhodování o investicích Brna. Svého předsevzetí do-
sáhl – občané sami navrhují projekty a radnice jim na ty nejúspěšnější 
poskytne peníze. Tak došlo třeba k vybudování zimního přístřešku pro lidi 
bez domova, nové tančírny, rozhledny nebo bruslařského okruhu. 
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Jak se vám podařilo občany zapojit?

Připravili jsme kampaň Dáme na vás (damenavas.brno.cz), v rámci které mohou občané prostřednictvím 
jednoduchého formuláře přihlašovat svoje nápady. Nápad, který zaujme ostatní obyvatele a získá na fa-
cebookové stránce alespoň 300 označení „Líbí se mi“, postupuje do dalšího kola, ve kterém úřad posoudí 
jeho realizovatelnost. Pokud projekt realizovatelný je, zamíří do závěrečného hlasování. V listopadovém 
finále pak občané přímo rozhodují o nejlepších záměrech a vítězné nápady město uskuteční. Letos se 
koná už čtvrtý ročník.

Podpořil občany v aktivitě vznik zmíněné webové stránky, nebo mělo vliv i něco jiného?

Webová stránka celému procesu určitě pomohla. Dalším důležitým podpůrným bodem byla prezentace 
návrhů, které postoupily do finále, ve veřejném prostoru.

Došlo u občanů o zvýšení zájmu o městské finance? 

Na projednání celého rozpočtu přišly desítky lidí, v rámci setkání k participativnímu rozpočtu pak dorazilo 
zhruba 200 občanů. Do výsledného hlasování se zapojilo celkem 13 214 obyvatel. Takže určitě. Zvláště  
v kontextu toho, že o pár let dříve se o rozpočet osobně přišli zajímat dva lidé. 

Jaké projekty se vám už povedlo takto realizovat?

V minulosti jsme na základě nápadů od občanů vybudovali například zimní přístřešky pro lidi bez domo-
va, aby se měli kde schovat před mrazy. Také jsme postavili novou dřevěnou rozhlednu v oboře Holedná, 
plácek na grilování, zastřešenou tančírnu v parku či třeba hřiště pro děti.

Kolik návrhů se vám od občanů sešlo letos? A kolik z nich se opravdu uskuteční?

Občané v roce 2019 navrhli 114 a v roce 2020 pak 134 formálně přijatelných projektů. Realizace se  
u všech 14 vítězných nápadů očekává v následujících dvou letech. Kromě nich chceme také dokončit 
jeden z projektů z minulých let, na který jsme velmi pyšní – totiž volnočasové aktivity pro děti s onkolo-
gickým onemocněním, které by šlo provozovat během léčby v nemocnici. Příkladem je třeba jóga, ergo-
terapie, fyzioterapie a podobně. Dále připravujeme informační tabule o odjezdu spojů z hlavního nádraží, 
oživení přírodního amfiteátru v Čertově rokli nebo třeba industriální naučnou stezku podél řeky Svitavy.
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JAK ZAPOJIT OBČANY DO ROZHODOVÁNÍ 
O ROZPOČTU I VE VAŠEM MĚSTĚ?

Základem úspěšného participativního rozpočtu je maximální informovanost veřejnosti o možnosti 
zapojit se, jednoduchost a srozumitelnost celého procesu a aktivní odstraňování bariér, které by 
mohly bránit veřejnosti v zapojení. Je třeba mít na paměti, že zájem občanů o opakovanou účast  
v participativním rozpočtu závisí na skutečných dopadech, tedy zda se vítězné návrhy v dohledném 
čase realizují v očekávané kvalitě. 

Obecně platí, že čím méně času lidem zapojení zabere, tím spíš se zapojí. Proto je vhodné celý 
proces zpřístupnit na internetu, současně ovšem Tomáš doporučuje zachovat i možnost zapojení 
tradiční cestou (osobní či korespondenční podání návrhu, fyzické hlasování...).

Důležité je stanovit jasná a srozumitelná pravidla, jaký nápad do participativního rozpočtu patří, 
a jaký ne. Musí se počítat s tím, že návrhy široké veřejnosti mohou obsahovat vady, proto je potře-
ba zajistit asistenci na straně úřadu, která zájemcům se soupisem návrhu pomůže. Je důležité, aby 
úřad v maximální míře prověřil realizovatelnost návrhu ještě před finálovým hlasováním, protože 
situace, kdy se objeví překážka v realizovatelnosti projektu až v době realizace, snižuje důvěryhod-
nost participativního rozpočtu v očích veřejnosti.

Jelikož je celý proces participativního rozpočtu od sběru návrhů až po realizaci velmi dlouhý,
 je vhodné jej rozdělit na fáze a veřejnost informovat o jednotlivých fázích samostatně. Důkladná 
informační kampaň je zvláště důležitá před finálovým hlasováním a v jeho průběhu. Pro zvýšení 
motivace veřejnosti k účasti se osvědčilo průběžné zveřejňování výsledků finálového hlasování 
na internetu.



Samotným výběrem vítězných návrhů role lidí v participativním rozpočtu rozhodně nekončí. 
Navrhovatelé by měli mít právo spolupodílet se na podobě zadávání projektu, ověřit si regulérnost 
veřejné zakázky účastí ve výběrové komisi a dávat zpětnou vazbu při samotné realizaci.

Informování veřejnosti je důležité i v průběhu realizace. Je vhodné na webu participativního roz-
počtu ke každému vítěznému projektu zavést „realizační deník“, ve kterém budou pravidelně  
(ideálně v měsíčních intervalech) zaznamenávány aktuální informace o průběhu realizace. Není 
totiž výjimkou, že se realizace zejména stavebních projektů z různých důvodů protahují. Pro dů-
věryhodnost participativního rozpočtu není nic horšího, než když veřejnost nabude pocit, že obec 
usnula a projekty nedotáhne.

Při sestavování participativního rozpočtu na míru pro vaši obec se nebojte hledat inspiraci, dobrou 
praxi i možné problematické oblasti tam, kde mají s realizací participativního rozpočtu již zkuše-
nosti. Ozvěte se Tomášovi na e-mail tomas.kolacny@pirati.cz, rád vám pomůže.
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Jak pracovat s rozpočty? V Kutné Hoře učíme děti 
demokracii v praxi

Pirátský místostarosta Vít Šnajdr zavedl na kutnohorských školách pro-
jekt, kdy děti ve školních parlamentech rozhodují o tom, na co půjdou 
částky ze školního rozpočtu. Společně pak navrhují nápady na zlepšení 
prostředí školy i města a o výsledcích hlasují pomocí mobilní aplikace. 
Žákovský městský parlament posléze odhlasuje, jaké projekty jsou nej-
lepší, ty pak město zrealizuje a podpoří částkou ve výši 150 000 korun. 
Tímto projektem úspěšně zapojujeme žáky do běhu města a ukazujeme 
jim, jak funguje demokracie v praxi.

Zajímá vás víc? Ozvěte se na vit.snajdr@pirati.cz.
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Piráti se zasazují za širší zapojování veřejnosti  
i ve Sněmovně

Piráti ve Sněmovně mnohokrát bojovali za širší zapojování občanů  
do rozhodování o věcech veřejných. Například v případě liniových staveb 
(jako jsou silnice nebo inženýrské sítě). V současnosti se zasazují  
o právo na širší účast veřejnosti ve stavebním zákoně. 
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ZANEDBANÉ ÚNIKOVÉ VÝCHODY, 
CHYBĚJÍCÍ VÝTAHY: DOMY PRO LIDI  
S POSTIŽENÍM JSOU POŽÁRNÍ  
HAZARD. JAK JE LÉPE OCHRÁNIT? 

Michal Prager, radní Prahy 14

V lednu 2020 došlo k obrovské tragédii v domově pro lidi s mentálním 
postižením ve Vejprtech na Chomutovsku. Při požáru zde uhořelo osm 
klientů a další byli zraněni. Podobné neštěstí přitom hrozí i v dalších 
objektech – domy pro lidi s postižením totiž často vznikaly za minulého 
režimu a nemají vyřešené únikové cesty. Na to upozorňuje radní Prahy 14 
Michal Prager. Proto přišel se sérií doporučení, jak nehodám do budouc-
na předcházet a zajistit bezpečí všech obyvatel například v domě  
s byty zvláštního určení na ulici Kpt. Stránského. Díky Michalovi již  
v domě probíhá rekonstrukce.
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V jakých domech dnes žije nejvíce lidí s postižením?

V minulém režimu byla snaha lidi s postižením co nejvíce centralizovat. Vznikaly tak bytové domy, kam 
byli umisťováni pouze lidé s postižením. Většina z těchto domů byla postavena na přelomu 80. a 90. let, 
proto v nich často nejsou dobře vyřešeny únikové cesty a domy nemají ani evakuační výtahy.

Proč takové domy vznikaly?

Představa byla taková, že pokud budou lidé s postižením umístěni v jednom domě poblíž sebe, budou 
se pro ně lépe zajišťovat sociální služby. Nikdo však již nepřemýšlel o tom, jak se bude řešit například 
bezpečnost, zaměstnávání a podobně. Centralizovat lidi s postižením je jednoznačně špatný postup. 
Nemají tak možnost si vytvořit přirozené sousedské vazby s většinovou společností. Rostou také nároky 
na okolní infrastrukturu, například je třeba navýšit kapacitu veřejné dopravy, zajištění sociálních služeb  
a tak dále.

Kdo by měl objekty kontrolovat z hlediska požární bezpečnosti?

Objekty by měl revidovat jejich vlastník společně s hasiči. Zároveň by v nich měly fungovat především 
pravidelná požární cvičení, tedy nácviky evakuace.

Jak se tvá doporučení projevila v praxi na ochraně budov před požárem na Praze 14?

V domě na Kpt. Stránského již probíhá rekonstrukce. Jedná se o výměnu výtahů za evakuační, náhradu 
zastaralé elektroinstalace, doplnění požárních hlásičů a úpravu únikových cest z bytů (například vybu-
dování síně před výtahy pro shromáždění nájemníků při požáru). Také vyměníme vstupní portál do domu 
a doplníme videotelefony. Z veřejné sbírky se nám podařilo koupit evakuační vozíky. Celý projekt rekon-
strukce byl navíc konzultován s obyvateli domu.



JAK LÉPE CHRÁNIT DOMY PRO LIDI 
S POSTIŽENÍM PŘED POŽÁRY?

Zmapujte, kde ve vašem regionu žijí lidé s postižením – zda se jedná o bytové domy, domy 
s pečovatelskou službou nebo ústavy sociální péče. Pokud je objekt zkolaudovaný jako 
klasický bytový dům, přistupují tak k němu i hasiči a ostatní jednotky Integrované záchran-
né služby. Je proto dobré je informovat o tom, koho budou v případě zásahu evakuovat, aby 
se mohli lépe připravit.

Zrevidujte si stav objektů: Jsou vybaveny evakuačními výtahy? Jsou v nich dobře značené 
evakuační cesty? Jsou v bytových jednotkách požární hlásiče? V jakém stavu jsou rozvody 
elektřiny? Je v domě vrátnice či recepce? Jak jsou obyvatelé při evakuaci soběstační?

Kontaktujte místní hasičský sbor a domluvte si ideálně prověření všech objektů. Pokuste se 
sjednat i cvičnou evakuaci.

Zapojte do plánování případných úprav a investic obyvatele domů. To oni v nich žijí a vědí 
nejlépe, kde má dům problémy. Zapojte i neziskové organizace poskytující těmto obyvate-
lům sociální služby.

Zajímá vás více? Kontaktujte přímo Michala na e-mailu michal.prager@pirati.cz.
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DOSTUPNOU ZDRAVOTNÍ PÉČI  
POTŘEBUJÍ I LIDÉ V ODLEHLEJŠÍCH 
REGIONECH

Josef Pavlovic, radní města Mariánské Lázně

Lidé jsou spokojenější, když to z domova mají blízko do obchodů. Do 
školky a do školy. A hlavně k lékaři. Jenže lékaři stárnou a ubývá praktiků 
i zubařů. Z doktorů i ze zdravotních sester se rychle stává nedostatkové 
zboží. Bohužel zdravotnictví je zcela mimo moc komunálních politiků 
– byť dopad na jejich práci má zásadní. Radní města Mariánské Lázně 
Josef Pavlovic se s nelehkou situací snaží pracovat, co mu síly, nápady – 
a především kompetence – stačí. 
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Co může komunální politik udělat pro zdravotnictví?

Musíme vycházet z toho, že odpovědnost za zdravotní péči nese ten, kdo inkasuje peníze. V tomto 
případě jsou to zdravotní pojišťovny. Ty vytvářejí pokrytí jednotlivých měst a krajů zdravotní péčí. Právě 
pojišťovny by se proto měly snažit, aby bylo zdravotnictví opravdu plošně dostupné, jenže všichni víme, 
jak to vypadá v praxi. A tak nezbývá než vyvíjet na pojišťovny tlak. Jen díky tomu můžeme docílit, že kaž-
dý pacient, pokud bude chtít,  bude mít svého praktického lékaře, zubaře a že v akutním případě ho ošetří 
v nemocnici.

Jak takový tlak na pojišťovny může vypadat? 

Je důležité odkazovat občany, kteří nemají dostupnou zdravotní péči, na web nedostupnapece.mzcr.cz. 
To je správné místo pro jejich podněty. Právě prostřednictvím tohoto webu se jejich stížnost stává oficiál-
ní, bude evidovaná a zpracovaná. 

Pokud si bude stěžovat dostatečný počet pojištěnců, je to pro pojišťovny naléhavý signál, ukazatel, kde 
chybí zdravotní péče, a konkrétně jaká. Pojišťovny tak mohou upravit smlouvy, aby zvýhodněnou nabídkou 
přilákaly lékaře do potřebné lokality. 

Mohou s dostupnými lékaři nějak pomoci obce?

Důležitým krokem může být podpora studentů, kteří jdou studovat zdravotní školy či lékařské fakulty. 
Město s nimi například může uzavřít čestnou dohodu, že se po studiích vrátí a otevřou si svou lékařskou 
praxi. Potřebná je i dotační podpora při zakládání ordinací, aby budoucí lékař mohl odkoupit zavedenou 
ordinaci a nemusel se při otevírání nové zadlužit. Jinak hrozí, že si pro praxi vybere místo s větším  
počtem majetnějších obyvatel, aby splatil půjčky co nejdříve.

Jak může vypadat dotační podpora pro otevírání ordinací? Co všechno mladému lékaři 
můžete poskytnout?

V Mariánských Lázních jsme vypsali dotaci ve výši 1 000 000 Kč pro zubní lékaře, kteří otevřou ordinaci  
v rámci města. Dotace může být využita třeba k nákupu vybavení. Výměnou za tuto dotaci se zubař zava-
zuje provozovat ordinaci po dobu alespoň pěti let a také uzavřít smlouvy s VZP a alespoň třemi dalšími 



Jak se domoci dostupnější 
zdravotní péče?

Je důležité znát svá práva. Nemají-li pacienti zubaře nebo praktické-
ho lékaře, pojišťovna musí sdělit pacientům i to, kdo jim péči poskyt-
ne, nikoliv jen předat seznam lékařů, kteří mají ordinaci v okolí.

Pokud pojišťovna tyto náležitosti nesplní, je na místě podat stížnost 
na nedostupnost zdravotní péče přímo na ministerstvo zdravotnictví.

Na základě stížnosti provede ministerstvo zdravotnictví kontrolu  
a zjistí, zda si pojišťovna plní své povinnosti. Pokud ne, dá jí pokutu.

Stížnost lze snadno zaslat přes oficiální elektronický formulář na 
webu nedostupnapece.mzcr.cz. 

Chcete v obci zajistit dostupnou lékařskou péči? Můžete se poradit  
s Josefem prostřednictvím e-mailu josef.pavlovic@pirati.cz.
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oborovými pojišťovnami. Tím se rozšíří pokrytí zdravotní péče. Rok od vypsání této dotace již probíhají 
pohovory s vážnými kandidáty. Více detailů o dotaci včetně smluv najdete na adrese muml.cz/zubar. 
Tato pomoc je samozřejmě individuální – každý z krajů si musí vyhodnotit, jakou výši této podpory si 
může ze svého rozpočtu dovolit a kolik lékařů a z jakých profesí potřebuje.

Součástí lékařské péče je i domácí návštěva lékaře u pacienta. V jakém případě na ni má 
pacient nárok?

Návštěvní služba jako povinná součást práce praktických lékařů je daná přímo zákonem o zdravotních 
službách. Jedná se o situace, kdy pacient není z důvodu nemoci schopen přijít za lékařem. V takovém 
případě musí lékař přijít k pacientovi.
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Piráti mají účinnou koncepci boje proti závislostem

Janka Michailidu, vedoucí pirátského expertního týmu Návykové chová-
ní, připravila společně s dobrovolníky i odborníky koncepci, která může 
pomoci snižovat rizika v oblastech spojených s návykovým chováním  
jak na lokální, tak na celostátní úrovni. Tato koncepce stojí na moderních 
poznatcích o návykovém chování lidí. Pro kvalitu života je totiž zásadní 
předcházet rozvoji závislostí a minimalizovat jejich negativní dopady  
na člověka. 



Racionální politiku prevence razí Piráti také 
ve Sněmovně

V roce 2019 se ve spojení s neziskovým sektorem Piráti zasadili o to, aby 
vláda neudělala vážnou strategickou chybu, která by mohla způsobit dal-
ší ránu už tak zanedbanému sektoru služeb zabývajících se návykovým 
chováním. V plánu byl totiž přesun pozice národního koordinátora proti-
drogové politiky pod ministerstvo zdravotnictví, čímž by došlo ke ztrátě 
potřebného mezirezortního přesahu, který tato problematika nutně má. 
Tento krok mohl vyústit ve větší výskyt infekčních chorob mezi závislými 
nebo také ve vyšší množství mladistvých, kteří užijí psychotropní látky 
ještě před dovršením dospělosti.
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PRAŽSKÝ INOVAČNÍ INSTITUT 
POMÁHÁ V OBLASTI VĚDY
I VZDĚLÁVÁNÍ

Vít Šimral, radní hlavního města Prahy

Jarní pandemie přinesla jednu dobrou věc – ukázala, jak obětaví a soli-
dární dovedou lidé být, když jde opravdu do tuhého. Příkladem může být 
i skupina COVID19CZ složená z technologických expertů a stovek dobro-
volníků, která pomáhala vyvíjet klíčové nástroje pro boj s koronavirem. 
Šlo například o informační linku 1212, Chytrou karanténu, aplikaci  
eRouška, ale i nový typ plicních ventilátorů nebo ochranných štítů.  
Na třech projektech se podílel i pirátský zastupitel Brandýsa nad Labem 
Patrick Zandl. 
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S čím konkrétním Pražský inovační institut od svého vzniku pomohl?

Založení institutu nás zastihlo přesně v okamžiku nástupu pandemie, která přesunula ze dne na den škol-
ní výuku z lavic k technice. Aby se online výuka mohla týkat opravdu všech dětí, rychle jsme za pomoci 
pracovníků institutu nakoupili téměř 600 notebooků pro sociálně slabé žáky na základních i středních 
školách a zajistili výpůjčku 500 modemů s daty.

Pražský inovační institut se dále aktivně podílí na digitalizaci zápisů nejprve do mateřských a následně
i do základních škol, a to zejména kontrolou dodržování zákonného rámce zápisů a designováním aplikací. 

Na jaře 2020 byly digitální zápisy do mateřských škol pilotně spuštěny na Praze 11. Na jaře 2021 budou 
nabídnuty i dalším městských částem. Celý proces bude dále vylepšován a následně se pustíme i do 
digitalizace zápisů na základní školy.

Na jaké projekty a inovace se Pražský inovační institut chystá?

Pomocí instalace fotovoltaiky a agregace produkce chystáme tvorbu virtuální elektrárny na pražských 
školách – na budovy rozmístíme solární panely a vyrobené přebytky energie budeme virtuálně skladovat 
a prodávat do sítě. Dále nás čeká mentorský program pro začínající učitele nebo program „létajících sup-
lů“ čili záskoků za nemocné učitele pro pražské školy a jejich ředitele, podpora tandemového vyučování, 
kariérového poradenství a tak dál.

Jak vypadá současné personální obsazení? 

V rámci projektu Smart Akcelerátor II nyní v týmu Pražského inovačního institutu působí 16 lidí. Do 
budoucna se jejich počet bude rozšiřovat. Typicky se jedná o experty na jednotlivé agendy, které Pražský 
inovační institut zpracovává, a dále o datové analytiky, sociology, ekonomy a projektové manažery.

Jak konkrétně nalákat kvalitní inovátory a manažery do veřejné sféry?

Je potřeba je motivovat. A my budeme moci nabídnout mzdové ohodnocení, které je srovnatelné se sou-
kromou sférou, protože se nebudeme muset řídit tabulkovými platy veřejné správy.



Dále nás čeká mentorský 
program pro začínající učitele 
nebo program „létajících suplů“
čili záskoků za nemocné učitele 
a podpora tandemového vyučování 

a kariérového poradenství.
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Jedním z cílů institutu je čerpat dotace, na které obce nedosáhnou – co bude s institutem, 
až budou dotační čerpání omezena?

Financování Pražského inovačního institutu je vícezdrojové. V současné době využívá financí z městské, 
vládní, evropské i soukromé sféry. Cílem je pochopitelně efektivně využívat všech zdrojů veřejné správy, 
dotačních i jiných. Právě neefektivnost v nakládání s veřejnými zdroji ze strany některých na město navá-
zaných partnerů, kteří Praze zbyli po předchozích politických reprezentacích, nás vedla ke kroku založit 
vlastní instituci, nad kterou máme přímý dohled a kde můžeme zajistit, že se peníze nebudou ztrácet
v podivných zakázkách kamarádům.
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JAK VYTVOŘIT VLASTNÍ INSTITUT 
PRO INOVACE?

Obec či kraj může takový ústav založit. Dozorčí a správní radu může-
te kontrolovat či obsadit zastupiteli obcí či krajů.

Zapsaný ústav si vytváří vlastní mzdové podmínky, které nemusí 
být závislé na státních tabulkách.To je jeho velká výhoda. Díky tomu 
můžete přilákat víc schopných lidí.

„Velkou výhodou zapsaného ústavu je, že může čerpat peníze z ev-
ropských fondů, na které obce nedosáhnou. Zároveň není limitován 
regulacemi, ve kterých se musí pohybovat veřejná správa, ale nasta-
vuje si vlastní pravidla,“ doplňuje zastupitel a radní hlavního města 
Prahy Vít Šimral.

Chcete také inovovat a potřebujete s inovacemi poradit? Vítovi 
napište na e-mail vit.simral@pirati.cz.
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Žáci vymyslí, jak odplastovat své školy

V odpadkových koších škol se často hromadí spousta zbytečného odpa-
du, který je přitom možné redukovat. To povede k šetření životního pro-
středí. Změna stavu by měla vycházet zejména z vlastní motivace žáků, 
proto radní Vít Šimral zvolil formu soutěže. Žáci se rozdělí do týmů 
po 3 až 30 členech a vymyslí vlastní projekt na redukci plastového od-
padu, který bude obsahovat finanční odhad projektu i konkrétní kroky 
plnění. Do konce roku 2020 vybere odborná porota nejlepší projekty a ty 
podpoří částkou do 10 000 Kč.

Výběr nejlepších projektů bude dvoufázový. V první fázi zasedne odborná 
porota, která zhodnotí potenciál, reálný dopad projektu a jeho udržitel-
nost. Vybrané projekty se poté vystaví na webové stránce a bude pro ně 
možné hlasovat na sociálních sítích.

Více informací o projektu najdete na webu skolabezplastu.cz!
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PRAŽŠTÍ VĚDCI EXCELUJÍ V ŘADĚ 
OBORŮ – JAK JIM POMÁHÁME?

Jaromír Beránek, předseda výboru pro IT a Smart City 
hlavního města Prahy

Čeští i konkrétně pražští vědci excelují v řadě oblastí základního výzku-
mu. I v oblasti umělé inteligence, biotechnologií, vesmírných technologií 
a vývoji počítačových her patří akademici, vědci i podnikatelé z Prahy ke 
světové špičce. Chybí jim ovšem dostatečná finanční podpora a schop-
nost výsledky své práce „prodat“. Se vzděláváním, marketingem, komu-
nikací i propojováním s partnery napříč obory jim v případě umělé inteli-
gence už rok pomáhá iniciativa prg.ai, která usiluje o to vytvořit z Prahy 
světové centrum tohoto oboru. Cílem je podobným způsobem pomoci  
i dalším oborům, aby v české metropoli nacházeli uplatnění experti a in-
vestoři z celého světa a z úspěchů mohla profitovat i další česká města. 
Věda samozřejmě nepotřebuje jen tento druh podpory. Ostatní, systémo-
vé otázky je ale potřeba řešit na celostátní úrovni. 
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Co může město Praha pro mladé vědce udělat?

Pokud chceme proměnit Česko ze země montoven s levnou pracovní silou ve vyspělou ekonomiku  
s vysokou produktivitou práce, je třeba akcentovat pokročilé obory a investice do vědy, výzkumu a vývoje. 
Začali jsme tedy budovat rozsáhlou spolupráci s akademickými, výzkumnými, podnikatelskými i nezisko-
vými subjekty. S cílem akcelerovat rozvoj jednoho z klíčových oborů založily hlavní město Praha, ČVUT, 
Univerzita Karlova a Akademie věd spolek prg.ai pro podporu vzdělávání, výzkumu, podnikání a meziná-
rodní spolupráce v oblasti umělé inteligence.

Proč právě oblast umělé inteligence?

Úspěchy pražských akademiků a vědců v oborech umělé inteligence a strojového učení už dlouho přesa-
hují hranice střední Evropy. Sledujeme a podporujeme také startupovou scénu, která je v Praze úspěšná 
zejména v oblasti finančních technologií, kyberbezpečnosti a právě umělé inteligence. 

Proč je pro naše vědce takový problém prodat své výsledky?

V České republice obecně marketing úspěchů pokulhává. Z poslední doby mám přímou zkušenost z Tel 
Avivu, resp. z Izraele, který bývá často označován za kolébku start-upů. V ohromném počtu více než  
6 000 sledovaných startupů (ano, dokážou jejich množství měřit!) je pochopitelně větší šance na vytvoře-
ní tzv. jednorožců, tedy úspěšných firem, co dosáhly tržní hodnoty alespoň 1 miliardy dolarů. Český trh je 
sice menší, ale kvalitou produktů určitě srovnatelný.

Na druhou stranu je otázka, zda by vědci, pokud současně nejsou či nechtějí být podnikateli, měli své 
úspěchy prodávat sami. Myslím si, že ne. Proto se jim snažíme vytvořit podpůrné podhoubí dobře připra-
vených marketingových a komunikačních plánů, které jim pomohou dosáhnout výrazně většího zásahu. 
A spolupracujeme rovněž s pražskými univerzitami při přenášení výsledků akademického výzkumu do 
praxe.

Vědcům chybí i dostatečné finanční zajištění, nabídka zvýhodněného bydlení a širší možnosti takzvaných 
návratových stipendií. Ta jsou určena úspěšným vědcům a výzkumníkům, kteří by své v zahraničí získané 
znalosti a zkušenosti mohli dobře zúročit v Praze a současně je předat i domácím kolegům.



JAK MŮŽE MĚSTO LÉPE 
PODPOROVAT VĚDCE?

Klíčem k úspěchu je podpora internacionalizace, tedy propojování se světem, lákání zahraničních 
talentů a investic.

Pro usnadnění příchodu zahraničních odborníků Praha nově nabízí služby tzv. Expat centra, které 
pomáhá zorientovat se v praktických otázkách typu bydlení, škol pro děti, pracovních smluv, daní 
nebo i víz a organizuje rovněž společenské akce pro rychlejší seznámení se s lokální inovační 
komunitou.

Hostujícím profesorům a výzkumníkům Praha nabízí možnosti zvýhodněného krátkodobého ubyto-
vání v dosahu partnerských univerzit a organizací.

Po vzoru iniciativy prg.ai pro podporu umělé inteligence Praha připravuje ve spolupráci s akade-
mickými a výzkumnými partnery založení dalších oborových klastrů. Zkušenosti ze světa ukazují, 
že dobrý marketing je podobně důležitý jako kvalita výzkumu.

Promyšlené programy podpory mladých vědců i návratová stipendia pro experty se zahraniční 
zkušeností zatraktivní působení na českých univerzitách a výzkumných pracovištích. Zabráníme 
tak odlivu mozků do zahraničí.

Důležitá je i propagace Prahy v zahraničí jako moderního města, kde hraje prim kvalita života, 
vzdělanost i špičkový výzkum a věda. Pokud chce Praha zůstat úspěšná, nestačí být jen městem 
památek a kultury.

Zajímá vás víc? Ozvěte se Mírovi na e-mail jaromir.beranek@pirati.cz.
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‚I s přispěním Pirátů se rozvíjejí další iniciativy:

Prague Biotech 
Prague Biotech představuje marketingovou a komunikační podporu obo-
ru biotechnologií. Díky spolupráci Prahy a Ústavu organické chemie 
a biochemie Akademie věd, známému díky objevům prof. Antonína Holé-
ho, se v současnosti připravuje výstavba nového inovačního centra 
a laboratoří v pražském Bubenči.

PRG.SPACE 
PRG.SPACE navazuje na úspěšné působení Agentury pro evropské glo-
bální navigační družicové systémy (GSA) a pobočky kosmického akcele-
rátoru ESA BIC v hlavním městě. Má ambici vybudovat výzkumné středis-
ko Prague Space Hill a posílit aktivity univerzit a podnikatelského sektoru  
v oblasti kosmického výzkumu a využívání vesmírných technologií.

PRG.GAME 
PRG.GAME chce rozvíjet a propagovat Prahu jako centrum herního prů-
myslu, který částečně nahrazuje i ustupující filmový průmysl. Za oceá-
nem málokdo ví, že globálně úspěšné hry jako Kingdom Come: 
Deliverance nebo Beat Saber mají původ v Česku.
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ZDRAVÁ INFRASTRUKTURA JE PRO 
MĚSTA STEJNĚ DŮLEŽITÁ JAKO 
ZDRAVÉ TEPNY PRO ČLOVĚKA

Michal Marciniszyn, zastupitel městské části  
Brno-střed a předseda představenstva Technických  
sítí Brno

Vedení vody, elektřiny, internetu, kanalizace, plynu, tepla, optických sítí, to 
jsou jen vlásečnice inženýrské infrastruktury dnešních měst. Jejich pro-
myšlený rozvoj je tak součástí péče o každé město. Ovlivňuje nejen mož-
nost rozrůstání, ale i kvalitu bydlení a života. Zastupitel městské části 
Brno-střed Michal Marciniszyn si uvědomuje, jak náročné je stavět měst-
skou infrastrukturu. Proto navrhuje budování takzvaných sdružených tras. 
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S čím se potýkají infrastruktury měst?

Množství infrastruktur významně roste s hustotou osídlení. Zároveň s ní ale ubývá místo na její vybudová-
ní. Zatímco menší obce mají infrastrukturu pro vodu, elektřinu pro domácnosti, na veřejné osvětlení  
a internetové připojení, ve větších sídlech se setkáme s kanalizací, plynofikací, rozvodem tepla a kabelo-
vou televizí. A ve velkých městech ještě přidejme řídící a monitorovací systémy pro dopravu, optické sítě 
mnoha subjektů a vysokonapěťová vedení elektřiny – například na provoz veřejné dopravy.

Jinými slovy máme mnoho infrastruktury a málo prostoru, kam ji umístit?

Přesně tak. To vede k soupeření mezi různými sítěmi, ale také ostatními stavbami a prostorem pro měst-
skou zeleň. Zatímco ve vesnicích, kde je vedení málo a zeleně obvykle dost, se jedná spíše o občasnou 
nepříjemnost, ve velkých městech jde o zásadní střet, který má ničivý dopad právě na zeleň. Představ-
me si poměrně běžnou situaci: firma budující kabelovou televizi získá všechna povolení a vedení položí 
kořenovými systémy stromů. Vedení města si mne ruce: byla vybudována kabelová televize a zvýšil se 
komfort obyvatel, ale také městská kasa získala peníze z poplatků do rozpočtu. Všechno funguje skvěle, 
ovšem jen do doby, kdy je třeba strom pokácet a zasadit na jeho místě nový. V tuto chvíli majitel kabelové 
televize výsadbu zakáže s odkazem na věcné břemeno a ochranná pásma. Rada města stojí před složitou 
situací, kterou jde řešit jen s obtížemi.

Dalším problémem je, že optická kabeláž má životnost tak 10 až 20 let. Takže nedosahuje ani plánované 
životnosti povrchu vozovky. Je jasné, že minimálně jednou za dobu životnosti povrchu budeme muset 
kopat. Opačným extrémem jsou kanalizace s životností přesahující sto let. Při plánování a realizaci jak 
povrchových úprav, tak i podpovrchových vedení sítí je třeba mít tohle všechno na zřeteli.

Jak tedy vhodně rozvíjet a udržovat městskou infrastrukturu?

Řešením je dobře naplánovat a vybudovat infrastrukturu pro celý systém tras. Město jím může výrazně zlepšit 
život svých obyvatel. Navíc lze dobrým hospodařením nemálo přilepšit městské pokladně. Třeba na opravách 
– představte si, že výměna elektrického kabelu pro veřejné osvětlení už nebude vyžadovat výkopové práce!  
A co je hlavní – vzniká tu možnost účtovat poplatky za pronájem tras samotných. Obecně můžu říct, že pře-
devším ve větších městech by měl být systém tras středobodem strategického plánu rozvoje. V dokumentu 
Principy tvorby veřejných prostranství vydaném Kanceláří architekta města Brna je mu věnována celá kapitola.



Jak si pohlídat správné 
budování infrastruktury?

Zjistěte současný stav tras, infrastruktury a subjektů, jimž patří. Identifikujte budoucí spojen-
ce. Připravte projekt s prvotním rozpočtem a konzultujte projekt s případnými partnery.

Nadefinujte, jak bude probíhat ověřovací projekt, kdo jej bude vést, kdo jej bude platit a jak 
budete řešit případné problémy. Výsledkem projektu by měla být metodika, jež definuje jak 
výstavbu a problémy s ní spojené dále řešit, například problém s ochrannými pásmy. Proble-
matika toho mnohdy zahrnuje tolik, že bez dobré vůle zúčastněných stran nelze sdruženou 
infrastrukturu jednoduše postavit. Připravte se na diplomacii.

Bude-li pokládat trasy více firem, je třeba domluvit společný sklad. Propojte všechny subjekty 
v jedné informační platformě. Je důležité, aby soukromé firmy měly možnost si jednoduše 
trasy pronajmout, ideálně tak, aby celý systém spravovala jedna organizace, jež zajistí kom-
plexní řešení.

Nastavte ceníky pro nájemce, způsob údržby, platby za používání tras (jsou-li vlastněny 
různými subjekty).

Naplánujte kapacity pro budoucí rozvoj a obnovu.

Chcete zefektivnit infrastrukturu budováním sdružených sítí? Kontaktujte Michala na e-mailové 
adrese michal.marciniszyn@pirati.cz.
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Proč si myslíte, že se v Brně tak dobře daří budování kolektorů pod centrem města?

Kolektory byly z části vybudovány již v 70. až 90. letech, kdy další technologie neexistovaly. Jejich největ-
ší výhodou je možnost vést jimi všechny inženýrské sítě. Tedy nejen nízkonapěťovou elektřinu a optické 
kabely, ale i teplo, vodu a plyn. Ovšem dobudovat kolektor do existující výstavby je opravdu nákladné.

Rozhoduje o realizaci či nerealizaci stavby u politiků také to, jak je líbivá? Např. když se 
rozkopávají silnice, není to pro občany nijak příjemné.

Určitě ano. Problém je, že infrastruktura dost často není moc na očích, dokud se něco nerozbije. A chytré 
budování infrastruktury bohužel není tolik vidět jako třeba nový stadion nebo koncertní sál. Proto realiza-
ce budování sdružených tras dost dlouho spala, ačkoli není tak drahá.

Jak se vám v současnosti daří budovat sdružené trasy?

V Brně již některé nové stavby sdružené kabelovody mají, například při rekonstrukci ulice Plotní byly ka-
belovody vybudovány i s vývody do jednotlivých domů. Pro příští roky se již počítá s vyčleněním peněz na 
budování sdružených tras u všech staveb, kde sdružené trasy dávají smysl. V současné době pracujeme 
na metodice, jejímž cílem je zajistit co nejširší možnosti budování sdružených tras. Plánem je ji schválit 
jako městský standard, podobně jako je tomu u sítě veřejného osvětlení. Výrazným způsobem se tak 
usnadní plánování, neboť bude zřejmé, že se sdruženými trasami se má počítat již ve fázi projektování.
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Díky Pirátům bude možné lépe kontrolovat 
stavební práce za veřejné peníze

Pirát Ondřej Polanský prosadil ve Sněmovně takzvaný elektronický sta-
vební deník. Ten budou nově muset vést všichni dodavatelé stavebních 
prací u všech staveb zadávaných jako nadlimitní veřejné zakázky placené 
z veřejných peněz. Jednoznačná identifikace autora každého zápisu  
v deníku, možnost přikládání fotografií nebo kontrola kvality zápisů  
v reálném čase – to jsou jen některé z mnoha výhod elektronické formy 
stavebního deníku. Jeho zavedení zlepší také proces stavebních prací, 
automaticky zvýší kvalitu staveb a výrazně omezí prostor pro korupci.
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JAK NAUČIT SENIORY ZÁKLADY  
PRÁCE S POČÍTAČEM A CHYTRÝM  
TELEFONEM?

Pavel Štěpánek, místostarosta Chrudimi

Technologický pokrok jde stále kupředu a pro plnohodnotné fungování ve společnosti je potřeba ovlá-
dat alespoň základně počítač a zvládat pracovat s mobilním telefonem. Kurzy zaměřené na počítačovou 
gramotnost jsou ovšem obvykle pro seniory cenově nedostupné nebo nerespektují tempo výuky, 
které by starším lidem vyhovovalo.

Generace našich babiček a dědečků přestává stíhat tempo pokroku

Piráti v Chrudimi se proto školení rozhodli uspořádat sami. Oslovili několik domovů, organizací a spolků 
pro seniory a nabídli jim kurzy práce s počítačem, dotykovým telefonem a základní orientace na interne-
tu. Projekt financovali v rámci participativního rozpočtování Pirátů a pořídili několik notebooků i chytrých 
telefonů. Někteří senioři si na kurzy nosili i své vlastní laptopy a většina z nich měla také vlastní dotykové 
mobily. S počítačem je Piráti učili pracovat od úplných základů, protože někteří účastníci ho ještě nikdy 
nepoužívali. Velký problém nastal například s obsluhou myši. 

Praktické dovednosti i vhled do problematiky fake news a hoaxů

Seniorům není vůbec potřeba vysvětlovat, jak počítač funguje, ale naučit je ho obsluhovat. Primárně je zajímá internet, 
proto na kurzech kladou Piráti důraz i na osvětu ohledně falešných zpráv či „šmejdů“ a jejich klamavých reklam. Kromě 
toho je učili pracovat se soubory, kopírovat na flash disk nebo obsluhovat Skype. Kurzy se těšily a těší velkému zájmu.
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Na celém projektu se výrazně

podílela i moje úžasná žena,

Nikola Štěpánková, které patří 

velké poděkování.
P. Š. 



Jak podpořit mediální gramotnost? 

S podporou mediální gramotnosti může pomoci rozšíření prohlížeče při-
pravené pirátským poslancem Tomášem Martínkem. Najdete jej zdarma 
na adrese kontrolawebu.pridat.eu. V případě, že se budete nacházet  
na webu, který šíří falešné informace, bude vás o tom tento bezplatný 
doplněk informovat. Také vás může upozornit, že při čtení obsahu  
na daném webu je vhodné si danou informaci ověřit i z jiných zdrojů.
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ABY SE LIDÉ CÍTILI DOBŘE: JAK  
VYLEPŠIT VEŘEJNÁ PROSTRANSTVÍ? 

Jakub Chuchlík, zastupitel Jablonce nad Nisou

Obchodní dům Central, chátrající městské lázně či zanedbané okolí přehrady – tak vypadá Jablonec 
nad Nisou. Piráti se s touto ostudou rozhodli něco udělat. Již ve volební kampani kladli důraz na kvalitu 
veřejného prostoru, aby působil příjemně a lidé by v něm rádi trávili čas. Za uplynulé dekády bylo měs-
to rozvíjeno bohužel spíše rozpačitě a nekoordinovaně.

Jak vrátit do města život?

Protože je pirátský zastupitel Jakub Chuchlík profesí architekt, ujal se postu náměstka primátora pro 
rozvoj. Díky tomu mohl z Jablonce začít vytvářet moderní město, které zároveň respektuje svou jedineč-
nost. Pirátský tým začal pracovat na koncepčních změnách a spolu s koaličními partnery ze Společně 
pro Jablonec také na novém strategickém plánu, aby občané věděli, že záměry dojdou k zdárnému konci. 
Velkým posunem bylo prosazení zřízení funkce městského architekta, o čemž se v Jablonci diskutovalo 
několik volebních období. Jakubovi se podařilo problém vyřešit hned na začátku svého působení: do vý-
běrového řízení se přihlásila řada odborníků a v březnu 2019 byl novým městským architektem jmenován 
David Pavlišta.

Architektonické soutěže jsou zdroj užitečných nápadů

Investice do veřejných objektů a prostranství mají velký vliv na podobu a fungování města, a to na dlouhé 
roky dopředu. Návrh jejich řešení by proto měl být vybrán na základě kvality a předpokladu investičních  
i provozních nákladů. Osvědčeným nástrojem výběru je architektonická soutěž.
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Takové řešení můžeme ilustrovat na příkladu Anenského náměstí a Poštovní ulice. Jde o důležitá území, 
která nejsou v právě nejlepší stavu. Z důvodu obnovy podzemních sítí měly být ulice rozkopány. Bylo by 
trestuhodné tyto stavební práce a dopravní uzavírky nevyužít k celkovému zlepšení lokalit. Piráti tedy 
vysoutěžili řešení. Návrhy ukázaly možnost kultivace území, nové příležitosti pro obyvatele a obchodníky, 
a tím i šance na zvýšení hodnoty okolních nemovitostí. Zároveň přinesly krajinářsky chytré řešení jinak 
rozpálených asfaltových ploch. Cílem bylo udělat z těchto neřešených území historického centra dobrou 
adresu a skvělé místo k životu. Nové vedení města bohužel vysoutěžené návrhy realizovat nebude a za-
stavilo také již vyhlášenou architektonickou soutěž na řešení okolí přehrady. I tak jsme ale rádi, že návrhy 
vznikly – občané vidí, že je něco takového možné, a tak se snad časem najde nejen vůle pro jejich realiza-
ci, ale z použitého postupu výběru návrhu se stane standard. 
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SPOČÍTAT DĚTI NENÍ HRAČKA: 
JAK ODHADNOUT IDEÁLNÍ KAPACITU 
ŠKOLEK A ŠKOL?

Filip Mezera, zastupitel a předseda kontrolního výboru, 
Sezemice

Odhadnout správně počet dětí, které mají nastoupit do mateřské nebo základní školy, je důležité jak 
kvůli zajištění jejich dostatečné kapacity, tak i financím. Město Sezemice například dříve dlouhodo-
bě zvyšovalo kapacity v mateřské školce, ale opomnělo rozšířit místa i na základní škole. Ta po čase 
dosáhla svého maxima a nikdo nevěděl, co dál. Stejně tak nastal problém, když do školky nastoupily 
početně slabé ročníky – přebývala volná místa a zbytečně se platily mzdy za zaměstnance navíc. Jak 
ale správně plánovat kapacity škol?

Začít se musí od statistik. Pirátský zastupitel Filip Mezera požádal o informace ohledně počtu občanů 
města narozených v jednotlivých letech. Na jejich základě spočítal vše potřebné.

Rozhodujte se na základě čísel

Díky novým informacím bylo rozhodnuto, že Sezemice nebudou navyšovat kapacitu školy, která se podle 
propočtu bude v následujících letech naplněna z 96 až 99 %. Prostředky použijeme raději na zvýšení 
počtu tříd, aby v nich děti nebyly po třiceti, ale po dvaceti. Díky tomu se jim dostane individuální péče  
ze strany učitelů.
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Využijte informace, které máte

U odhadování počtu dětí, které budou nastupovat do školky, je situace složitější. Nevíme totiž dopředu, 
kolik rodičů se rozhodne potomky do školky umístit. Hlavně to platí u kategorie dvouletých a tříletých 
dětí. Podle počtu obyvatel narozených v jednotlivých letech ale lze alespoň doporučit vedení školky, kolik 
má uvolnit míst pro děti z nespádové oblasti tak, aby byla kapacita využita a nepřišlo se o peníze  
na mzdy.
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HODINY PRO VEŘEJNOST I DELŠÍ  
OTEVÍRACÍ DOBA: JAK USNADNIT  
OBČANŮM KOMUNIKACI S RADNICÍ? 

Vratislav Krejčíř, místostarosta Kroměříže
Silvie Mrkvanová, zastupitelka městské části 
Brno-Žabovřesky

Vratislav Krejčíř: „Hodiny pro veřejnost“ na kroměřížské radnici

V Kroměříži nebývala radnice zrovna otevřená občanům. Pokud chtěli lidé se zastupiteli probrat nějaký 
problém či nápad, museli si složitě domlouvat schůzky a nikdy si nebyli jistí, zda si na ně opravdu někdo 
udělá čas. Vráťa Krejčíř proto přišel s myšlenkou „hodin pro veřejnost“. 

Co to znamená? Radnice vždy první středu v měsíci otevře své brány občanům a ve stanovenou dobu jsou 
zástupci vedení města připraveni odpovídat na dotazy veřejnosti či řešit stížnosti. Hned první den této 
možnosti využilo 25 občanů. Pro obyvatele je výhodné, že se nemusí předem ohlašovat, i když i tato mož-
nost je samozřejmě nadále zachována. Hodiny pro veřejnost jsou výhodné i pro město – občané přichá-
zejí leckdy se zajímavými myšlenkami, které může Kroměříž zužitkovat, ať už se jedná o výsadbu stromů, 
umístění zastávek hromadné dopravy nebo opravu silnic.
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Silvie Mrkvanová: Podatelnu otevíráme v takové časy, aby ji stihli i pracující

Pracující lidé, kteří chtěli podat na radnici městské části Brno-Žabovřesky podnět, stížnost či žádost,  
si kvůli tomu často museli vzít na několik hodin volno ze zaměstnání. Úřední hodiny podatelny byly totiž 
shodné s běžnou pracovní dobou. To je samozřejmě velmi nepraktické, jako zastupitelka tak Silvie Mrkva-
nová navrhla změnu. Chtěla, aby se rozšířily otevírací hodiny podatelny a občané na ni tak měli šanci zajít 
před prací.

Se svým nápadem Silvie oslovila starostku, která jí dala za pravdu, a po domluvě s tajemnicí se dohodlo 
rozšíření úředních hodin v pondělí od 7 ráno. Veřejnost o tom radnice následně informovala přes Face-
book a zpravodaj. Radnice městské části Brno-Žabovřesky se tak v souladu s principy pirátské politiky  
o něco více otevřela občanům.
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JAK NA RADNICI ODŠPUNTOVAT  
POSKYTOVÁNÍ INFORMACÍ LIDEM?

Jiří Pek, zastupitel obce Vejprnice a „obecní ombudsman“

Ve Vejprnicích řešili táhlý problém: dlouholetý starosta obce neodpovídal občanům na jejich dotazy, 
přestože na ně mají ze zákona právo. Na situaci poukazoval i krajský úřad a neziskové organizace. 
Zastupitele Vejprnic Jiřího Peka situace trápila. Zhruba před rokem, při ranní cestě na kole do práce, 
ho napadla neotřelá myšlenka – prohlásit se za vejprnického ombudsmana.

Jak vypadala situace v obci?

Za třicet let si dlouholetý starosta Vejprnic vybudoval hustou síť kontaktů. Kvůli jeho vlivu se někteří 
spoluobčané bojí ptát i na základní otázky týkající se chodu obce. Dokonce není výjimkou,že jsou pak 
veřejně dehonestováni, například na zastupitelstvu obce. Jiřího napadlo, že by situaci pomohl někdo, 
kdo má možnost získávat pro občany informace zdarma a bez rizika. Tak se zrodila myšlenka „obecního 
ombudsmana“. 
 
Díky Pirátům ve Sněmovně se lidé mohou lépe domoci informací

„Obecní ombudsman” jedná v duchu zákona o svobodném přístupu k informacím a krajský úřad dává 
Jiřímu opakovaně za pravdu. Jiří Pek dokonce využil novinku prosazenou Pirátem Jakubem Michálkem  
ve Sněmovně: informační příkaz. Teprve po vydání příkazu získala žadatelka požadované informace. 
Zatím tak nemusel dojít k nejzazšímu možnému kroku – vymáhání informací po komunálních politicích 
pomocí exekutora a donucovacích pokut. 
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Jiřímu se přihlásila řada lidí, která zažila protiprávní jednání ze strany obce. Vyslechl mnoho příběhů a 
získal celkový přehled o situaci, což mu pomohlo při jednání s krajským úřadem. Nejdůležitější ovšem je, 
že starosta Vejprnic pochopil, že musí jednat v souladu se zákonem.

Z as t u p i t e l  V e j p r n i c  v y už i l
n o v i n k u  p r o s a z e n o u 
Pirátem Jakubem Michálkem

ve Sněmovně: 
informační příkaz.
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LIDÉ SE NESMÍ STYDĚT  
ŘÍCT SI O POMOC: JAK INFORMOVAT  
O SOCIÁLNÍCH SLUŽBÁCH? 

Daniela Weissová, zastupitelka Turnova

Chybějící finance, nezaměstnanost, dluhy, exekuce či nemoc – i takovéto vážné problémy trápí některé 
občany města Turnova. Mnozí z nich ale zůstávají se svým trápením sami a řeší ho jen za zavřenými 
dveřmi. I když na oko vypadají, že je vše v pořádku, leckdy se propadají do ekonomických problémů, 
hluboké emoční krize a časem do sociální izolace. O pomoc si mnohdy neřeknou z pocitu studu. Myslí 
si, že selhali, nezabezpečili své potomky a někdy mají i obavu, že přijdou o střechu nad hlavou či o děti. 
Takové případy zná Daniela Weissová osobně z praxe, rozhodla se tak s problémem něco udělat.

Tragédie za zavřenými dveřmi

V první řadě chtěla přesvědčit obyvatele města, že není ostuda říct si o pomoc. Přednesla proto téma 
na sociální komisi a začali společně hledat řešení. První reakce pracovníků ze sociálního odboru byla 
pochopitelně mírně odtažitá. Říkali, že tady jsou přece pro občany a že dělají svou práci dobře. Když ale 
pochopili, že na ně pirátská zastupitelka nijak neútočí, hned se spolupracovalo lépe.

Tvorba informační kampaně

Společně se sociální komisí Daniela vytipovala podpůrné a neziskové organizace v Turnově a seznámila  
je s plánem vytvořit informační kampaň. Po jejich souhlasu připravili letáček, který stručně a pozitivně 
popisoval možnosti pomoci. Tiskovinu následně distribuovali do čekáren u pediatrů, do školek a škol. 
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Letáčky jsou vždy umístěné velmi decentně, což hraje velkou roli v jejich úspěšnosti.

Zájem o pomoc vyskočil nahoru

Podle informací ze zapojených poraden se zájem o jejich služby skokově zvýšil. Nápor se zatím daří 
úspěšně zvládat, obecně se ale organizace potýkají s nedostatkem klinických psychologů. Lidé v mezní 
situaci a často i s velkými finančními problémy si přitom nemohou dovolit placenou službu. I s tím počítá 
jeden z bodů programu Pirátů v Turnově do krajských voleb – totiž zřízením Centra duševního zdraví, 
které by mělo pomáhat co nejvíce pacientům.
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MHD ZDARMA PRO DLOUHODOBÉ 
DÁRCE KRVE: JAK PODĚKOVAT
(NE)VŠEDNÍM HRDINŮM? 

Eva Horáková, předsedkyně výboru pro sociální politiku 
hlavního města Prahy

MHD na 365 dnů zdarma – takový benefit nabízí od loňska Praha dárcům krve, kteří bez nároku na od-
měnu absolvovali za život minimálně 80 odběrů. Děje se tak ve spolupráci s Českým červeným křížem. 
Za přípravou projektu stojí zastupitelka Eva Horáková, pro kterou je téma i velice osobní – právě 
transfuze darované krve jí totiž po transplantaci orgánu zachránily život. Podle ní je tak velice důležité 
dárcům vyjádřit poděkování.

Počet dárců bohužel dlouhodobě klesá, mnohdy navíc není o jejich „hrdinství všedního dne“ ani příliš 
slyšet. Vedení Prahy se tak zavázalo, že jejich obětavou aktivitu ocení. Ale jak?

Co by dárcům udělalo největší radost

Eva Horáková tedy začala jako první zjišťovat, jaká forma odměny by mohla dárce nejvíce potěšit. Oslovila 
primáře všech pražských transfuzních stanic s žádostí o názor. Stejně tak se vyptávala na zkušenosti 
v dalších městech, kde nějakou formu benefitů zavedli. Z odpovědí vyplynulo, že se jako nejzajímavější 
odměna jeví MHD zdarma. Zajímavá byla i myšlenka, že by daní dárci dostali poloviční slevu na MHD do 
konce života. Praha se nakonec rozhodla pro první variantu a na ocenění vyčlenila zhruba milion korun na 
rok s tím, že se bude částka samozřejmě měnit podle počtu dotčených dárců. 
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Odměnu by si zasloužili všichni

Bylo domluveno, že benefit získá každý, kdo absolvoval za život 80 odběrů krve v některém z pražských 
transfuzních center. Poslední osmdesátý odběr zároveň musí proběhnout v rozmezí let 2019 až 2021, 
kdy byl program schválen Radou hlavního města. Vzhledem k rozpočtu bohužel není možné obdarovat 
všechny dárce i zpětně, i když by si to za svoji činnost rozhodně zasloužili. Není to ale tak, že by se na ně 
zapomnělo – v minulých letech byli jednotlivě oceňování pobočkami Českého červeného kříže či samot-
nou transfuzní stanicí, jako je tomu např. v Ústřední vojenské nemocnici.

V roce 2019 dostalo MHD zdarma zhruba 262 lidí. Někteří z nich dokonce vysoce překonali hranici 80 
odběrů – pět z nich darovalo krev více než 250krát! Benefit byl všem předán na slavnostní akci, kterou 
pro dárce uspořádala Praha a Český červený kříž.



19
6

JAK NA VEŘEJNÁ GRILOVIŠTĚ  
PRO LIDI PODLE JEJICH VLASTNÍCH 
NÁVRHŮ?

Filip Vařecha, předseda kontrolního výboru  
na městském obvodu Pardubice V.

Opoziční zastupitel Filip Vařecha měl chuť podpořit komunitní život v městském obvodu Pardubice V. 
pomocí míst na grilování. Městský obvod složený ze sídliště z 50. let minulého století, vilové zástavby 
a lesoparku se díky němu rozroste o několik veřejných grilovišť. K návrhům jejich polohy vyzvalo město 
občany, kteří se tak mohli podílet na tom, kde bude možné grilovat.

Jak na veřejná griloviště?

Grilování je v České republice v současnosti velmi populární. Ovšem v městském obvodu chybělo vyhra-
zené místo, kde by bylo možné grilovat legálně a bez problémů. Filipa inspirovala řada zahraničních měst, 
ale třeba taky Praha a její park Parukářka. Poptávku po veřejných grilovištích Piráti měli i ze svého okolí, 
proto byla součástí jejich volebního programu.

Nejprve bylo nutné prosadit umístění veřejných grilovišť, vybrat jejich typ a odhadnout cenu. Jako opozič-
ní zastupitelé museli Piráti jednat se starostou, který naštěstí přijal nápad za svůj. Společně se dohodli  
na výstavbě většího veřejného griloviště v ceně cca 300 000 Kč ve správě obvodu a dalších menších pod-
le návrhů občanů v blízkosti jejich domů. Tato menší griloviště budou zbudována na náklady obvodu.
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Zapojení veřejnosti

Hlavní griloviště je již v provozu – s nápadem na něj přišel sám starosta. Menší griloviště probíhají 
schvalovacím procesem, ale Filip Vařecha věří, že se jich podaří realizovat několik, asi dvě až čtyři. Piráti 
skutečně vycházeli z návrhů od občanů, které následně posuzují z hlediska vhodnosti a ověřují si,  
že s grilovišti souhlasí i lidé, kteří v daných místech bydlí.



JAK REALIZOVAT VEŘEJNÁ 
GRILOVIŠTĚ PODLE NÁVRHU OBČANŮ?

Nejprve je nutné umístění veřejných grilovišť vůbec politicky prosa-
dit. V případě Pardubic V. to Piráti museli zvládnout z opozice. Přes-
to se to podařilo.

Posléze Piráti přesvědčili starostu, aby ve zpravodaji uveřejnil výzvu 
pro občany, kteří by měli přicházet s vlastními návrhy na umístění 
grilovišť. „Následně jsme vytvořili jednoduchou interaktivní webovou 
aplikaci s vyznačenými hranicemi obvodu. Na mapě mohou občané 
vyznačit návrh míst na zbudování veřejného griloviště a vyplnit krát-
ký dotazník s doplňujícími informacemi,“ vysvětluje Filip Vařecha. 

Návrhy občanů poté vyhodnotil městský obvod. Některé návrhy mo-
hou být vyřazeny jako nevhodné z legislativních důvodů. Pokud je 
návrh naopak výborný a nic nebrání v cestě griloviště zbudovat, spojí 
se obvod s vlastníky bytových jednotek a griloviště zřídí.

Zajímají vás detaily? Ozvěte se Filipovi na e-mail
filip.varecha@pirati.cz.
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CESTA DO ŠKOLY A RIZIKOVÝ  
PŘECHOD: JAK ZAJISTIT  
BEZPEČNOST DĚTÍ?

Helena Vondráková, 1. místopředsedkyně Krajského 
sdružení Libereckého kraje

Malá obec Pulečný musela řešit problém týkající se nebezpečného přechodu pro chodce u místní 
zastávky školního autobusu. Přechod je totiž na silnici už sotva vidět, navíc jde o velmi rizikový úsek 
– jen pár desítek metrů od něj vyjíždějí z lesa auta, která navíc leckdy nedodržují maximální povolenou 
rychlost. Na situaci si tak stěžovala i maminka jednoho z místních dětí, které odtamtud pravidelně 
dojíždí do školy. 

Rizikový přechod na zastávce školního autobusu

Starostka obce bohužel nemohla s problémem nic dělat, protože silnici spravuje kraj. Ten odmítl zebru 
znovu natřít, jelikož oprávněně nepovažoval přechod za vyhovující. V dalších letech navíc plánuje rekon-
strukci celé křižovatky, v rámci níž dojde i k úpravě rizikového místa. To je ovšem za dlouho, zatímco děti 
potřebují jezdit do školy teď. 

Dětem pomohou zaměstnanci obce

Jako matka tří dětí Pirátka Helena Vondráková přemýšlela, jak by se situace dala vyřešit. Problém se týkal 
pouze jednoho ranního spoje, tak ji nejdříve napadlo, že by zkusila o pomoc požádat strážníky městské 
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policie z Rychnova u Jablonce nad Nisou. Bohatě by stačilo, aby se o přechod postarali v ranní kritické 
půlhodině. Ostatní zastupitelé od toho Helenu ale odrazovali vzhledem k personálnímu podstavu mezi 
policisty, a tak přišla s lepším nápadem. 

Ráno si reflexní vesty oblečou zaměstnanci obce a budou dětem asistovat při bezpečném přecházení 
frekventované silnice. Problém s neviditelným přechodem je tak nadobro vyřešen a sami pracovníci 
Pulečného mají dobrý pocit z toho, že přispívají k větší bezpečnosti dětí. 



20
2

JAK VYUŽÍT MĚSTSKÉ BUDOVY  
JAKO DOBÍJECÍ STANICE  
PRO ELEKTROMOBILY? 

Václav Klecanda, 1. místostarosta Tábora

Obyvatelé Tábora mají v současné době pouze dvě veřejné nabíjecí stanice pro elektromobily. 
A to je poměrně málo. Rozvoj elektromobility jde ruku v ruce s dostupností infrastruktury. Zajistit ji 
může být výzva, protože ji zatím budují především velcí distributoři. Takže nejjistější pro běžné obča-
ny je budovat a provozovat alespoň její část v režii města samotného. To Václav považuje za nutnost, 
jen tak lze občanům garantovat přijatelné cenové podmínky za dobíjení, protože město na nabíjení 
nepotřebuje vydělávat. V budoucnu by mělo být možné využívat elektřinu z veřejného osvětlení, a tím 
zjednodušit možnost nabíjení lidem na sídlištích. 

Využijte kapacitu městských budov

Pro dobíjecí stanici je také možné využít některé městské budovy. Není tak potřeba zřizovat další od-
běrné místo, které by bylo zbytečně drahé. Uživatelé mohou dostat elektřinu za nižší cenu, města ji totiž 
nakupují pod dozorem energetika na komoditní burze za výhodnějších podmínek.

Ani po technické stránce se nejedná o velký problém. Dobíjecí stanice je připojena jako další spotřebič. 
Její součástí ale musí být měřič aktuální spotřeby budovy, který určí, kolik elektřiny může do auta „pustit“, 
aby nedošlo k překročení rezervované kapacity energie po budovu.
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Na projektu je třeba spolupracovat s městským energetikem

Energetik stanoví, zda má vybraná budova dostatečnou rezervovanou kapacitu a zda je elektrická infra-
struktura dostatečně blízko místa, kde by měla být umístěna zásuvka pro nabíjení. Na základě projektu  
je pak možné zažádat na stavebním úřadě o zjednodušené stavební povolení. 

P ro  d o b í j ec í  s ta n i c i  j e  ta k é 

možné využít 
některé městské budovy. 
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DÁLKOVÉ ODEČTY ENERGIÍ  
NEBO INFORMACE O STAVU  
OVZDUŠÍ V MOBILU: JAK SE STÁT 
CHYTROU OBCÍ? 

Václav Klecanda, 1. místostarosta Tábora

„Zajistěte v termínu zpřístupnění bytu, protože je třeba provést odečet vodoměrů.” – tak například tahle 
výzva od vodárny se brzy stane jen minulostí. Existují totiž chytrá zařízení, která dovedou stavy vody 
nebo elektřiny zjišťovat na dálku a vy si je můžete kdykoliv zobrazit v počítači nebo na mobilu. Zhruba dvě 
stovky těchto přístrojů nechali Piráti nainstalovat v Táboře. Kromě toho připravují také dálkové měřiče 
teploty, hlučnosti, vlhkosti a prachových částic, které dovedou v reálném časem popsat situaci ve městě.

Vlastní síť pro internet věcí

Všechny tyto vychytávky spadají do tzv. internetu věcí (anglicky „internet of things“, zkratka IOT). Co to 
vůbec je? Zjednodušeně řečeno jde o digitální propojení přístrojů, díky čemuž spolu mohou komunikovat. 
Příkladem může být třeba i monitorování parkovišť prostřednictvím propojených senzorů, které v reálném 
čase informují řidiče o volných místech ke stání, nebo odpadkové koše, které samy dají signál, že jsou 
plné. 

Aby město mohlo něčeho takového využít, musí pro to nejprve vybudovat infrastrukturu. V případě zájmu 
lze využít externího dodavatele, který nabízí svoje sítě. Možností je také připojení ke komunitnímu projek-
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tu TTN (najdete ho na webu thethingsnetwork.org), který poskytuje již hotové řešení. To může fungovat 
jako základ pro vaši vlastní IOT městskou síť. 

Právě tohoto řešení využili v Táboře. Díky zapojení do komunitního projektu nebude město závislé na 
externím dodavateli a zároveň výrazně ušetří. Náklady vynaloží Tábor pouze na pořízení bran, které propo-
jují koncová zařízení s internetem, na samotné internetové připojení a na občasné servisní zásahy. Navíc 
se jedná o celosvětovou síť, takže zařízení připojené do TTN bude bez problému fungovat i v různých 
lokalitách. 

Spolupráce obcí šetří čas a peníze

Pokud budete chtít poradit, jak přesně na zřízení infrastruktury, kontaktujte platformu Otevřená města 
(www.otevrenamesta.cz). Právě ta pomohla s realizací i Pirátům v Táboře. Obce se totiž potýkají s velmi 
podobnými problémy a výzvami, navíc se musejí řídit i stejnými předpisy. Proto dává smysl, aby vzájemně 
spolupracovaly. V rámci platformy mohou společně vyvíjet nástroje pod svobodnými licencemi s otevře-
ným zdrojovým kódem. Ten lze bez problému bezplatně šířit a měnit. Za vývoj obce zaplatí jenom jednou 
a dohromady, nikoli každá zvlášť. Všechny řešené IT projekty navíc vychází z reálných potřeb obcí, úřadů 
a obyvatel.  
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JAK SE PIRÁTI UČÍ TÝMOVÉ PRÁCI? 
POMÁHÁ „LÍDROVSKÝ PROGRAM“

Jana Koláříková, vedoucí personálního odboru Pirátů

Pravidelné vzdělávání týmů, které spolu pracují na krajích a v obecních zastupitelstvech, zajišťuje 
vedoucí personálního odboru Pirátské strany Jana Koláříková také pomocí Lídrovského programu. Jde 
o víkendová rozvojová setkání, na nichž si účastníci trénují různé typy dovedností, ale také se docela 
lidsky dělí o své radosti i strasti v pozicích na různých úrovních veřejné správy a politiky.

Jak si takový lídrovský víkend představit?

Sjede se 15 až 20 lidí, většinou zastupitelů nebo členů předsednictva kraje, často s několika poslanci  
z daného regionu, a stráví spolu víkend. Část programu je zážitkově-poznávací. Piráti se dozvídají víc  
o fungování skupinové dynamiky nebo o spolupráci různých osobnostních typů. Učí se i pomocí různých 
her a testů.

Část víkendu vyplní i pilování konkrétních dovedností, palčivé téma bývá např. time management. Stejně 
tak se členové věnují formulování hodnot, kvůli nimž se účastní politického života, a přemýšlejí o tom, jak 
se jim daří je naplňovat. 

„Cílem je lidi povzbudit a ukázat jim, jak je důležité znát sám sebe a vědět, jak funguje práce v týmu, pro-
tože každý tým je tak silný, jako je jeho nejslabší článek. Nejdůležitější lekce? Nikdo neumí všechno.  
Ale každý umí něco a ty nejlepší věci vznikají týmovou prací,” vysvětluje Jana Koláříková.



207



20
8

JAK DÍKY VZDĚLÁVÁNÍ DOPLOUT  
CO NEJDÁL A ROZVÍJET  
SVÉ DOVEDNOSTI?

Michal Zdeněk Zachar, člen Mediálního týmu KS Praha

Schopnost dobře komunikovat hraje zásadní roli v našich vztazích i práci. Velký význam má samozřej-
mě také pro politiky, kterým umožňuje porozumět si lépe s voliči či si přesvědčivěji vést na jednáních.

Přesto většina komunálních zastupitelů rozvoj komunikačních dovedností opomíjí.

Politici komunikační dovednosti podceňují

Piráti se rozhodli situaci změnit a ve spolupráci s projektem „Pirátská putovní univerzita“ (PPU) spustili 
celoroční vzdělávání v takzvaných měkkých dovednostech, mezi které patří právě i zmíněná komunikace. 
Tyto dovednosti se sice nedají snadno změřit třeba školními testy, ale pomáhají lidem efektivně fungovat 
ve společnosti, spolupracovat s druhými či řešit konflikty.

Pirátské kurzy jsou zdarma samozřejmě nejen pro zastupitele, ale také širokou veřejnost. Chceme, aby 
byly užitečné všem a aby docházelo k častému kontaktu mezi občany a politiky.

Interaktivní zážitkové semináře

Díky intenzitě kurzu se účastník může v požadované oblasti velice rychle zlepšit a získat další tipy, jak 
se sám dál rozvíjet. Trénujeme například vztahové, osobnostní i komunikační dovednosti, vedení týmu, 
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ale i marketing a podobně. Pro každou výukovou lekci či workshop připravujeme vždy prezentaci, kterou 
sdílíme s veřejností.
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Vzdělávání pro každého
V roce 2017 založila Pirátka Miluš Kotišová „Pirátskou putovní univerzitu“. Ta pracuje na tom, 
aby se každý člen strany, ale i všichni ostatní zájemci mohli kdekoli a kdykoli zapojit do aktiv-
ního sebevzdělávání, výzkumu a spolutvorby politiky. Na začátku je konkrétní projekt, problém 
či situace, které volají po změně. Studující hledá nejlepší možné řešení. Tím začíná studium, 
jehož výsledky i v raném stádiu co nejdříve sdílí s ostatními a po zpětné vazbě upravuje další 
postup. Navazuje při tom na studium, činnost a výsledky jiných. „Pirátská putovní univerzita“ 
navštívila přes 16 měst a každý měsíc organizuje minimálně 3 až 4 akce. Zájemci o studium si 
mohou vybírat z více než 100 přednášek, seminářů či workshopů. „Univerzitu“ nyní řídí kolegium 
pěti kurátorů (P. Fridrich, M. Vodová, O. Kolek, J. Koláříková, D. Weissová). Kontaktovat je mů-
žete na e-mailu: ondrej.kolek@pirati.cz. 
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V knize jsou zmíněny následující weby:

bydlimevsichni.cz
cityvizor.praha.eu
damenavas.brno.cz
dotace.praha3.cz
kontrolawebu.pridat.eu
metodikavyberka.jdem.cz
muml.cz/zubar
nedostupnapece.mzcr.cz
nalodeni.pirati.cz
otevrenamesta.cz/projekty/dsw
piratipracuji.cz
skolabezplastu.cz
socialnisystem.cz
talentova.cz/projekty-mesta/karierove-poradenstvi
ukoncovani-bezdomovectvi.cz
wiki.pirati.cz/po/navody/vrmetodika
zachranhalu.cz
zelenvcentru.cz
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Závěrem
Knížka, kterou držíte v rukou, se věnuje rozmanitým výsledkům každodenní snahy zastupitelů a místních 
lidí pečovat o svůj domov. Jde o „masarykovskou drobnou práci“, která vyžaduje trpělivost a zápal, ale na-
konec se vždy vyplatí. Zaujaly Vás některé nápady a chcete se o nich dozvědět víc? Neváhejte se obrátit 
přímo na autory knihy nebo jednotlivých rozhovorů, rádi Vám poradí, jak při zavádění záměrů postupovat. 
Napište nám třeba na e-mail ve formátu jmeno.prijmeni@pirati.cz.

Pro inspiraci doporučujeme také sledovat tematické nebo regionální newslettery rozesílané odbornými 
týmy Pirátů – k nalezení jsou na nalodeni.pirati.cz. Online najdete i chronologický přehled výsledků naší 
práce ve Sněmovně, Senátu, krajích či komunálu: www.piratipracuji.cz.
 
Tak na Česko insPIRATIvní!

Olga Richterová,
1. místopředsedkyně Pirátů
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